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روزنامه صبح ایران

وزیر اقتصاد  خبرداد

تخصیص 3 میلیارد دلار ارز دولتی به کالاهای اساسی

چرا اینقدر بوق می زنیم؟

همه کاربردهای بوق؛ از سلام و خداحافظ تا قتل

سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد

محدودیت دوره ای 
نمایندگی ، خلاف قانون

عدالت انتخاباتی با طرح استانی شدن انتخابات تامین نشده است
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» محمد جواد ظریف« وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
گفت: یقین داریم آنطور که مقام معظم رهبری هم فرمودند جنگی 
در نخواهد گرفت چون نه ما خواهان جنگ هستیم و نه کسی این 
تصور یا توهم را دارد که بتواند در منطقه با ایران مقابله کند اما لازم 
است حرکت های خطرناک داخل آمریکا برای مردم این کشور 
روشن شود.ظریف روز شنبه و پیش از ترک پکن در گفت و گو با 

خبرنگاران افزود: واقعیت این است که ترامپ رسما گفته و ...

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: ما در جنگ 
اطلاعاتی قادر به شکست دشمن هستیم و اینکه اراده دشمن برای 
به کارگیری قدرت را سلب کنیم، به مفهوم خلع سلاح دشمن است. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی در آیین تکریم و معارفه 
مسئولین اطلاعات سپاه در سخنانی با نقد فلسفه سیاسی امریکا 
گفت: ریشه اصلی شکست های امریکا در فلسفه سیاسی این کشور 

نهفته است که در بند کشیدن، وابسته کردن و اسیر کردن ...

محمد جواد ظریف: 

جنگی در منطقه 
رخ نخواهد داد

سردار سرلشکر سلامی :

آمریکا دچار افول مدنیت 
سیاسی شده است

2 2

8

سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: اورژانس هوایی این استان 
توانست در ارزیابی های کشوری صاحب 2 رتبه اول و سوم از نظر شاخص های مختلف شود.مهدی 
فراهانی افزود: اورژانس هوایی 115 استان قم از بین 39 دانشگاه و دانشکده که اورژانس هوایی دارند، 
از نظر شاخص تعداد مصدومان و بیماران منتقل شده توسط بالگرد اورژانس هوایی در سال گذشته، 
موفق به کسب رتبه سوم شده است.وی اضافه کرد: بالگرد اورژانس هوایی استان قم در سال گذشته 
توانسته بود 286 مصدوم و بیمار را به بیمارستان های سطح استان منتقل کند که اختلاف رتبه 
استان قم با استان دوم، فقط یک مصدوم کمتر بود.به گفته وی، تمامی مصدومان و بیماران منتقل 
شده مربوط به حوادث رانندگی بوده اند و تنها 15 تَن از آن ها بیماران غیرتصادفی می باشند.فراهانی 

بیان کرد: اورژانس هوایی استان قم همچنین توانست از نظر شاخص ...

استاندار قم برگزاری انتخابات در چارچوب قانون و با شاخص های سلامت،  امنیت، قانونمندی و 
مشارکت حداکثری را در دستور کار دست اندرکاران انتخابات دانست.دکتر بهرام سرمست استاندار 
قم در اولین جلسه ستاد انتخابات استان قم که در سالن جلسات استانداری قم برگزار شد، با بیان 
اینکه طی چهار دهه گذشته بطور میانگین هر سال یك انتخابات برگزار شده است اظهار کرد: این 
مساله نمایانگر توجه ویژه به مردم سالاری در نظام بوده  و این مشارکت سیاسی مردم،  پشتوانه و 
سرمایه مهم نظام جمهوری اسلامی است.استاندار قم عدالت اقتصادی، نظم سیاسی، نظم حقوقی و 
اجتماعی و نظم فرهنگی و ارزشی را بخشی از کارکردهای دولت های مختلف عنوان و اضافه کرد: 
در کنار اهمیت این موارد توجه به نظم بین الاذهانی است که نتیجه آن وفاق بین ارکان مختلف قوای 

حاکم و اعتماد و همدلی با مردم است و فصل مشترک این کارکردها در انتخابات متبلور ...

سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد

کسب رتبه های اول و سوم 
اورژانس هوایی قم در کشور

در اولین جلسه ستاد انتخابات استان قم مطرح شد

توصیه های »سرمست« 
به دست اندرکاران انتخابات درقم
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ائتلاف با »باهنر« بهتر از 
ائتلاف با »واعظی«است

مرتضی حاجی :

هشدارفرمانده ارتش به دشمنان ایران :

پاسخ خطای محاسباتی 
و راهبردی پشیمان کننده    است 

جزئیات دستگیری استاد ایرانی در آمریکا 
4

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران در قرارگاه 
راهبردی ذوالفقار گفت: در شرایط کنونی حفظ و ارتقاء 
هوشیاری و آمادگی یگان های ارتش ضرورتی اجتناب 
ناپذیر بوده و در مقابل تهدیدات دشمن بازدارنده است.امیر 
سرلشکر موسوی فرمانده قرارگاه ذوالفقار ارتش پس از 
ارائه گزارش فرماندهان از وضعیت و آمادگی نیروهای ارتش 

مستقر در مناطق مختلف، افزود: امروز بحمدلله تمامی 
یگان های ارتش از آمادگی کامل روحی و رزمی برخوردارند 
و چنانچه دشمن مرتکب خطای محاسباتی و راهبردی 
شود پاسخ پشیمان کننده ای دریافت خواهد کرد.سرلشکر 
موسوی خطاب به فرماندهان عالی رتبه ارتش، گفت: در 

شرایط کنونی حفظ و ارتقاء هوشیاری و...

سـخنگوی شـورای نگهبان گفت : تبصره محدودیت دوره های نمایندگـی در طرح اصلاح قانـون انتخابات، مغایر با 
قانون اساسـی استعباسعلی کدخدایی در نشسـت خبری دیروز در پاسخ به سـوالی درباره ممنوعیت دوره های متعدد 
نمایندگـی گفـت: این موضـوع در قالب تبصره ای در نشسـت علنی مجلس به طـرح اصلاح قانـون انتخابات مجلس 
الحاق شـد البته متن مصوبه به دلیل غفلت مجلس دارای اشـکالات ادبی اسـت، اما اعضای شـورای نگهبان معتقدند 

ایـن ممنوعیت مغایر با اصل 20 قانون اساسـی اسـت....

در نظر دارد نسبت به واگذاری تعدادی از املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط کلی 
زیر، از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید.

- متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به 

نشانی peyman.qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 500/000 )پانصد هزار( ریال 

اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد است( 

- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات فوق: به صورت]1- 

ضمانت نامه بانکی 2- مطالبات بلوکه شده تائید شده 3- واریز وجه نقد به حساب نزد بانک 

شهر به  شماره شبا: )070610000000100300430054IR ( )سپرده حسن انجام کار( به نام 

شهرداری قم[ می باشد.

- مهلت خرید اسناد: از روز دوشنبه مورخ 1398/02/30 لغایت روز  سه شنبه مورخ 

1398/03/07

- مهلت ارایه پیشنهاد: از روز دوشنبه مورخ 1398/02/30 لغایت ساعت 14 روز شنبه 

مورخ 1398/03/11

- متقاضیان محترم مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد ارائه 

نمایند . امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.

- جهت پاسخگویی به سوالات عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره 

پیمان ها( با شماره تلفن 36104336- 025و سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره 

36104488 - 025 تماس حاصل فرمائید.

- محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسی صدر ، جنب بوستان شهید بنیادی، 

شهرداری مرکزی ، طبقه ششم ، اداره کل حراست

آگهی نوبت اول : یکشنبه مورخ 1398/02/29                    آگهی نوبت دوم : دوشنبه مورخ 1398/02/30

شهرداری قم

WWW.QOM.IR    اداره کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم

آگهی مزایده) نوبت اول(

 

 

 مبلغ تضمین)ریال( )ریال(کل مبلغ پایه مبلغ پایه)مترمربع( مساحت )متر مربع( نوع کاربری کد نوسازی /طبقهپلاک ثبتی قطعه شناسه
 555/555/697 555/555/795/0 555/555/10 996 مسکونی 9-19-01-11 6027-978/6022-9508/975  89/ز/1/1

 نشانی : اتوبان امام علی )ع( ، روبروی پادگان امام صادق )ع( ، جنب بوستان چکاوک
 555/555/601/1 555/655/558/60 555/555/65 61/1605 ورزشی-فرهنگی 8-0-180-19 998/11551  89/ز/1/6

 نشانی : بلوار جمهوری ، انتهای خیابان وطن دوست
 555/555/626 555/555/666/0 555/555/185 95/97 تجاری - - 10 89/ز/1/9

 نشانی : خیابان معلم ، مجتمع تجاری ناشران ، طبقه زیرزمین

پارلمان اصلاحات به انتخابات سال 98 نخواهد رسید
نقش اصلاح طلبان در تصمیم گیری های دولت حداقلی است 

عملکرد دولت، عملکرد اصلاح طلبان نیست
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انتظارات از بازار متشکل ارزی 
نباید	انتظار	داشت	که	بازار	متشکل	از	آغاز	به	کار	خود	
شروع	به	کاهش	قیمت	ها	و	تقویت	پول	ملی	کند	زیرا	
مشکلاتی	که	ریال	را	تضعیف	کرد	بسیار	پیچیده	بودند	و	
با	یک	تصمیم،فضا	دستخوش	تغییرات	جدی	نخواهد	شد.

با	این	همه	فراموش	نمی	تواند	کرد	که	چه	کشور	تحریم	می	شد	و	چه	خیر،	باید	تغیییر	
مکانیزم	قیمت	گذاری	ارز	در	ایران	در	دستور	کار	قرار	می	گرفت	چرا	که	هیچ	کشو.ری	این	
اختیار	را	در	اختیار	بازار	کشوری	دیگر	نمی	گذارد	اما	سالیان	طولانی	قیمت	دلار	در	ایران،	
پس	از	تعیین	نرخ	در	امارات،	مشخص	می	شد.	یکی	از	مسائل	نگران	کننده	در	مورد	بازار	
متشکل	ارزی،	افزایش	انتظارات	از	این	بازار	است؛	شکل	گرفتن	این	انتظارات	غیرواقعی	
درنهایت	کارکرد	بازار	را	متاثر	خواهد	کرد.	به	هر	روی	مشکلات	ارزی	در	ایران	دلایل	
گوناگون	دارند	که	طبعا	از	ابعاد	مختلف	می	توان	آنها	را	بررسی	کرد	ولی	نمی	توان	با	یک	
حرکت	همه	مشکلات	را	برطرف	کرد.	البته	این	ها	نافی	نقش	ضروری	این	بازار	نیست.برای	
فهم	بهتر	ضرورت	چنین	کاری،	ابتدا	باید	به	روش	تعیین	نرخ	دلار	در	بازار	ایران	اشاره	کنیم.	
مکانیزم	بازار	به	این	صورت	است	که	هر	روز	در	امارات	نسبت	برابری	درهم	با	ریال	مشخص	
می	شود	و	سپس	نسبت	درهم	امارات	و	دلار	امریکا	مقایسه	می	شود	و	از	دل	این	محاسبات	
نرخ	فردایی	سبزه	میدان	تعیین	می	شود.	این	روش	مرسومی	برای	ایران	بود	ولی	به	دلایلی	
اکنون	ادامه	این	روند	بسیار	دشوار	است.	مشکل	اول	این	است	که	در	گذشته	برای	تهیه	
اسکناس	ارز	در	امارات	مشکلی	وجود	نداشت	و	به	همین	دلیل	بخش	مهمی	از	اسکناس	
ارزی	مورد	نیاز	کشور	از	این	طریق	تهیه	می	شد.	با	این	وجود	افزایش	فشارهای	واشنگتن	
به	ابوظبی	سبب	شده	تا	طرف	مقابل	هم	محتاط	تر	عمل	کند	و	این	سبب	شده	در	نتیجه	
دیگر	این	مکانیزم	قابل	اجرا	نیست	،	در	عین	حال	که	درهم	نیز	قدرت	گذشته	را	ندارد.از	
سوی	دیگر	باید	توجه	داشت	در	گذشته	امارات	تنها	تامین	کننده	اسکناس	ارزی	کشور	
بود	.	در	نتیجه	نرخ	محاسبه	شده	در	این	بازار	ملاک	خوبی	برای	تعیین	نرخ	فردایی	ایران	
بود.	با	این	همه	به	دلیل	فشارهای	ایالات	متحده	و	افزایش	مشکلات	میان	ایران	با	متحد	
امارات،	یعنی	عربستان	عملا	کشورهای	دیگر	همسایه	نیز	به	تامین	کننده	ارز	برای	ایران	
تبدیل	شده	اند	.	به	این	ترتیب	این	فرصت	تنها	در	اختیار	امارات	نیست.همه	این	موارد	،	
در	کنار	مشکلات	موجود	در	سامانه	های	متعدد	،	راهی	جز	تن	دادن	به	یک	بازار	متشکل	
ارزی	و	تعیین	نرخ	ارز	به	شیوه	دیگر	را	باقی	نمی	گذارد.	یکی	از	پرسشهایی	که	این	میان	
مطرح	است	در	رابطه	با	حسن	و	مزایای	این	روش	برای	صرافان	است.	پیش	از	این	صرافان	
در	تامین	منابع	مورد	نیاز	خود	دچار	مشکل	بودند	و	مجبور	می	شد	تسویه	نهایی	خود	را	
به	شکل	حواله	در	امارات	انجام	دهند.	همان	طور	که	گفته	شد	دیگر	استفاده	از	این	روش	
بهینه	نیست.	همچنین	در	بازار	متشکل	به	ازای	تامین	بخشی	از	معاملات	صرافان	و	برخی	
مزایای	دیگر،	از	آن	ها	خواسته	می	شود	با	شفافیت	کامل	عمل	کنند.از	سوی	دیگر	پیشتر	
امکان	مداخله	در	بازار	برای	بانک	مرکزی	به	شدت	دشوار	بود،	اما	با	تشکیل	بازار	متشکل	
ارزی،عملا	دست	بانک	مرکزی	برای	مداخله	اصولی	باز	می	شود.	بانک	مرکزی	در	روش	
سنتی	افرادی	را	چمدان	به	خیابان	ها	می	فرستاد	تا	با	عرضه	اضافه،	قیمت	ها	را	کنترل	
کنند	که	پرواضح	است	این	روش	تا	چه	اندازه	رانت	ایجاد	می	کند	و	چه	مشکلاتی	در	
پی	دارد.	در	سال	گذشته	نیز	اغلب،	بانک	مرکزی	از	طریق	عرضه	ارز	به	صرافی	های	زیر	
مجموعه	خود،	تا	حدودی	این	مداخله	را	انجام	می	داد	که	این	شکل	نیز	گسسته	بود	و	
واکنش	های	کند	بازار	را	به	همراه	داشت.		با	این	همه	در	بازار	متشکل	مداخله	بانک	مرکزی	
پویاتر	خواهد	بود.	باید	توجه	داشت	در	این	حوزه	بحث	بر	سر	مداخله	دستوری	نیست	و	

هدف		مداخله	بازاری	است.

نوچه پروری یا نخبه پروری
احزاب	و	جناحین	سیاسی	را	کسی	قبول	ندارد	و	به	
حرف	های	آنان	اهمیتی	نمی	دهد	و	تا	زمانی	که	نظام	حزبی	
برقرار	نشود،	احزاب	نقشی	ندارند	و	بایستی	نظام	حکمرانی	
و	پارلمانی	بر	اساس	احزاب	شکل	بگیرد.	احزاب	در	ایران	
متاسفانه	جدی	گرفته	نمی	شوند	و	جریان	های	سیاسی	

جایگاه	قانونی	ندارند.	سکوت	جناح	های	سیاسی	در	مسائل	سیاسی	حال	حاضر،	به	دلیل	
نبود	جایگاه	است؛	چرا	که	اگر	فریاد	هم	کنند	تغییری	ایجاد	نمی	شود	جز	آن	که	باز	
نادیده	گرفته	شوند.	کشور	در	حال	حاضر	در	اختیار	گروه	هایی	است	که	نه	تجربه	ندارد	
و	نه	پاسخگو	هستند.	در	واقع	این	گروه	ها	بیشتر	فعالیت	دارند	تا	احزاب	شناسنامه	دار.	
احزاب	عملا	هزینه	هم	برای	خودشان	و	هم	برای	اعضایشان	ایجاد	کرده	اند،	حال	آنکه	
نقطه	قدرت	و	توزیع	قدرت	مبتنی	بر	احزاب	نیست.دو	جریان	اصول	گرا	و	اصلاح	طلب	هم	
بیشتر	محدودگرا	شدند	و	به	سمت	خانواده	ها	و	ژن	سالاری	و	فامیل	سالاری	رفته	اند.	این	
رویه	حاکم	شده	و	شفافیتی	وجود	ندارند.	برای	شفاف	کردن	چرخه	سیاسی،	باید	قانون	
و	چرخه	قدرت	و	حکمرانی	حزبی	باشد.در	جریان	های	سیاسی	اصول	گرا	و	اصلاح	طلب	
پر	از	نخبه	است	اما	چه	کسی	از	این	نخبگان	استقبال	می	کند،	این	موضوع	مهمی	است	و	
اساسا	در	ایران	به	این	نخبگان	اهمیت	داده	نمی	شود	و	قرار	نیست	وارد	میدان	شود.	افرادی	
که	در	حزب	ها	تحت	عنوان	نخبه	پرور	به	وجود	می	آیند	بیشتر	نوچه	هستند	تا	نخبه	و	
این	افراد	هرچه	وفادارتر	باشند	مقرب	ترند.	این	خاصیت	قدرت	و	سیاست	است	که	فقط	
شاگرد	می	خواهد.	در	واقع	نخبگان	هر	چه	وفادارتر	باشند	جایگاه	بهتری	دارند.این	موضوع	
در	هر	دو	طیف	اصلاح	طلب	و	اصول	گرا	وجود	دارد	و	تفاوتی	نمی	توان	بین	آنها	قائل	بود.		
متاسفانه	جریان	های	سیاسی	ما	به	لحاظ	ساز	و	کارهای	پشت	پرده	دچار	محدود	گرایی	
شدند	و	تا	ساز	و	کار	حزبی	شکل	نگیرد	این	مشکلات	را	در	سیاست	ایران	داریم.حتی	
اگر	بگوییم	این	امکان	وجود	دارد	که	خط	سوم	جدیدی	فارغ	از	جناحین	اصلاح	طلب	و	
اصول	گرا	شکل	بگیرد	باید	دید	قرار	است	بعد	از	شکل	گیری	آن	چه	اتفاقی	به	وجود	بیاید	و	
تا	زمانی	که	فضای	سیاسی	کشور	بدین	شکل	است،	وقتی	که	جناح	جدیدی	شکل	بگیرد	
تا	مادامی	که	این	مشکلات	وجود	دارد	تشکیل	این	خط	سوم	خودش	داستان	جدیدی	

را	به	وجود	می	آورد.

راهی برای خواباندن مچ ترامپ
	این	روزها	آمریکا	می	خواهد	چهره	ایران	را	در	جهان	
زشت	نشان	دهد.	ترامپ	و	بولتون	که	یکی	به	دنبال	مذاکره	
است	و	دیگری	به	دنبال	جنگ	می	خواهند	ایران	را	از	
نفس	بیندازند.آنها	می	خواهند	حلقه	محاصره	را	به	قدری	

تنگ	گنند	که	ایران	بالاخره	مجبور	شود	دستان	خود	را	بالا	ببرد	و	تن	به	خواسته	های	
سیاستمداران	در	ینگه	دنیا	بدهند.برای	شکستن	این	محاصره	چه	باید	کرد؟	چه	استراتژی	
می	تواند	سیاست	های	آمریکا	علیه	ایران	را	به	سمت	شکست	پیش	ببرد.قطعا	گفت	وگو	و	
دراز	کردن	دست	دوستی	به	سمت	کشورهای	اروپایی	و	آسیایی	به	ویژه	اهالی	خاورمیانه.
برخی	از	کشورهای	عربی	در	حال	موش	دواندن	در	مورد	ایران	هستند.	آنها	ایران	را	خطر	
جدی	برای	حاکمیت	و	استقلال	خود	می	دانند	و	بر	این	باور	هستند	که	جمهوری	اسلامی	
به	دنبال	تغییر	حکومت	آنهاست.این	تفکر	باعث	شده	است	آنها	برای	مقابله	با	ایران	با	آمریکا	
نزدیک	شوند.	ایران	اگر	می	خواهد	محاصره	را	بشکند	باید	سعی	کند	خیال	کشورهای	
منطقه	از	خود	را	راحت	کند.قرار	نیست	با	آمریکا	مذاکره	کنیم	اما	می	توانیم	با	سران	
عربستان	پشت	یک	میز	بنشینیم	و	در	مورد	آینده	با	هم	گفت	وگو	کنیم.	ایران	و	عربستان	
دو	قطب	جهان	اسلام	و	کشورهای	خاورمیانه	هستند.ایران	اگر	بتواند	با	عربستان	به	یک	
زبان	مشترک	در	مورد	خاورمیانه	برسد	مشکلاتش	با	امارات	و	بحرین	هم	حل	خواهد	شد.	
این	دو	کشور	منتظر	چشمکی	از	عربستان	برای	بهبود	روابط	با	ایران	هستند.الان	بهترین	
زمان	باز	کردن	چتر	مذاکره	با	عربستان	و	کشورهای	اروپایی	است.	باید	خیال	عربستان	را	
راحت	کنیم	که	با	قصد	آسیب	زدن	به	آنها	را	نداریم	و	می	توانیم	همچون	گذشته	در	کنار	
هم	در	منطقه	زندگی	کنیم.آمریکا	منتظر	این	است	که	ایران	به	»FATF«	نپیوند	تا	آن	را	
تبدیل	به	چماقی	کند	تا	علیه	ایران	استفاده	کند.	آنها	می	خواهند	به	جهانیان	ثابت	کنند	
ایران	برای	دنیا	خطرناک	است.ما	باید	تلاش	کنیم	این	استراتژی	آنها	را	خنثی	کنیم.	تنها	راه	
آنهم	مذاکره	و	شفاف	کردن	رابطه	ها	با	همه	کشورها	است.	ما	باید	دایره	دوستان	خود	را	هر	
روز	گسترده	کنیم	تا	ترامپ	و	بولتون	نتوانند	حرف	خود	را	علیه	ایران	به	کرسی	بنشانند.باید	
این	واقعیت	را	بپذیرم	که	در	حال	یک	مچ	اندازی	تاریخی	با	آمریکا	در	جهان	هستیم.	باید	
در	این	رقابت	از	تمام	سرمایه	های	خود	استفاده	کنیم	و	در	حال	حاضر	مهم	ترین	سرمایه	
ایران	اعتمادسازی	است.برجام	تا	حدودی	توانست	با	جهان	نشان	دهد	که	ایران	پسر	بد	
جهان	نیست	و	حالا	باید	این	سیاست	تداوم	پیدا	کند.	به	جای	نشستن	پای	میز	مذاکره	
با	آمریکا،	بهتر	است	گفت	وگوهای	خلیج	فارس	را	کلید	بزنیم	و	دست	دوستی	به	سمت	

دولت	های	عرب	دراز	و	دوستی	خود	با	کشورهای	اروپایی	را	تداوم	ببخشیم.

علی ابراهیمی:

 ما برای اتمام حجت با دنیا مذاکره کردیم
نماینده	مردم	شازند	در	مجلس	گفت:	عدم	انجام	تعهدات	مورد	موافقت	در	مذاکره	
نشان	داد	که	چیزی	که	1+5	برای	مذاکره	دنبال	می	کنند	محدود	کردن،	امتیاز	گرفتن	
و	امتیاز	ندادن	است.علی	ابراهیمی	با	بیان	اینکه	»مذاکره	فی	نفسه	چیز	بدی	نیست«	
اظهارداشت	:	مسئله	اینجاست	که	گروهی	با	ما	طرف	هستند	که	قابل	اطمینان	و	اتکا	
نیستند.	اساساً	نمی	توان	به	مذاکره	با	آنها	اطمینان	داشت.	یک	زمانی	هست	که	مذاکرات	
با	نیت	همکاری	صورت	می	گیرد	که	بحثش	جداست	اما	آنها	با	پیشنهاد	مذاکره	نیت	

خودکامگی	دارند	و	شرایط	محدودکننده	برای	ایران	در	نظر	می	گیرند.	

طیبه سیاوشی:

نیازهای جامعه بر اساس اولویت
 طبقه بندی نشده است

	نماینده	تهران	گفت:	یکی	از	اشکالات	اساسی	ما	در	کشور	این	است	که	اولویت	های	
ما	طبقه	بندی	شده	و	منطقی	نیست.	بطور	مثال	دولت	برای	ورزش	تا	این	اندازه	هزینه	
می	کند،	از	سوی	دیگر	بی	توجهی	مسئولان	کار	را	به	جایی	کشانده	که	با	بحران	کاغذ	و	به	

تبع	آن	گرانی	بیش	از	حد	کتاب	و	حتی	تعطیلی	مطبوعات	روبرو	شده	ایم.
طیبه	سیاوشی	اظهارداشت:	گاهی	برای	من	عجیب	است	که	عده	ای	از	مسئولان	علاقه	
ندارند	واقعیت	ها	را	به	جامعه	اعلام	کنند.	بطور	مثال	می	گویند	در	نمایشگاه	کتاب	امسال	
نسبت	به	سال	قبل	افزایش	فروش	بوده،	اما	در	ادامه	نمی	گویند	که	کتاب	چند	برابر	شده	و	

این	افزایش	فروش	به	معنای	بهبود	اوضاع	نیست.
عضو	فراکسیون	زنان	مجلس	افزود:	کاش	حالا	که	تا	این	اندازه	در	ورزش	قهرمانی	و	
مخصوصاً	فوتبال	هزینه	کردیم	لااقل	همین	اندازه	هم	خروجی	دریافت	می	کردیم.	قسمت	
ناگوار	ماجرا	آنجاست	که	یک	تیم	فوتبال	داخلی،	مربی	خارجی	را	استخدام	و	چند	میلیارد	
برای	قراردادش	هزینه	می	کنند	و	در	نهایت	هم	مجبور	می	شوند	او	را	برکنار	کنند	و	غرامت	
چند	میلیاردی	قرارداد	سال	آینده	او	را	هم	پرداخت	کنند.	واقعاً	این	مدیریت	که	به	دولت	
هم	وابسته	است	را	چطور	می	توان	قبول	کرد؟	از	طرفی	دیگر	می	بینیم	نشریه	ای	مستقل	
به	خاطر	نداشتن	حداقل	ها	مجبور	است	به	حیات	کاری	خود	خاتمه	دهد.	یا	مثلًا	می	بینیم	
با	این	همه	هزینه	هایی	که	دولت	در	ورزش	کرده	حتی	ورزشگاه	ها	به	لحاظ	رفتار	و	گفتار	
تماشاگران	شرایط	قابل	قبولی	را	ندارند	و	خانواده	ها	سعی	می	کنند	تا	جایی	که	امکان	دارد	

از	ورود	فرزندانشان	به	ورزشگاه	ها	جلوگیری	کنند.
سیاوشی	معتقد	است:	مشکل	فرهنگی	ما	ریشه	در	دو	موضوع	اساسی	دارد:	1-	بودجه	
بصورت	عادلانه	به	بخش	های	مختلف	آن	تخصیص	داده	نمی	شود.	۲-	دولت	در	برخی	
قسمت	ها	با	نگاه	و	تبعیض	بیشتر	ورود	پیدا	می	کند	و	همین	موضوع	باعث	مغفول	ماندن	

بسیاری	از	بخش	های	دیگر	می	شود.

هشدارفرمانده ارتش به دشمنان ایران :

پاسخ خطای محاسباتی و راهبردی 
پشیمان کننده    است 

فرمانده	کل	ارتش	جمهوری	اسلامی	ایران	در	قرارگاه	راهبردی	ذوالفقار	گفت:	در	
شرایط	کنونی	حفظ	و	ارتقاء	هوشیاری	و	آمادگی	یگان	های	ارتش	ضرورتی	اجتناب	ناپذیر	
بوده	و	در	مقابل	تهدیدات	دشمن	بازدارنده	است.امیر	سرلشکر	موسوی	فرمانده	قرارگاه	
ذوالفقار	ارتش	پس	از	ارائه	گزارش	فرماندهان	از	وضعیت	و	آمادگی	نیروهای	ارتش	مستقر	
در	مناطق	مختلف،	افزود:	امروز	بحمدلله	تمامی	یگان	های	ارتش	از	آمادگی	کامل	روحی	
و	رزمی	برخوردارند	و	چنانچه	دشمن	مرتکب	خطای	محاسباتی	و	راهبردی	شود	پاسخ	
پشیمان	کننده	ای	دریافت	خواهد	کرد.سرلشکر	موسوی	خطاب	به	فرماندهان	عالی	رتبه	
ارتش،	گفت:	در	شرایط	کنونی	حفظ	و	ارتقاء	هوشیاری	و	آمادگی	یگان	های	ارتش	ضرورتی	
اجتناب	ناپذیر	بوده	و	در	مقابل	تهدیدات	دشمن	بازدارنده	است.وی	تصریح	کرد:	نیروهای	
مسلح	با	اتکا	به	ایمان	راسخ	و	برخورداری	از	تجربیات	سال	های	اخیر	و	آموزش	های	نوین	
به	قابلیت	های	مهم	و	قابل	ملاحظه	ای	دست	یافته	اند	و	ملت	غیور		و	شریف	ایران	مطمئن	
باشند	رزمندگان	ارتش	با	حضور	ایثارگرانه	خود	در	صحنه،	تا	آخرین	قطره	خون	از	امنیت	
و	منافع	ملی	جمهوری	اسلامی	ایران	دفاع	خواهند	کرد.در	این	جلسه	فرمانده	کل	ارتش	
ضمن	صدور	دستورات	لازم	برای	تداوم	و	ارتقای	توان	رزم	در	مناطق	و	همچنین	استمرار	
بازدیدهای	میدانی	فرماندهان	از	مناطق	حساس	و	انجام	تمرینات	لازم	در	حوزه	ماموریتی،	
افزود:	ارتش	جمهوری	اسلامی	ایران	همواره	باید	آمادگی	خود	را	در	هر	شرایطی	حفظ	کند	

و	ما	به	عنوان	سربازان	نظام	باید	همیشه	آماده	باشیم.

وزیر خارجه آلمان:

 فشار حداکثری آمریکا علیه ایران
 جواب نمی دهد

وزیر	خارجه	آلمان	موضع	سخت	آمریکا	در	قبال	ایران	را	نادرست	خواند	و	خاطرنشان	
کرد،	اتحادیه	اروپا	بر	خلاف	ترامپ	بر	این	عقیده	است	که	استراتژی	فشار	حداکثری	راه	به	
جایی	نخواهد	برد.»	هایکو	ماس	«	روز	شنبه	در	گفتگو	با	روزنامه	پاسائور	نویر	پرسه	خروج	
یک	جانبه	واشنگتن	از	برجام	را	غیرقابل	درک	خواند	و	گفت:	'اتحادیه	اروپا	به	جای	تشدید	
درگیری	های	لفظی	،	به	گفتگو	اعتقاد	دارد'.وی	با	بیان	اینکه	برجام	مطمئن	ترین	راه	برای	
ممانعت	ایران	از	ساخت	سلاح	اتمی	است،	گفت:	ایران	بایستی	به	تعهدات	خود	در	برجام	
بدون	هیچ	گونه	کم	و	کاستی	پایبند	باشد	و	این	موضوع	قابل	تغییر	نیست.آژانس	بین	
المللی	انرژی	در	14	گزارش	خود	با	تاکید	بر	پایبندی	ایران	به	برجام	اذعان	کرده	است	که	
ایران	هیچگونه	تخلفی	نداشته	است.ماس	با	هشدار	درباره	شعله	ورشدن	درگیری	ها	در	
خاورمیانه	افزود:	در	حال	حاضر	در	سوریه	و	عراق	شاهد	درگیری	هایی	هستیم.	هر	تنش	
دیگری	میتواند	بر	آتش	این	درگیری	ها	بیافزاید.	'همه	طرفین	بایستی	بر	این	خطر	واقف	
باشند.'	ماس	همچنین	روز	جمعه	در	دیدار	با	»سرگئی	لاوروف«	همتای	روس	خود	در	
هلسینکی	از	دولت	روسیه	خواست	تا	تلاش	های	خود	برای	حفظ	برجام	را	ادامه	دهد.	وی	
در	این	دیدار	گفت	:	'روسیه	به	عنوان	یکی	از	طرفین	برجام	میتواند	مانع	از	خروج	ایران	از	

قرارداد	هسته	ای	شود'.

در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی تصویب شد

طرح »تسهیل و رفع موانع تولید« 
با هدف رونق تولید 

شورای	عالی	هماهنگی	اقتصادی	بررسی	طرح	»تسهیل	و	رفع	موانع	تولید«	در	جهت	
رونق	تولید	و	توانمندسازی	بنگاه	های	تولیدی	را	تصویب	کرد.

در	جلسه	شورای	عالی	هماهنگی	اقتصادی	که	روز-	شنبه-	به	ریاست	رییس	جمهوری	
و	با	حضور	رؤسای	قوه	مقننه	و	قضائیه	و	دیگر	اعضا	تشکیل	شد،بررسی	طرح	»تسهیل	و	
رفع	موانع	تولید«	در	جهت	رونق	تولید	و	توانمندسازی	بنگاه	های	تولیدی	تصویب	رسید.

به	موجب	این	تصمیم،	شرکت	های	حائز	شرایط	بند	»ز«	تبصره	10	قانون	بودجه	سال	
97،	می	توانند	تا	پایان	سال	98	با	تجدید	ارزیابی	دارایی	خود،	سرمایه	شان	را	افزایش	دهند	
و	از	معافیت	مالیاتی	مربوط	برخوردار	گردند.همچنین	به	ستاد	تسهیل	و	رفع	موانع	تولید	
اجازه	داده	شد	که	به	منظور	جلوگیری	از	تعطیلی	بنگاه	های	تولیدی	که	طرح	احیای	تولید	
و	ساماندهی	ملی	آنها	به	تأیید	ستاد	رسیده	است،	در	مورد	استمهال	و	تقسیط	برخی	از	
بدهی	های	آنها	تصمیم	گیری	نماید.وزیر	ارتباطات	و	فناوری	اطلاعات	هم	در	این	جلسه	
گزارشی	از	برنامه	تولید	و	تأمین	نیازهای	مخابراتی	کشور	را	ارائه	کرد	و	تصمیمات	لازم	برای	
پشتیبانی	از	گسترش	خدمات	مخابراتی	و	حمایت	از	بروز	رسانی	فناوری	های	ارتباطی	و	

تأمین	مالی	پروژه	ها	اتخاذ	شد.

مصطفی پورمحمدی:

 عده ای در پنتاگون نمی توانند 
برای ایران  تصمیم بگیرند

دبیر	عالی	جامعه	روحانیت	مبارز	کشور	با	تاکید	بر	توان	بازدارندگی	دفاعی	و	منطقه	
ای	کشورمان،	تصریح	کرد:	ایران	دیگر	آن	کشوری	نیست	که	5	نفر	در	پنتاگون	بنشینند	
و	برایش	تصمیم	بگیرند.»مصطفی	پورمحمدی«	درباره	عملیات	روانی	دشمن	و	احتمال	
رویارویی	آمریکا	و	ایران،	گفت:	همانگونه	که	مقام	معظم	رهبری	سه	شنبه	گذشته	فرمودند،	
ما	نه	قصد	جنگ	داریم	و	نه	آمریکا	بدون	در	نظر	گرفتن	پیامدها	و	عواقب	آن،	جسارت	
جنگ	را	دارد.وی	ادامه	داد:	ایران	دیگر	آن	کشوری	نیست	که	5	نفر	در	پنتاگون	بنشینند	
و	برایش	تصمیم	بگیرند.	توان	ملی،	دفاعی	و	ظرفیت	منطقه	ای	کشورمان	فراتر	از	آن	
است	که	عده	ای	در	اتاق	جنگ	برای	تهاجم	به	کشورمان	تصمیم	بگیرند.دبیر	عالی	جامعه	
روحانیت	مبارز	کشور	یادآور	شد:	»اما	یک	دیوانه	ای	می	تواند	اوضاع	را	برهم	بزند	که	به	
هیچ	وجه	منطق	عُقلایی	اجازه	جنگ	را	نخواهد	داد.«	وی	تاکید	کرد:	قدرت	بازدارندگی	
جمهوری	اسلامی	ایران	بسیار	بالاست	و	تلقی	ما	این	است	که	هرکسی	که	قصد	حمله	
داشته	باشد	پشیمان	می	شود	به	همین	دلیل	آن	ها	دست	به	اقدام	انتحاری	نخواهند	زد.

	
سخنگوی وزارت کشور خبر داد

انتصاب زنان در سمت معاون استاندار
سخنگوی	وزارت	کشور	از	دستور	»عبدالرضا	رحمانی	فضلی«	وزیر	کشور	برای	انتصاب	
زنان	در	سمت	معاون	استاندار	گفت:	انتصاب	زنان	در	سمت	های	مدیریتی	وزارت	کشور	در	
دولت	تدبیر	و	امید	۲7	درصد	و	جوانان	67	درصد	رشد	داشته	است.»سیدسلمان	سامانی«	
در	تشریح	جلسه	شورای	معاونین	وزارت	کشور	که	به	ریاست	»عبدالرضا	رحمانی	فضلی«	
وزیر	کشور	برگزار	شد؛	اظهارداشت:	در	این	جلسه	گزارشی	از	روند	ضابطه	مند	کردن	
انتصاب	مدیران	وزارت	کشور	و	استانداری	ها	در	دولت	تدبیر	و	امید	توسط	معاونت	توسعه	
مدیریت	و	منابع	ارائه	شد.قائم	مقام	وزیر	کشور	در	امور	مجلس	و	هماهنگی	استان	ها	افزود:	
بر	اساس	این	گزارش	انتصاب	زنان	در	سمت	های	مدیریتی	وزارت	کشور	در	دولت	تدبیر	
و	امید	۲7	درصد	و	جوانان	67	درصد	رشد	داشته	است.سامانی	تاکید	کرد:	امروز	با	دستور	
وزیر	کشور	مقرر	شد	در	ساختار	جدید	استانداری	ها	برای	انتصاب	معاون	توسعه	مدیریت	

و	منابع	حتی	الامکان	از	زنان	توانمند	و	شایسته	استفاده	شود.

امور	 وزیر	 ظریف«	 جواد	 محمد	 	«
گفت:	 ایران	 اسلامی	 جمهوری	 خارجه	
یقین	داریم	آنطور	که	مقام	معظم	رهبری	
نخواهد	گرفت	 در	 فرمودند	جنگی	 هم	
چون	نه	ما	خواهان	جنگ	هستیم	و	نه	
کسی	این	تصور	یا	توهم	را	دارد	که	بتواند	
در	منطقه	با	ایران	مقابله	کند	اما	لازم	است	
حرکت	های	خطرناک	داخل	آمریکا	برای	

مردم	این	کشور	روشن	شود.
ظریف	روز	شنبه	و	پیش	از	ترک	پکن	
در	گفت	و	گو	با	خبرنگاران	افزود:	واقعیت	
این	است	که	ترامپ	رسما	گفته	و	مجددا	
بتازگی	هم	تاکید	کرده	است	که	خواهان	

جنگ	نیست	اما	افرادی	اطراف	وی	نشسته	
اند	و	به	بهانه	اینکه	می	خواهند	آمریکا	را	در	
برابر	ایران	قدرتمندتر	کنند	او	را	به	سمت	
جنگ	سوق	می	دهند.وی	اظهارداشت:	
آنچه	که	در	سفر	نیویوریک	به	عنوان	'تیم	
ب'	مطرح	کردم	یک	واقعیت	است	و	همه	
مردم	هم	از	آن	خبر	داشتند	اما	به	خاطر	
فضای	روانی	حاکم	بر	جامعه	آمریکا	کمتر	
کسی	جرات	طرح	این	موضوع	را	داشت.
وی	خاطرنشان	کرد:	آنچه	که	به	عنوان	
کشور	 این	 در	 آمریکا«	 »اول	 سیاست	
مطرح	شده	است	در	حال	تبدیل	به	یک	
سیاست	»اسرائیل	اول«	یا	برخی	»حکام	

مرتجع	منطقه	اول«	است	و	منافع	اینها	
هم	از	طریق	قدرت	مالی	و	تبلیغات	به	
دولت	آمریکا	تحمیل	شده	است	و	آنها	در	
حال	حاکمیت	پیدا	کردن	هستند.ظریف	
با	بیان	اینکه	»	آینده	برجام	در	اختیار	
جامعه	بین	المللی	است	«،	تصریح	کرد:	
جامعه	جهانی	تا	کنون	از	برجام	حمایت	
کرده	است	اما	حمایت	ها	بیشتر	به	صورت	
بیانیه	و	اعلام	مواضع	سیاسی	بوده	اما	لازم	
است	این	اعلام	مواضع	سیاسی	به	اقدامات	
عملی	اقتصادی	که	مردم	ایران	بتوانند	از	
برجام	منافعشان	را	برداشت	کنند،	تبدیل	
شود.وی	گفت:	ما	چهار	دور	از	کمیسیون	

باید	 که	 اقداماتی	 برای	 برجام	 مشترک	
انجام	دهند	تعهد	گرفتیم	و	فکر	می	کنم	
اکنون	وقت	آن	رسیده	است	که	کمیسیون	
مشترک	هم	به	تعهداتش	عمل	کند.وزیر	
امور	خارجه	در	ادامه	این	گفت	وگو	به	
تشریح	دستاوردهای	سفرش	به	کشورهای	
آسیایی	پرداخت	و	اظهارداشت:	در	سفر	به	
ترکمنستان	با	رییس	جمهوری	این	کشور	
گفت	و	گوهای	بسیار	خوبی	انجام	شد	
که	باعث	توسعه	روابط	خواهد	شد.ظریف	
خاطرنشان	کرد:	هند	از	شرکای	بسیار	مهم	
ایران	است	و	ارتباط	تجاری	و	ساز	و	کار	

مالی	خوبی	با	دولت	این	کشور	داریم.

محمد جواد ظریف: 

جنگی در منطقه رخ نخواهد داد

سیاستگذاری	 عالی	 شورای	 عضو	
اصلاح	طلبانگفت	:	اعتدالیون	رامحدود	به	
افرادی	همچون	محمود	واعظی،	محمدباقر	
نوبخت	و	حزب	اعتدال	و	توسعه	نمی	دانم	
و	»شاید	با	محمدرضا	باهنر	بهتر	بتوان	
کنار	آمد	تا	واعظی	زیرا	باهنر	مشکلات،	
ضرورت	همکاری	و	نزدیکی	مشترک	را	در	
جاهایی	دقیق	تر	دیده	است«	اما	در	عین	
حال	احتمال	همکاری	با	اعتدال	و	توسعه	

را	صفر	هم	نیست.	
اظهارداشت:		 حاجی«	 »مرتضی	
تک	رَوی	جریان	موسوم	به	اعتدال	همیشه	
برای	اصلاح	طلبان	آزاردهنده	بوده	است	
بخصوص	بعد	از	تشکیل	مجلس	دهم؛	چرا	
که	اعتدالیون	از	نردبان	اصلاحات	بالا	رفتند	
و	وارد	مجلس	شدند	اما	بعداً	به	ما	پشت	
پا	زدند.وی	افزود	:استراتژی	اصلاح	طلبان	
برای	اسفند	98	هم	باید	سلبی	باشد	از	این	
رو	همکاری	اصلاح	طلبان	و	اصولگرایان	
معتدل	را	محتمل	می	دانم	چرا	که	معتقدم	
منافع	محدود	 از	 باید	 ملی	 منافع	 برای	

صرف	نظر	کرد.
انتخابات  به  اصلاحات  *پارلمان 

سال ۹۸ نخواهد رسید
وی	در	بخش	دیگری	از	سخنان		خود	
گفت	:قطعاً	تشکیل	پارلمان	اصلاحات	به	
انتخابات	سال	98	نخواهد	رسیدتشکیل	
استفاده	 امکان	 اصلاحات،	 پارلمان	
در	 اصلاح	طلبان	 نظرات	 از	 گسترده	تر	
بیشتر	فراهم	 را	 مناطق	مختلف	کشور	
می	کند.	من	به	طور	اصولی	با	تشکیل	آن	
موافقم	ولی	سازوکار	رسیدگی	به	چنین	
مسئله	ای	و	زمانبندی	آن،	نیاز	به	مطالعه	
پارلمان	 تشکیل	 قطعاً	 دارد.	 جدی	تری	
اصلاحات	به	انتخابات	سال	98	نخواهد	
به	همین	 :من	 داد	 ادامه	 رسید.	حاجی	
دلیل	می	گویم	تشکیل	پارلمان	اصلاحات	
زمان	بر	است،	چرا	که	باید	بلوغ	در	تحزب	
ایجاد	شود.	البته	در	جریان	اصولگرا	هم	
چنین	نیازی	وجود	دارد.	همیشه	نزدیک	
انتخابات،	تشکیلاتی	در	جریان	اصولگرا	
پدید	می	آید	که	افراد	صاحب	نفوذ	روی	
آن	اثر	می	گذارند.	اصولاً	در	کشور	ایران	
هنوز	تحزب	به	بلوغ	نرسیده	است؛	بنابراین	
باید	حرکت	رو	به	جلوی	نسبتاً	مستمری	
داشته	باشیم	تا	کم	کم	قدرت	از	افراد	به	

احزاب،	نقل	مکان	کند.
وی	تصریح	کرد:	احزاب	اصلاح	طلب	
برای	 لازم	 توان	 و	 کفایت	 تنهایی	 به	
کسب	آرا	و	جلب	اعتماد	مردم	را	ندارند	
و	هنوز	به	این	بلوغ	نرسیده	اندنمی	توان	
چنین	حکمی	کرد	زیرا	پای	ثابت	مسئله،	
شورای	هماهنگی	جبهه	اصلاحات	است	و	
ممکن	است	این	شورا	روزی	به	این	نتیجه	
برسد	که	به	چنین	بلوغی	رسیده	و	دیگر	
نمی	خواهد	در	این	قالب	ادامه	دهد.	به	نظر	
من	در	طول	زمان	به	تدریج	از	اشخاص	
و	اعضای	حقیقی	کاسته	می	شود	و	قدرت	
به	اعضای	حقوقی	انتقال	پیدا	می	کند.	در	
شرایط	فعلی،	اعضای	حقیقی	یک	سوم	
اعضای	حقوقی	هستند	و	در	آینده	هم	
روند	حرکت	از	حقیقی	به	حقوقی	ادامه	

خواهد	داشت.
عملکرد  دولت،  عملکرد   *

اصلاح طلبان نیست
این	فعال	سیاسی	اصلاع	طلب	در	گفت	
و	گو	با	مهردر	بخش	دیگری	از	سخنان	
با	اشاره	به	حمایت	اصلاح	طلبان	از	دکتر	
عملکرد	 دولت،	 :عملکرد	 روحانی	گفت	
اصلاح	طلبان	 بلکه	 نیست	 اصلاح	طلبان	
بوده	اند،	 مطرح	 که	 کاندیدایی	 بین	 در	
کردندحمایتی	 انتخاب	 را	 کاندیدا	 یک	
که	اصلاح	طلبان	در	روز	انتخابات	از	آقای	
روحانی	انجام	دادند،	در	بین	گزینه	های	
کاندیدای	 اینکه	 نه	 بود؛	 شده	 مطرح	
از	 ما	 و	 باشد	 اصلاح	طلبان	 مشخص	
آقای	روحانی	حمایت	کرده	باشیم.	من	
نمی	خواهم	این	مسئله	را	»ماست	مالی«	
کنم	فقط	می	خواهم	بگویم	دایره	انتخاب	

مردم	برای	انتخابات	ریاست	جمهوری،	باز	
نبود،	بلکه	در	یک	دایره	محدود	تصمیم	
گرفته	شد.وی	ادامه	داد	:به	نظر	من،	در	این	
دایره،	مناسب	ترین	انتخاب	صورت	گرفته	
انتخابات	 از	 پس	 که	 دیگری	 اتفاقات	 و	
رئیس	جمهور	 اختیار	 حوزه	 از	 داده،	 رخ	
ترامپ	دیوانه	بازی	 اینکه	 بود.	 هم	خارج	
انجام	 غیرمعقول	 حرکت	 و	 درمی	آورد	
می	دهد	و	خیلی	جاها	از	روی	ترس	و	نه	
باور،	او	را	همراهی	می	کنند،	دیگر	از	اختیار	
رئیس	جمهور	خارج	است.	چنین	وضعیتی	
سبب	شد	بعضی	از	تصمیماتی	که	دولت	
می	خواست	در	حوزه	های	اقتصادی	بگیرد،	
خنثی	شود.	مردم	باید	به	این	عوامل	توجه	
جاده	 یک	 در	 دولت	 که	 باشند	 داشته	
آسفالت	اتوبانی	حرکت	نمی	کند	بلکه	در	
یک	سنگلاخ	پر	دست	انداز	و	پرپیچ	و	خم	

در	حال	حرکت	است.
* دولت نتوانسته به درستی رفتار 

ترامپ را مدیریت کند 
آیا	 که	 این	سئوال	 به	 پاسخ	 در	 وی	
تمام	نابسامانی	ها	و	سختی	هایی	که	امروز	
مشاهده	 اقتصادی	 حوزه	 در	 بخصوص	
می	شود،	به	دلیل	خروج	ترامپ	از	برجام	
است؟	آیا	هیچ	گونه	ضعفی	در	مدیریت	
دولت	وجود	ندارد؟	گفت:خیر،	قطعاً	ضعف	
وجود	دارد.	به	هر	حال	یک	دولت	مقتدر،	
برای	 باید	 با	تدبیر	 برنامه	ریز	و	 توانمند،	
داشته	 پیش	بینی	هایی	 اتفاقاتی	 چنین	
باشد	یعنی	نباید	فقط	یک	سناریو	داشته	
باشیم	و	یک	مسیری	را	بگیریم	و	جلو	
برویم	و	اگر	وسط	کار	سناریو	بهم	خورد،	
تازه	به	این	فکر	باشیم	که	باید	چه	کاری	

چندین	 باید	 علی	القاعده	 دهیم.	 انجام	
سناریو	داشته	باشیم	تا	اگر	با	رفتار	ترامپ	
هم	برخورد	کردیم،	بدانیم	که	باید	چه	کار	

کنیم.
وی	ادامه	داد	:دولت	نتوانسته	به	درستی	
رفتار	ترامپ	را	مدیریت	کند	و	سناریوی	
دو	و	سه	در	مقابل	خود	نداشته	استخب	
ایران،	 ترامپ	اخیراً	گفته	»نیروی	سپاه	
معافیت	های	 اینکه	 یا	 است«	 تروریست	
نفتی	را	لغو	کرده	است،	آیا	قبلًا	پیش	بینی	
شده	بود	که	ترامپ	چنین	حرفی	را	می	زند	
و	فلان	تصمیم	را	می	گیرد؟	بالاخره	ترامپ	
دیوانه	بازی	زیاد	درمی	آورد.	باید	بگوئیم	اگر	
ترامپ	بدترین	رفتارها	را	کرد،	چه	باید	
بکنیم.	در	این	راستا	باید	سناریوی	دو	و	سه	
داشته	باشیم	و	طبق	آن	رو	به	جلو	حرکت	
کنیم.	اگر	فقط	یک	سناریو	وجود	داشته	

باشد،	قطعاً	به	مشکل	برخواهیم	خورد.
اینکه	دولت	 :بنابراین	 افزود	 	حاجی	
نتوانسته	به	درستی	رفتار	ترامپ	را	مدیریت	
کند	و	سناریوی	دو	و	سه	در	مقابل	خود	
نداشته،	نقد	وجود	دارد.	اما	اگر	روند	عادی	
بود	و	حتی	با	همان	روش	رئیس	جمهور	
قبلی	آمریکا،	کار	ادامه	پیدا	می	کرد،	قطعاً	

شرایط	امروز	را	نداشتیم.
* نقش اصلاح طلبان در تصمیم  

گیری های دولت حداقلی است 
فعلی،	 شرایط	 در	 کرد	 تصریح	 وی	
همه	باید	کمک	کنند	و	دست	همدیگر	
را	بگیرند،	چرا	که	زمان	آن	نیست	که	
بخواهیم	یکدیگر	را	محکوم	کنیم.	البته	
این	در	شرایطی	است	که	آقای	روحانی	
باز	 را	 میدان	 و	 گارد	 یعنی	 بخواهد	 هم	
کند،	تیم	های	متعدد	و	مختلف	را	بسیج	
و	سناریوی	۲،	۳	و	4	را	تنظیم	کند	تا	
بتوانیم	رو	به	جلو	حرکت	کنیم.	اینکه	
بخواهیم	کسی	را	محکوم	کنیم،	مشکلی	
و	 دولت	 باید	 نتیجه	 در	 نمی	شود.	 حل	
تصمیم	گیران	اصلی	کشور،	راه	هایی	را	برای	
شرایط	و	اتفاقات	جدیدی	که	ممکن	است	
رخ	دهد،	باز	کنند.وی	ادامه	داد	:	اصلاح	
باید	به	میزانی	که	نقش	داشته	 طلبان	
است	پاسخگوی	عملکرد	دولت	باشد.نقش	
روحانی،	 آقای	 انتخاب	 در	 اصلاح	طلبان	
و	 دولت	 در	 حضورش	 ولی	 حداکثری	

تصمیم	گیری	ها،	حداقلی	است.

مرتضی حاجی :

ائتلاف با »باهنر« بهتر از ائتلاف با »واعظی«است
اخبــار سرمقـاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(
فرمانده	کل	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	گفت:	ما	در	جنگ	اطلاعاتی	قادر	به	
شکست	دشمن	هستیم	و	اینکه	اراده	دشمن	برای	به	کارگیری	قدرت	را	سلب	کنیم،	به	

مفهوم	خلع	سلاح	دشمن	است
سردار	سرلشکر	پاسدار	حسین	سلامی	در	آیین	تکریم	و	معارفه	مسئولین	اطلاعات	
سپاه	در	سخنانی	با	نقد	فلسفه	سیاسی	امریکا	گفت:	ریشه	اصلی	شکست	های	امریکا	در	
فلسفه	سیاسی	این	کشور	نهفته	است	که	در	بند	کشیدن،	وابسته	کردن	و	اسیر	کردن	
کشور	ها	و	ملت	ها	از	جمله	شاخص	های	آن	می	باشد.وی	افزود:	این	فلسفه	برای	امریکایی	ها	
نه	تولید	قدرت،	که	تنها	تولید	دشمن	کرده	است؛	به	گونه	ای	که	امروز	شکست	و	افول	
مدنیت	سیاسی	آن	ها	را	رقم	زده	است.عضو	شورای	عالی	امنیت	ملی	در	ادامه	نبرد	
اطلاعاتی	بین	ایران	و	آمریکا	را	یک	واقعیت	جدی	دانست	و	گفت:	ما	امروز	در	فضای	جنگ	
تمام	عیار	اطلاعاتی	با	آمریکا	و	جبهه	دشمنان	انقلاب	و	نظام	اسلامی	هستیم	و	این	فضا	
ترکیبی	از	عملیات	روانی	و	عملیات	سایبری،	تحرکات	نظامی،	دیپلماسی	عمومی	و	القای	
رعب	و	وحشت	است	و	در	این	نبرد	لحظه	ای	از	اندیشیدن	به	آمریکا	و	تمرکز	بر	دشمن،	
تشخیص	راهبرد	ها	و	الگوی	رفتاری	آن	نباید	غافل	شویم.وی	تحولات	و	رخداد	های	اخیر	
را	کارگاه	آمریکا	شناسی	پیش	روی	ملت	ها	قلمداد	کرد	و	افزود:	دشمنان	دیگر	ما	هم	مثل	
امریکا	قاعده	مند	عمل	می	کنند	و	هرگاه	احساس	خطر	می	کنند	از	ما	دور	می	شوند؛	آن	ها	
بر	این	باور	بودند	که	هرچه	فشار	را	تشدید	کنیم،	ایرانی	ها	عکس	العمل	نشان	نمی	دهند،	اما	
با	تصمیم	گیری	ها	و	اقدامات	اخیر	جمهوری	اسلامی	مفروضات	آن	ها	فرو	ریخت.فرمانده	

کل	سپاه	با	بیان	اینکه	امریکایی	ها	هم	اینک	با	دامنه	وسیعی	از	ریسک	های	ناشناخته	مواجه	
شده	اند،	گفت:	نظام	سیاسی	امریکا	ترک	برداشته	و	استحکام	خود	را	از	دست	داده	است،	
این	نظام	ظاهر	و	هیکلی	مهیب	دارد،	اما	دچار	پوکی	استخوان	است؛	در	حقیقت	داستان	

آمریکا	مانند	برج	های	تجارت	جهانی	است	که	با	تحمل	ضربه	ای	ناگهان	فرو	می	ریزند.
سرلشکر	سلامی	موقعیت	جمهوری	اسلامی	و	ملت	ایران	را	مطمئن	و	خوب	ارزیابی	و	
با	تاکید	بر	اینکه	ساختمان	های	بزرگ	در	حین	فرو	ریختن	خطرآفرین	نیز	هستند،	افزود:	
هیمنه	آمریکا	در	روند	زوال	قرار	گرفته	و	در	حال	نزدیک	شدن	به	انتهای	خود	است	و	در	
عین	حال	باید	مراقب	خطر	های	محتمل	در	چنین	شرایطی	باشیم؛	در	حالی	که	قدرت	
ایران	اسلامی	ظهور	و	در	مسیر	بالندگی	و	تثبیت	قرار	دارد.فرمانده	کل	سپاه	با	تاکید	
بر	ضرورت	تشخیص	نقاط	تهدید	و	محاسبه	درست	و	دقیق	اقدامات	و	دستور	کار	های	
ماموریتی،	مقیاس	عمل	اطلاعات	سپاه	را	کل	نظام	و	انقلاب	و	جغرافیای	تهدید	علیه	ایران	
برشمرد	و	تاکید	کرد:	ما	در	جنگ	اطلاعاتی	قادر	به	شکست	دشمن	هستیم؛	این	که	
اراده	دشمن	برای	به	کارگیری	قدرت	را	سلب	کنیم،	به	مفهوم	خلع	سلاح	دشمن	است.

وی	در	پایان	با	بیان	اینکه	از	آنجا	که	اطلاعات	قدرت	ساز	است،	نیازمند	مصونیت	است،	
گفت:	تقوا	در	عرصه	اطلاعات	از	هر	مقوله	ای	مهمتر	است؛	بر	این	اساس	بایستی	از	نظر	
معنوی	خود	را	هر	روز	قوی	تر	سازیم	و	بدانیم	ایمان	و	توکل	به	خدا،	انس	با	قرآن	و	نماز،	
صبر	پیشگی،	دل	های	مستحکم	و	قلب	های	مطمئن	و	حرکت	در	صراط	مستقیم	الهی	

ضامن	موفقیت	نیرو	های	اطلاعاتی	است.

سردار سرلشکر سلامی :

آمریکا دچار افول مدنیت سیاسی شده است

مجید  شاکری

رییس	کمیسیون	اقتصادی	مجلس	گفت:	مواجهه	نظامی	
با	ایران	این	یک	بلُف	سیاسی	است	و	آمریکایی	ها	اگر	روزی	
بخواهند	دست	از	پا	خطا	کنند،	می	دانند	تمام	منافعشان	در	
منطقه	از	بین	می	رود.محمدرضا	پورابراهیمی		بیان	کرد:	با	
روی	کار	آمدن	ترامپ	ادبیات	آمریکا	درخصوص	تشدید	تحریم	
های	اقتصادی	با	ادبیات	گستاخانه	همراه	شد	و	به	حدی	شد	
که	براساس	تحلیل	ها	پیش	بینی	شد	شوک	ارزی	که	آغاز	
آن	را	در	سال	96	شاهد	بودیم،	در	سال	97	به	فروپاشی	ایران	

منجر	می	شود.	این	موارد	نشان	می	دهد	دشمن	تمام	تلاش	
و	هر	چه	در	بضاعتش	بوده	را	به	کار	گرفته	و	در	دوره	جدید	
کشورهای	خائن	منطقه	را	در	حیطه	عمل	خود	قرار	داده	و	
کشورهای	عربی	را	با	پول	نفتشان	به	جنگ	اقتصادی	با	ایران	
آورده	اند.وی	گفت:	اظهارنظر	امریکایی	ها	در	تغییر	ادبیات	
مواجهه	با	ایران	از	اقتصادی	به	نظامی	یعنی	کارسازی	جنگ	
اقتصادی	خاتمه	یافت.وی	افزود:	در	حوزه	نظامی	آمریکایی	ها	
یک	دهه	قبل	اعلام	کردند	نمی	توانیم	مواجهه	کنیم	و	امروز	

ایران	به	مراتب	قدرتمندتر	شده	است.پورابراهیمی	با	اشاره	به	
اینکه	آمریکا	جنجال	تبلیغاتی	علیه	ایران	به	راه	انداخته	که	
بیشتر	ایجاد	رعب	و	وحشت	در	منطقه	باشد،	تصریح	کرد:	ما	
در	دفاع	مقدس	که	همه	دنیا	پشتیبان	صدام	بود،	یک	وجب	
از	خاک	کشور	را	به	دشمن	ندادیم	و	موفقیت	های	زیادی	به	
دست	آوردیم	و		امروز	ایران	در	اوج	اقتدار	نظامی	است	و	نه	تنها	
از	خود	صیانت	می	کند	بلکه	معادلات	نظامی	در	عراق،	سوریه	

و	...	را	تحت	تاثیر	قرار	داده	است.

سخنگوی	شورای	نگهبان	گفت	:	تبصره	محدودیت	
دوره	های	نمایندگی	در	طرح	اصلاح	قانون	انتخابات،	مغایر	

با	قانون	اساسی	است
عباسعلی	کدخدایی	در	نشست	خبری	دیروز	در	پاسخ	
به	سوالی	درباره	ممنوعیت	دوره	های	متعدد	نمایندگی	گفت:	
این	موضوع	در	قالب	تبصره	ای	در	نشست	علنی	مجلس	به	
طرح	اصلاح	قانون	انتخابات	مجلس	الحاق	شد	البته	متن	
مصوبه	به	دلیل	غفلت	مجلس	دارای	اشکالات	ادبی	است،	
اما	اعضای	شورای	نگهبان	معتقدند	این	ممنوعیت	مغایر	
با	اصل	۲0	قانون	اساسی	است.وی	افزود:	وقتی	در	قانون	
اساسی	کشور	محدودیتی	برای	دوره	های	متعدد	نمایندگی	
وجود	ندارد،	قانون	عادی	نمی	تواند	فراتر	از	قانون	اساسی	اقدام	
و	آزادی	ها	را	محدود	کند.کدخدایی	گفت:	انتظار	داشتیم	
مجلس	طی	سال	های	گذشته	قانون	انتخابات	را	اصلاح	
کند	تا	ابلاغ	و	لازم	الاجرا	شود،	اما	به	هر	دلیلی	چنین	نشد	

بنابراین	اکنون	قانون	فعلی	لازم	الاجرا	است.
* عدالت انتخاباتی با طرح استانی شدن انتخابات 

تامین نشده است
	سخنگوی	شورای	نگهبان	در	خصوص	نتیجه	بررسی	
طرح	اصلاح	قانون	انتخابات	مجلس	شورای	اسلامی	در	

شورای	نگهبان،	افزود:	این	طرح	پس	از	ارسال	به	شورا	در	
جلسات	متعدد	و	فوق	العاده	شورای	نگهبان	و	تا	آخرین	
ساعات	پنجشنبه	گذشته	مورد	بررسی	قرار	گرفت	و	تلاش	
می	کنیم	بزودی	نتایج	را	برای	مجلس	ارسال	کنیم.وی	در	
خصوص	ایرادات	این	طرح	گفت:	در	مواردی	به	دلیل	اینکه	
متن	مصوب	به	خوبی	گویا	نبوده	و	مقصود	قانونگذار	روشن	
نیست	بیش	از	10	مورد	ابهام	وجود	داشت،	حدود	چهار	
مورد	را	نیز	فقها	خلاف	شرع	تشخیص	دادند	و	مواردی	
نیز	خلاف	قانون	اساسی	تشخیص	داده	شد.کدخدایی	در	
خصوص	استانی	شدن	انتخابات	مجلس	نیز	افزود:	شورای	
نگهبان	به	نفس	استانی	شدن	انتخابات	ایرادی	ندارد،	اما	
روش	های	در	نظر	گرفته	شده	به	نوعی	ناقض	حقوق	نامزدها،	
مردم	و	شهروندان	است،	در	واقع	ایرادات	شورای	نگهبان	به	
استانی	شدن	انتخابات؛	کاهش	مشارکت	مردمی	و	نادیده	
گرفتن	حقوق	نامزد	ها	را	به	دلیل	تفکیک	بین	حوزه	های	
اصلی	و	فرعی	در	بر	می	گیرد.	وی	گفت:	به	بند	های	دیگر	
این	قانون	که	استانی	شدن	انتخابات	را	مد	نظر	قرار	داده	
نیز	ایراداتی	گرفته	شده	است.سخنگوی	شورای	نگهبان	
افزود:	همچنین	عدالت	انتخاباتی	موجود	در	سیاست	های	
کلی	ابلاغی	از	سوی	مقام	معظم	رهبری،	رعایت	نشده	و	

این	نکته	مهمی	است	که	همکاران	ما	در	مجلس	باید	به	آن	
دقت	کنند.کدخدایی	گفت:	ایرادات	دیگر	شامل	ایراد	اصل	
پانزدهم	قانون	اساسی	می	شود	که	به	استفاده	از	واژه	های	غیر	
فارسی	مانند	پلاکارد	و	ایده	و	..	اشاره	دارد	و	ایراد	دیگر	نیز	
مربوط	به	حقوق	شهروندان	در	ماده	۳1	است	که	ممنوعیت	
مطلق	فعالیت	های	کارکنان	دولت	در	ساعات	غیراداری	را	
شامل	می	شود	البته	مسئولان	و	مقامات	در	جای	دیگری	
به	صورت	مستقل	فعالیت	شان	ممنوع	شده	است،	اما	اینکه	
فعالیت	همه	کارکنان	دولت	به	صورت	مطلق	در	ساعات	
غیر	اداری	نیز	ممنوع	شود،	محل	ایراد	است.سخنگوی	
شوای	نگهبان	افزود:	اصلاحات	قانون	انتخابات	مجلس	باید	
تشریفات	خاص	خود	را	طی	کند،	اگر	زمان	بندی	اجرای	
انتخابات	و	آغاز	استعفا	ها	را	ملاک	قرار	دهید؛	تا	اواسط	خرداد	
فرصت	باقی	است	بنابراین	شرایط	باید	به	شکلی	باشد	تا	
احکام	قانون	جدید	بر	افرادی	که	می	خواهند	وارد	گردونه	
انتخابات	شوند	نیز	حاکم	باشد	لذا	اگر	این	طرح	پس	از	زمان	
بندی	مقرر	انتخابات،	قانونی	شود،	لازم	الاجرا	نخواهد	بود.وی	
گفت:	قانونی	شدن	این	طرح	منوط	به	فعالیت	نمایندگان	
مجلس	است،	اگر	بتوانند	در	این	فرصت	باقیمانده	اصلاحات	
را	انجام	دهند	با	طی	تشریفات	قانونی،	لازم	الاجرا	خواهد	بود.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

جنگ اقتصادی در حال از دست دادن کارکرد خود است

سخنگوی شورای نگهبان  اعلام کرد

محدودیت دوره ای نمایندگی، خلاف قانون
احمد حکیمی پو

مصطفی داننده

خبــر
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۵ نکته برای حفظ شادابی پوست
امروزه داشتن پوستی شاداب و با طراوت با توجه به غذاهای چرب، آلودگی ها، شرایط 
آب و هوایی و حتی افزایش گه گاه هورمون ها که می تواند باعث ایجاد جوش های چرکی 

و سر سیاه و ظاهر خسته پوست شود، کار آسانی نیست.
داشتن پوست شاداب و شفاف به عواملی هم چون رژیم غذایی مناسب،  مراقبت از بدن 

و توجه به پوست با مراقبت های  ملایم بستگی دارد.
در ادامه پنج نکته برای طراوت پوست و به ویژه چگونگی پاک کردن پوست صورت به 

نقل از سایت "ریواردمی" آورده شده است که می خوانیم:
۱( پاک کردن پوست: برای داشتن پوستی شفاف باید آن را از چرک ها، آلودگی ها، 
غبار و چربی ها پاک کنید. پاک کردن پوست منجر به جلوگیری از انسداد منافذ آن و 
شفافیت آن می شود. می توانید از شیر خالص برای پاک کردن پوست خود به عنوان 
یک پاک کننده طبیعی استفاده کنید. از یک تکه پنبه تمیز استفاده کنید و آن را به شیر 
آغشته کرده و سراسر پوست صورت خود را با آن پاک کنیدو هم چنین می توانید از پاک 

کننده های آماده که در داروخانه ها وجود دارند، استفاده کنید.
۲( تازه کردن و خنک سازی پوست: این پیشنهاد برای زمانی است که فرصت شستن 
پوست خود را در طول روز ندارید. اگر می خواهید از نشانه های خستگی و کدر بودن 
پوست جلوگیری کنید، از سفت کننده های پوست استفاده کنید. می توانید کمی از 
گیاه فندق افسون گر را روی یک پد پنبه ای گذاشته و روی پوست خود ماساژ دهید. یا 
می توانید از ترکیب شش قسمت آب و یک قسمت الکل و چند قطره اسانس گیاهی 
استفاده کرده و آن را به آرامی روی پوست خود اسپری کنید و تقویت و شادابی پوست 

خود را طی چند لحظه احساس کنید.
۳( لایه برداری پوست: یکی از نکات ضروری برای داشتن پوست باطروات و شاداب، 
لایه برداری آن است. این کار برای از بین بردن لایه سلول های مرده پوست، چربی اضافی 
و باقی مانده های آرایش  روی پوست ضروری است. دانه های موجود در لایه بردارها به باز 
کردن منافذ پوست و ظاهر شدن لایه جدید و شاداب زیرین آن کمک می کند. ترفند 
مناسب لایه برداری آن است که از لایه بردارهای حاوی دانه های ریز استفاده کرده و 
دانه های آن را به آرامی روی سراسر پوست خود ماساژ دهید. پس از انجام این ماساژ و 
شستن و خشک کردن پوست خود متوجه تفاوت شایات پوست تان با قبل خواهید شد.

۴( رژیم غذایی مناسب: همان طور که مراقبت ظاهری پوست و مواظبت از آن اهمیت 
دارد، به همان اندازه تغذیه مناسب و مراقبت درونی از آن نیز حائز اهمیت است. گام 
اول دستیابی به پوستی درخشان، تغذیه مناسب است. رژیم غذایی مناسب، چین 
و چروک ها را از پوست دور نگه داشته، پوست تان را سفت تر کرده و به آن درخششی 
بی تردید می دهد. مواد غذایی مانند انواع بادام، میوه ها، جوی دو سر، ماهی های سرشار 
از پروتئین مانند ماهی سالمون و تُن و تمامی سبزیجات داراهای برگ های سبز برای 

تغذیه پوست شما مفید هستند.
۵( خواب مناسب: برای داشتن پوستی شاداب باید اطمینان حاصل کنید که هر 
شب هفت تا هشت ساعت خواب بی وقفه دارید و بهترین راه برای رسیدن به این هدف 
خاموش کردن گوشی تلفن همراه خود و خارج کردن تمام وسایل الکترونیکی در طول 

شب از اتاق تان است.

هشدار درباره مصرف »قرص شب امتحانی«
بین  در  هم  »ریتالین«  قرص  مصرف  کنکور،  و  امتحانات  فصل  آغاز  با  سال  هر 
دانش آموزان و دانشجویان افزایش یافته و برخی برای شب  بیداری و درس خواندن و 
به عوارض  اما شاید هیچ وقت  این قرص استفاده می کنند،  از  افزایش تمرکزشان،   

خطرناک ریتالین فکر هم نکنند.
که   بود  کرده  اعلام  بهداشت  وزارت  کل  حریرچی-معاون  ایرج  دکتر  این  از  پیش 
گزارشاتی وجود دارد که نشان می دهد، فروش این دارو در زمان برگزاری امتحانات تا 
۵۰ درصد افزایش می یابد. همچنین مطالعات در داخل کشور نشان می¬ دهند مصرف 
ریتالین در برخی دانشجویان بعد از الکل، مواد خانواده حشیش، تریاک و ترامادول رتبه 

پنجم را به خود اختصاص می دهد.
عوارضی چون تهوع و استفراغ، بی اشتهایی، بی خوابی، افزایش اضطراب، احساس 
ایجاد جوش های پوستی و در مواردی بروز حالت های  و  سرگیجه و سردرد، خارش 
روان پریشی از جمله تبعاتی است که می توان برای سوءمصرف این قرص شب امتحانی 
برشمرد. در عین حال طبق گفته کارشناسان، عوارض مصرف طولانی مدت ریتالین یا 
مقدار زیاد و خودسرانه آن می تواند از این هم خطرناک تر باشد و حتی موجب مرگ در 
نوجوانان و جوانان شود. از طرفی ریتالین در موارد مصرف خودسرانه، پتانسیل بالای 

اعتیادآوری نیز دارد.
در این زمینه دکتر یسنا به منش درباره مخاطرات ناشی از سوء مصرف داروی ریتالین 
با توجه به شروع فصل امتحانات که برخی دانشجویان و دانش آموزان با انگیزه افزایش 
تمرکز و رفع خواب آلودگی، تمایل به مصرف آن دارند، گفت: ریتالین و یا به عبارتی 
متیل فنی دیت، از دسته داروهای محرک سیستم مغز و اعصاب بوده که به عنوان داروی 

خط اول در درمان بیش فعالی کودکان مورد استفاده قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه این دارو با تحریک مغزی باعث افزایش تمرکز در کودکان بیش فعال 
و افزایش هوشیاری و مدت زمان بیداری در بزرگسالان مبتلا به خواب مفرط می شود، 
افزود: هر نوع استفاده از این دارو در صورتیکه با تجویز پزشک معالج نباشد و بدون نسخه 

مصرف شود، سوء مصرف گفته می شود.
به منش با اشاره به برخی از مهم ترین عوارض سوء مصرف این دارو، ادامه داد: وابستگی 
مصرف، تحریک پذیری عصبی، سردرد، گیجی، دردهای شکمی، تاری دید،  تپش قلب، 
کاهش اشتها و از دست دادن وزن، توهم بویایی و... از جمله مهم ترین عوارضی هستند 

که افراد با مصرف ریتالین به آن دچار می شوند.
دبیر ستاد مرکزی اطلاع  سانی داروها و سموم سازمان غذا و دارو هشدار داد که بر 
اساس قوانین موجود در سازمان غذا و دارو، ریتالین از دسته داروهای تحت کنترل 
وزارت بهداشت بوده و در داروخانه های خاص، با دقت و با رعایت ضوابط دقیق توزیع 
می شود؛ به طوریکه بیماران بعد از تشکیل پرونده و ارائه مدارک لازم، می توانند بر اساس 
سهمیه شان دارو را تهیه کنند. حال در صورتیکه دارویی از روش دیگری غیر از توضیحات 
فوق تهیه و توزیع شود، قاچاق محسوب شده و نه تنها وزارت بهداشت تاییدی بر سلامت 
آن ندارد، بلکه مصرف آن می تواند برای مصرف کننده عوارض خطرناکی را به دنبال 
داشته باشد. و با تاکید بر لزوم هوشیاری خانواده ها درباره عدم مصرف ریتالین از سوی 
فرزندان شان، گفت: امیدواریم دانش آموزان،  دانشجویان و خانواده هایشان توجه کنند 

که برای رسیدن به اهداف مقطعی، سلامت خود را به خطر نیندازند.

فلفل قرمز تند باعث افزایش طول عمر می شود
 تحقیقات جدید پیام آورخبرهای خوش برای دوستداران غذاهای تند است: خوردن 
فلفل قرمز تند ممکن است به افزایش طول عمر کمک کند و خطر مرگ و میر را در افراد 

کاهش دهد.
مطالعه ی بیش از ۱۶۰۰۰ نفر در ایالات متحده نشان می دهد در افرادی که فلفل 
قرمز تند مصرف می کنند خطر ابتلا به مرگ به طور متوسط ۱۸ سال دیر تر از سایر 
افراد است. انواع مختلفی از فلفل قرمز تند وجود دارد که درجه تندی در همه ی آنها 
متفاوت است. مصرف مواد غذایی تند سبب کاهش خطر ابتلا به مرگ می شود. در 
فلفل های تند، عطر و طعم آتشین از ترکیباتی به نام کپسایسین می آید، این ترکیب می 
تواند مزایای سلامتی فراوانی را به همراه داشته باشد. به عنوان مثال، احتمال دارد که 
کپسایسین از سرطان سینه و سرطان کولورکتال پیشگیری کند. همچنین احتمال بروز 
سرطان پروستات را حدود ۱۳ درصد کاهش می دهد. با توجه به تحقیقات صورت گرفته، 
مصرف فلفل قرمز تند با کاهش خطر مرگ بعلت بیماری های عروقی، مانند بیماری 
قلبی و سکته مغزی همراه است. در حالی که محققان قادر به مشخص کردن مکانیسم 
دقیق و علت افزایش طول عمر فلفل قرمز تند نیستند، اما علت را احتمالا به کپسایسین، 
که فعالیت های کانال های پتانسیل گیرنده )TRP( را متوقف می کند نسبت می دهند. 
آنها توضیح می دهند که فعال سازی TRP وینیلوئید نوع TRPV۱( ۱( باعث تحریک 
مکانیسم های سلولی با تغییر واسطه های کاتابولیسم لیپید و ترموژنز در برابر چاقی 
می شود، و این امر) محفاظت در مقابل چاقی( منجر به کاهش خطر ابتلا به بیماری 
های قلبی- عروقی، متابولیکی و ریه می شود. کپسایسین همچنین می تواند در برابر 
بیماری های قلبی از طریق مدولاسیون جریان خون کرونر از طریق انتقال TRP دفاع 

کند.

را  فرد  یک  زندگی  ابعاد  تمامی  می تواند  شدید  سردرد  یک 
در  اختلال  یا  و  افتادگی  کار  از  باعث  و  دهد  قرار  تحت الشعاع 

تحصیل شود.
سردرد بیماری شایع  است که مراجعه کننده به پزشکان از آن 
شکایت دارند، به طور معمول همه مردم در مرحله ای از زندگی 
خود مبتلا به سردرد می شوند و براساس برخی آمارها ۹۰ درصد 
از زنان در طول حیات خود طعم سردرد را  مردان و ۹۵ درصد 

چشیده اند.
سردرد شدید می تواند باتحت الشعاع قرار دادن تمامی ابعاد 
زندگی یک فرد، باعث از کار افتادگی و یا اختلال در تحصیل او 
شود؛ در این بین میگرن یکی از شایع ترین علل مراجعه افراد به 
پزشکان است و بعد از سردرد تنشی شایع ترین نوع سردرد در همه 
جوامع بشری به شمار می رود به طوری که ۱۲ تا ۱۵ درصد مردم 

جهان از آن رنج می برند.
ناگهانی عروق  اثر گشادشدن  میگرن، سردردی است که در 
مغزی به وجود می آید، میگرن می تواند باعث تهوع و حساسیت به 
نور و صدا و گاهی سرگیجه شود و اگر با آلرژی یا سینوزیت همراه 
شود تشخیص و درمان آن بسیار مشکل خواهد بود زیرا هر کدام 
که درمان شود علائم بیماری دیگر باقی مانده بیمار ادعا می کند 

که خوب نشده است.
به  که  سردرد هایی  از  بسیاری  که  است  آن  از  حاکی   شواهد 
سینوس ها نسبت داده می شوند، در واقع سردرد های میگرنی 
هستند و یا همراه با میگرن هستند در نتیجه مصرف دارو های 
سردرد ها  این  آنتی بیوتیک ها  یا  مخاط(  )پرخونی  ضداحتقان 
را به  افرادی که سردرد خود  را تسکین نمی بخشد؛ ۹۰ درصد 

سینوس هایشان نسبت می دادند در واقع به میگرن مبتلا بودند.
*چرادچارسردردمیشویم؟

نسیبه امیرزرگر متخصص مغز و اعصاب درباره میگرن، اظهار 
کرد:میگرن باعث به هم خوردن گیرنده داخل مغز می شود که 
می تواند ناشی از خستگی، بی خوابی، استرس، داروها، غذا ها و 

غیره باشد و به علت های متعددی رخ می دهد.
وی بیان کرد: به طور معمل ۲ مرحله درمان برای میگرن داریم؛ 
در مرحله اول حمله ناگهانی سراغ فرد می آید که درمان متفاوتی 
دارد و در کسانی که فرکانس حملات میگرن زیاد است، باید به 
صورت مداوم دارو مصرف کنند تا گیرنده ها تنظیم و فرکانس 

حملات کم شود.
امیرزرگر ادامه داد: در درمان مرحله دوم از پروفیلاکسی درمی 
استفاده می کنیم؛ داروی پروفن ایندومرایسین در کاهش سردرد 
مؤثر هستند که بیشتر پزشکان این دارو ها را برای کاهش درد 
تجویز می کنند که به آن ها دارو های ضد التهاب می گویند، اگر 
شدت حملات زیاد باشد از دارو های تزریقی برای درمان میگرن 

استفاده می کنیم.
ابتلا  اثر  در  افراد  برخی  افزود:  اعصاب  و  مغز  این متخصص 

به میگرن دچار حالت تهوع نیز می شوند که به طور معمول از 
دارو های زیرزبانی یا اسپری داخل بینی یا آمپول تزریقی استفاده 

می کنند.
*دارودرمانیمفیددردرمانمیگرن

میگرن  حملات  درمان  برای  که  دارو هایی  کرد:  تشریح  وی 
مصرف می شود، اگر برای ۲، سه و چهار روز در ماه باشد مشکلی 
ایجاد نمی کند، اما مصرف طولانی مدت دارو ها عوارض زیادی 
دارد و نباید به هیچ عنوان به طور مرتب از این دارو ها استفاده کرد.
داروی  اول  خط  پروفیلاکسی  درمان  در  کرد:  بیان  امیرزرگر 
TCA یا دارو های سه حلقه ای استفاده می شود که به دارو های 
درمان  برای  دارو ها  این  شده اند،  شناخته  نیز  ضدافسردگی 
سردرد هستند که با دوز کم شروع شده و به مرور دوز آن را افزایش 
می دهیم و همزمان با آن باید داروی ایندرال استفاده کرد که برای 

تپش قلب است.
این متخصص مغز و اعصاب ادامه داد: به طور معمول ایرانی ها 
با دارو هایی با دوز پایین سردردشان کم می شود؛ درصد زیادی از 
افراد با افزایش سن سردرد میگرنی شان خوب می شود و نیازی به 
درمان طولانی مدت ندارند، اما برخی افراد باید درمان را به صورت 

طولانی مدت ادامه دهند.
وی یادآوری کرد: برخی افراد نیاز دارند چند ماه از دارو های 
که  شود  تنظیم  آن ها  گیرنده  تا  کنند  استفاده  سردرد  کاهش 
حملات در این صورت کاهش یافته و بیماری شان به طور قطع 
درمان شده است، اما در برخی افراد ممکن است مجدد بیماری 

عوت کند که برای آن ها دارو های جداگانه ای استفاده می کنیم.
*درمانمیگرنازدیدطبسنتی

سمانه رمضانی گیوی متخصص طب سنتی درباره میگرن، 
انواع گوناگونی تقسیم  به  اظهار کرد:  در علم پزشکی سردرد 
به  میگرن  میگرنی است؛   آن ها سردرد ها  از  یکی  که  می شود 
به طور  که  می شود  اطلاق  طرفه ای  یک  و  متناوب  سردرد های 
معمول با علائم عصبی مانند نورگریزی و غیره همراه است و در 
بعضی موارد پیش از شروع سردرد علائم عصبی آغاز قریب الوقوع 

آن را هشدار می دهند.
این متخصص طب سنتی بیان کرد: عوامل مختلفی مانند کار 
فکری زیاد، فشار عصبی، صدای بلند، نور شدید و بعضی بو ها 
و عطر ها می توانند موجب آغاز و یا تشدید حمله میگرن شوند؛ 
برطرف شدن این حملات در اکثر موارد نیازمند مصرف دوز بالای 
مسکن ها و دارو های ضدمیگرن و همچنین استراحت در یک 
محل آرام و تاریک است، گاه شدت و تعداد حملات میگرن طی 
سال ها افزایش می یابد و امکان دارد سردرد ها به تدریج به دارو های 
شیمیایی مقاوم شوند بنابراین بهتر است افراد دچار میگرن از 
درمان های کم عارضه تر طبیعی و گیاهی زیر نظر متخصصین 

طب سنتی بهره ببرند.
وی با اشاره به اینکه تقسیم بندی سردرد ها در طب سنتی با طب 
کلاسیک تفاوت دارد، گفت: سردرد های میگرنی از دیدگاه طب 
سنتی به انواع گوناگونی تقسیم می شوند؛ درمان هریک از انواع 

سردرد بر اساس تشخیص نوع ان تعیین می شود.
*سردیازعلتهایسردرد

رمضانی ادامه داد: بطور کلی می توان عوامل ایجاد سردرد ها 
را به دو دسته داخل سر و خارج از سر تقسیم کرد؛ عواملی که 
مربوط به خود سر هستند می توان غلبه حرارت، سردی، خشکی 

یا رطوبت را نام برد همچنین غلبه هریک از اخلاط می تواند موجب 
سردرد شود، ضعف مغز در اثر کار فکری زیاد، درگیری عصبی، 
بدخوابی، بیماری زمینه ای و یا عوامل ارثی از علل دیگر سردرد 
است همچنین قوت زیاد مغز نیز می تواند باعث تاثیرپذیری شدید 

آن از عوامل عادی محیطی شده و موجب سردرد شود.
مواردی که عامل  در  اظهار کرد:  این متخصص طب سنتی 
اصلی سردرد در خود سر است معمولا درمان این عامل موجب 
بهبود سردرد می شود؛ در این موارد بر اساس نوع عامل درمان 
انتخاب می شود و ممکن است از دارو های سرد، گرم، رطوبت 

بخش، تقویت کننده و یا تضعیف کننده حس مغز استفاده شود.
رمضانی افزود: همانطور که اشاره شد بعضی از علل سردرد نیز 
خارج سر هستند که از این دسته نیز می توان به چند مورد اشاره 
است،  بدن  اعضای  سایر  مشارکت  عوامل  این  مهمترین  کرد؛ 
مفهوم این مشارکت این است که بیماری اصلی در یکی دیگر از 
اعضای بدن )مانند معده، رحم، روده ها و غیره( وجود دارد و به 
دلیل ارتباط زیستی اعضای بدن با سر، بیماری آن عضو موجب 

بروز سردرد شده است.
وی ادامه داد: در این موارد درمان های متمرکز بر سر به تنهایی 
پاسخگو نیستند و لازم است ابتدا عضو بیمار شناسایی شده و 
بیماری مربوط به آن درمان شود؛ در تعدادی از موارد غیر مزمن 
سردرد، گاه درمان عضو مسئول به تنهایی می تواند موجب بهبود 
درمان  به  نیاز  معمولا  مزمن  در سردرد های  اما  سردرد ها شود، 
دوجانبه ای است که هم عضو مربوطه را درمان کردهاست و هم به 

درمان های متمرکز بر سر بپردازد.
*برایدرمانمیگرن،اصلاحسبکزندگیاهمیتدارد

در  که  است  روشن  کرد:  تشریح  سنتی  طب  متخصص  این 
می افتند  اتفاق  بدن  اعضای  سایر  مشارکت  با  که  سردرد هایی 
شناسایی صحیح عضو مربوطه در درمان سردرد بسیار مهم و اثر 
گذار است؛ از سایر علل خارج سر می توان به ضعف عمومی، 
خشکی بدن یا غلبه اخلاط در کل بدن اشاره کرد که در هریک 
از این موارد درمان علت مربوطه معمولا می تواند موجب بهبود 

سردرد شود.
رمضانی اظهار کرد: به هر ترتیب با توجه به پیچیدگی مبحث 
سردرد و تنوع انواع گوناگون آن در طب سنتی که خود موجب 
تنوع درمان ها در این زمینه می شود، به افرادی که از سردرد های 
میگرنی رنج می برند توصیه می شود جهت تشخیص صحیح نوع 
به  آن  خاص  درمانی  تدابیر  و  دستورات  دریافت  و  خود  سردرد 
پزشک متخصص طب سنتی مراجعه و از درمان های طبیعی در 

این زمینه استفاده کنند.
وی یادآوری کرد: تجربه نشان داده است که علت بسیاری از 
سردرد های میگرنی ریشه در سبک زندگی غلط فرد بیمار دارد؛ 
بنابراین رعایت توصیه های صورت گرفته در این رابطه توسط بیمار 

اهمیت کلیدی در درمان وی خواهد داشت.

بیماری که به سراغ سالمندان نمی رود

 چگونه بفهمیم سردرد داریم یا میگرن؟

علمی و سلامت 

کارشناسان سلامت به افراد توصیه می کنند درصورتیکه از خواب کافی برخوردارند اما 
احساس خستگی می کنند به منظور بررسی کمبود آهن به پزشک مراجعه کنند.

به گزارش ایسنا، فقر آهن از شایع ترین کمبودهای مواد معدنی در بدن است و کمبود 
شدید آهن در نهایت به کم خونی منجر می شود. کاهش تعداد گلبول های قرمز خون یا 
کمبود هموگلوبین در گلبول قرمز که مسئول انتقال اکسیژن به تمامی نقاط بدن است 

منجر به کم خونی می شود.
علائم مختلفی وجود دارد که نشان دهنده کمبود آهن در خون است و از آن جمله 

می توان به احساس خستگی، رنگ پریدگی، سردرد و احساس ضعف اشاره کرد.
همچنین کمبود آهن و کم خونی می تواند از خونریزی دوران قاعدگی ناشی شود و به 
همین دلیل مرکز کنترل و پیشگیری از امراض آمریکا به دختران نوجوانی که دوره های 
قاعدگی سنگین دارند توصیه می کند سالانه آزمایش تشخیص کم خونی را انجام دهند.
به گفته کارشناسان سلامت درحالیکه با تست هموگرام )CBC( می توان کم خونی 
را تشخیص داد اما ممکن است با این روش کمبود آهن مشخص نشود و به همین 
دلیل انجام آزمایش خون دیگری که "فریتین" را بررسی می کند از سوی پزشک توصیه 

می شود.
در انسان فریتین پروتئینی است که به آهن اضافی بدن پیوند خورده و در صورت نیاز 
آن را آزاد می کند. اندازه گیری سطح فریتین سرم یکی از معیارهای ارزیابی کم خونی 

فقر آهن است.
به گزارش هلث دی نیوز، برای تامین آهن مورد نیاز بدن از طریق منابع گیاهی، مصرف 
مواد غذایی از جمله حبوبات )لوبیا و عدس(، سبزیجاتی با برگ های تیره، غلات، بادام 

هندی و پنیر سویا توصیه می شود.

آیا فقر آهن دارید؟

 

تقلید صدای سلبریتی ها با هوش مصنوعی
یک استارتاپ جدید یک سیستم هوش مصنوعی ساخته که قادر است به طرز    

عجیبی کار تقلید صدا را انجام دهد.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، یک شرکت توسعه دهنده "هوش مصنوعی" به 
نام "دسا")Dessa( یک نرم افزار یادگیری ماشین ساخته که صدای سلبریتی ها را تقلید 

می کند.
این شرکت ویدئویی را منتشر کرد که سیستم هوش مصنوعی آنها توانست صدای 

"جو روگان")Joe Rogan( پادکستر معروف را به طرز شگفت انگیزی تقلید کند.
دقت و شباهت صدای تولید شده به اندازه ای شبیه به واقعی بود که "جو روگان" اظهار 

کرد، این سیستم به طرز وحشتناکی دقیق است.
نرم افزار شرکت دسا که "ریل تاک")Real Talk( نام دارد، منبعی از اطلاعات برای 

آموزش خود دارد.
ما تا چند سال آتی شاهد پیشرفت این فناوری به نقطه ای خواهیم بود که تنها چند 

ثانیه از یک فایل صوتی برای ساخت یک نسخه تقلیدی از آن کافی خواهد بود.
البته باید گفت به رغم مزایای این فناوری، ممکن است کلاهبرداری هایی هم در این 

زمینه انجام شود.
محققان با استفاده از فناوری های مشابه قادر به دستکاری در تصویر و ویدئو هم 

هستند تا نسخه جعلی آن  را بسازند.
شرکت "دسا" اعلام کرده که فعلًا قصد انتشار مجموعه داده ها، تحقیقات و مدل های 

خود را ندارد.

رباتی که می تواند دستخط و طراحی انسان ها 
را کپی کند

پژوهشگران دانشگاه براون در آمریکا موفق به تولید رباتی شده اند که قادر به کپی 
کردن دستخط و نیز طراحی های انسان است.

این ربات با بهره گیری از هوش مصنوعی و الگوریتم ویژه ای که برای آن طراحی 
شده، می تواند با دقت نسبتاً بالایی حرکت قلم انسان را تقلید کند و دست نویس ها و 
طرح هایی مشابه با دست نویس ها و طرح های انسان های مختلف را در دسترس قرار 
دهد. ربات یادشده پس از قرارگرفته شدن یک قلم در بازویش می تواند کلمات و حروفی 

را که قبلًا نیاموخته، ترسیم کند.
 این ربات در جریان یک آزمایش کلمه سلام را به ده زبان مختلف و از جمله زبان های 
یونانی، هندی، اردو، چینی و غیره به نگارش درآورد. نکته جالب این است که با توجه 
به ژاپنی بودن دانشجویی که ربات مذکور را طراحی کرده، این ربات در ابتدا تنها قادر به 

نگارش حروف و کلمات به زبان ژاپنی بود.
در جریان آزمایش های انجام شده، این ربات توانست طرحی اولیه از تابلوی مونالیزا را 
نیز ترسیم کند. سازنده این ربات وعده داده که از طریق باز ترسیم طرح های متنوعی از 

افراد مختلف در آینده دقت این ربات در زمینه نقاشی افزایش خواهد یافت.

گلکسی فولد تا یک ماه آینده عرضه می شود
بعد از گمانه زنی های مختلف سرانجام سامسونگ اعلام کرد گوشی فولد خود را با  

نمایشگر تاشو در ماه ژوئن یعنی کمتر از یک ماه دیگر عرضه خواهد کرد.
در حالی که نمونه اولیه این گوشی توسط سامسونگ در معرض دید علاقمندان قرار 
گرفته بود، سامسونگ نتوانست آن را در ماه جاری یعنی ماه می به بازار بفرستد. علت 

این مساله برخی مشکلات مربوط به نمایشگر تاشو اعلام شد.
ظاهراً نمایشگر بزرگ این گوشی از مقاومت کافی در برابر باز و بسته شدن های مکرر 
نمایشگر  تمامی مشکلات  توانسته  اما سامسونگ می گوید  نبوده است.  برخوردار 

یادشده را برطرف کند.
سامسونگ برای حل این مشکل بر طول یک لایه محافظتی پلاستیکی در زیر قاب 
این گوشی افزوده تا از هرگونه آسیب رسیدن به نمایشگر آن جلوگیری شود. گلکسی 
فولد یک گوشی گران قیمت است و منابع مطلع قیمت آن را ۱۹۸۰ دلار اعلام کرده اند.
از جمله ویژگی های این گوشی می توان به نمایشگر ۷.۳ اینچی با دقت ۱۵۳۶ در 
با  ۲۱۵۲ پیکسل، ۱۲ گیگابایت رم و ۵۱۲ گیگابایت حافظه داخلی، سه دوربین 

دقت های ۱۲، ۱۲ و۱۶ مگاپیکسلی و سیستم عامل اندروید ۹ اشاره کرد.

صدا  کنترل  هوشمند  دستگاه  یک  "اسپاتیفای" 
ساخته که قادر به پخش موسیقی در داخل خودرو 

است.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، این دستگاه 
خودرو  فندک  به  است،  گرفته  نام   "Car Thing" که 
متصل می شود و به کاربران اجازه می دهد که موسیقی 

به  نیاز  و بدون  رانندگی  را در حین  مورد علاقه خود 
دست پخش کنند.

آزمایش  مورد  آتی  هفته های  در   "Car Thing  "
کاربران قرار خواهد گرفت.

متصل  خودرو  فندک  به  دستگاه  این  زمانیکه 
می شود، از طریق اتصال بلوتوثی به گوشی کاربر یا 

خودرو وصل می شود.
مانند دستگاه هایی که با صدا فعال هستند، کاربران 
"Car Thing" هم می توانند با استفاده از یک کلمه به 

آن فرمان دهند.
گفتن "هی اسپاتیفای")Hey Spotify( به کاربران 
اجازه می دهد که صدای آهنگ، آلبوم، خواننده و یا 

لیست پخش مورد نظرشان را بشنوند.
دستگاه مذکور همچنین می تواند به حساب کاربری 
صاحبش در "اسپاتیفای" ارتباط پیدا کند تا فهرست 

آهنگ های حساب وی پخش شود.
رسانه  یک   )Spotify انگلیسی:  )به  اسپاتیفای 
موسیقی، پادکست و ویدئو است که به  طور رسمی در ۷ 

اکتبر ۲۰۰۸ راه اندازی شد.

نمایشگر  " Car Thing" در سمت چپ خود یک 
نمایش  به  را  در حال پخش  آهنگ  که  دارد  کوچک 

می گذارد.
تعدادی دکمه هم در کنار نمایشگر وجود دارد که 

توانایی دسترسی به آهنگ ها را فراهم می کند.
 Car آزمایش های  که  است  معتقد  "اسپاتیفای" 
Thing به معنای ایجاد حرکتی بزرگ در سخت افزارها 

نیست.
زمره  در  را  خود  محصول  دارد  نظر  در  شرکت  این 
پلتفرم های صوتی شماره یک جهان قرار دهد. نه اینکه 

یک سخت افزار بسازد.
آزمایش های محصول تنها در آمریکا انجام می شود 
ولی اسپاتیفای گفته که می تواند دستگاه را به کاربران 
بیشتر توسعه دهد و یا فضای استفاده از آن را به جاهای 

دیگر مثلًا خانه نیز اضافه کند.
هیچ  فعلًا  که  کرده  اعلام  همچنین  اسپاتیافای 
برای  دستگاه  دادن  قرار  دسترس  در  برای  برنامه ای 
کاربران ندارد ولی تجربیات آزمایش این محصول به 

شرکت در توسعه آن کمک خواهد کرد.

پخش موسیقی در خودرو با فرمان صوتی با دستگاه جدید اسپاتیفای

دانشمندان در مطالعه اخیرشان موفق به توسعه یک بازوبند پوشیدنی شده اند که 
توسط آن کاربر هیچ گاه احساس سرما نمی کند.

به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، دانشمندان یک بازوبند پوشیدنی طراحی و 
توسعه داده اند که توسط آن دیگر افراد در خانه یا اداره نه بیش از حد احساس سرما و نه 

گرما می کنند زیرا بازوبند مذکور بدن را در یک دمای خاص نگه می دارد.
 )personal thermostat("شخصی "ترموستات  نوعی  را  بازوبند  این  دانشمندان 
می دانند چرا که می تواند دمای بدن افرادی را که همواره یا سردشان است یا گرم، در یک 

دمای ثابت نگه دارد.
پچی که درون این بازوبند تعبیه شده است بیش از هشت ساعت کار می کند و می تواند 

دمای پوست فرد را تا ۱۰ درجه سانتیگراد )۵۰ درجه فارنهایت( کاهش دهد.
به گفته دانشمندان بازوبند مذکور یک راه حل ساده برای تنظیم دمای بدن افراد است 
و می تواند به افراد کمک کند زندگی راحت تری داشته باشند زیرا در برخی اماکن نظیر 
خانه یا اداره فرد سرمایی همیشه درجه ترموستات را بالا می برد که این سبب عرق کردن 

افراد گرمایی می شود.
از  آلیاژها که  این  ترموالکتریک عمل می کند.  آلیاژهای  از  استفاده  با  بازوبند  این 
الکتریسیته برای ایجاد اختلاف دما استفاده می کنند بین ورق های کششی حرارتی قرار 

دارند و به یک بسته باتری کوچک متصل می شوند.
دانشمندان برای آزمایش بازوبند مذکور آن را به فردی که دمای بدن او بین ۲۲ تا ۳۶ 
درجه سانتیگراد بود، دادند و دمای بدن کاربر پس از استفاده در دمای بین ۳۲ درجه 

سانتیگراد قرار گرفت.
سن  "کالیفرنیا  دانشگاه  از  مطالعه  این  ارشد  نویسنده   )Chen("چن" پروفسور 
دیه گو")University of California San Diego( گفت: این نوع دستگاه می تواند به 

راحتی دمای بدن شما را هر چند شما گرمایی یا سرمایی باشید، تنظیم کند.
بیش از ۱۰ درصد از انرژی در سطح جهان، برای سیستم گرمایشی و سرمایشی 
ارزشمند  را  شخصی  ترموستات  این  موضوع  این  که  می شود  مصرف  ساختمان ها 

می سازد.
محققان پچ را با جوش دادن ستون های کوچک مواد ترموالکتریک به نوارهای مس 
نازک از جنس الکترود قرار دادن آنها بین دو ورقه الاستومر کششی ساختند. الاستومر 
پلیمری است که قابلیت ویسکوالاستیسیته )گران روی و کشسانی باهم( بالایی دارد. 
جریان الکتریکی باتری در سراسر ستون و از ورقی به ورق دیگر حرکت می کند و دمای 

بدن فرد را تنظیم می کند.
بازوبند مربعی شکل مذکور سبک، انعطاف پذیر و قطری حدود پنج سانتیمتر )دو اینچ( 
دارد ودر یک روز گرم ۲۶ وات برق استفاده می کند. این ترموستات شخصی تنها در عرض 

۲ دقیقه دمای بدن افراد را تنظیم می کند.

شرکت خودروسازی نیسان از دومین نسخه فناوری 
هدایت خودران خودرو به نام پروپایلوت ۲ رونمایی می 
کند. راننده با کمک این فناوری می تواند بدون کنترل 

فرمان شاهد حرکت خودرو در جاده باشد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، نیسان 
خودران  هدایت  فناوری  از  نسخه  دومین  کرده  اعلام 
ProPilot در خودروهای سری اسکای لاین برای بازار 

ژاپن رونمایی می کند.
این فناوری خودران شامل رانندگی بدون استفاده از 
دست نیز می شود البته فقط در بزرگراه ها و در شرایطی 

خاص قابل استفاده خواهد بود.
فناوری ProPilot اصلی شامل دستیار نیمه خودران 
خودرو برای سرعت گرفتن، تغییر دنده و ترمز و همچنین 
سیستم هشدار خروج از لاین، سیستم ترمز اضطراری 

هوشمند است.
اما نسخهProPilot ۲ برای نخستین بار به رانندگان 
اجازه می دهد بدون قرار دادن دست روی فرمان رانندگی 
دوربین ها،  از  مجموعه ای  شامل  سیستم  این  کنند. 

رادارها، سونارها، جی پی اس و غیره است که محیط 
اطراف خود را بررسی می کند و از سوی دیگر یک دوربین 
داخل خودرو نیز وجود دارد که راننده را کنترل می کند تا 

حواس او به جاده باشد.
برای استفاده از این سیستم راننده نخست باید مقصد 
خود را در سیستم وارد کند تا بتواند مسیر را مشخص 
کند. در مرحله بعد نوتیفیکیشن های صوتی و بصری به 

راننده کمک می کنند.
خودرو  می کند  کمک  سیستم  بعد  به  نقطه  این  از 
در وسط لاین حرکت کند و فاصله ای ایمن با خودروی 
جلویی داشته باشد. راننده می تواند دست های خود را از 
روی فرمان بردارد و جالب آنکه خودرو در لاین مورد نظر 

به حرکت ادامه می دهد.
در  سیستم  این  زمان  چه  نیست  مشخص  هنوز 

خودروهای دیگر نیسان نیز عرضه می شود.

توسعه یک "ترموستات پوشیدنی" برای تنظیم دمای بدن افراد

فناوری خودران نیسان آپدیت می شود

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیو
ساختمانهایفاقدسندرسمی

آگهیموضوعماده3قانونوماده13آئیننامهقانونتعیینتکلیفوضعیت
ثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

برابر رای شماره ۱۳۹۷۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۲۵۸۳ هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم فرشته زارع 
زاده مهریزی فرزند اصغر بشماره شناسنامه ۲۳۰۵۷ صادره از شهر ری در ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۸۶ مترمربع پلاک ۲۹ فرعی از ۳۶۵ اصلی 
واقع در گلستان یکم خریداری از مالک رسمی آقای نصرت اله بهرامی محرز گردیده 
است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . 
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گزارش از: سیمین یزدانپناه و داود میاندهی

به کاربردهای بوق خودرو در طول زمان افزوده ایم و 
معلوم نیست می خواهد از کجا سر دربیاورد؛ از بوق زدن 
برای سلام، خداحافظی و خالی کردن ناسزاهایمان بر 
سر رانندگان متخلف گرفته تا حتی بوق هایی که عامل 
قتل می شوند. آری، اوایل سال 97 قتلی در منطقه 
»قلعه نو« تهران رخ داد که گفتند جرقه آن با بوق خورده 
بود؛ به دنبال بوق زدن راننده پژو 206 برای عابران در 
حال حرکت، دعوا شروع و در نهایت با اصابت چاقو به 

عابر و قتل وی تمام شد.
*کاربردهای واقعی و خودساخته بوق 

درباره تعریف »بوق در وسیله نقلیه« در دانشنامه ویکی 
پدیا اینچنین آمده است: دستگاه تولید کننده صدا که 
به منظور »هشدار دادن« برای رسیدن یا »حضور« وسیله 

نقلیه به دیگران مورد استفاده قرار می گیرد.
از بوق است؛ یعنی زمانی که  این نخستین تعریف 
آنکه  برای  را در جهان ساختند  اولین نسل خودروها 
از جان راننده یا دیگر افراد محافظت کنند بوق را هم 
روی خودرو نصب کردند تا نزدیک شدن به همدیگر را 
از طریق بوق اطلاع دهند اما به مرور زمان بوق بویژه در 

کشورمان کاربردهای دیگری هم پیدا کرده است.
به طور مثال، راننده سرویس دانش آموز سرِ صبح، 
وقتی هنوز بسیاری از شهروندان خوابند، جلو منزل 
که می رسد به جای آنکه پیاده شود زنگ آیفون را بزند و 
صاحبخانه را مطلع کند دستش را روی بوق می گذارد؛ 
به همان راحتی. علامت دادن برای سوارکردن مسافر، 
سلام، خداحافظی، اعتراض، تشکر و فحاشی از جمله 
کاربردهای کنونی بوق است؛ خدا نکند راننده ای حق 
ما را زیر پا بگذارد یا اجازه عبور به ما ندهد برای آنکه نشان 
دهیم تخلف کرده یا عصبانیتمان را خالی کنیم دستمان 
را روی بوق می گذاریم و هرچه دیرتر دستمان را برداریم 
انگار بیشتر تخلیه می شویم. یا بعد از مهمانی، وقتی 
همه از خانه بیرون آمده اند تا مهمانان بدرقه شوند، 
وقتی پشت فرمان می نشینند تا به خانه بازگردند باوجود 
آنکه چندین بار همدیگر را در آغوش گرفته اند، بوسیده 
اند و خداحافظی کرده اند اما باز دستشان را روی بوق 
و محکم  دوباره خداحافظی سفت  تا هم  می گذارند 
تری کرده باشند و هم بعضی هایشان، با بوق ممتد، 
تشکرشان را به طور خیلی ویژه تر از میزبان نشان دهند؛ 
از همسایگانی که در آن ساعت معمولا خواب  غافل 
هستند. بگذریم که بازار انواع بوق های گوشخراش با 
صداهای بلند و وحشتناک نیز برای خودش جزییات، 

قیمت های مختلف و مشتریان خاصی دارد.
*ابزاری مهم در عروسی

به  بوق زدن ها شکل دیگری  این  اما بعضی مواقع 
خود می گیرد؛ شکلی مخرب اما چون دیگر به عادت 
نمی  مخالفتی  کسی  هم  خیلی  شاید  شده  تبدیل 
کند. اگر جایی، آن هم نیمه شب مراسم عروسی بود؛ 
همراهان ماشین عروس یا خود ماشین عروس که عموما 
حرکتشان از تالار به نیمه های شب یا بامداد می انجامد 
سیل بوق های ممتد و آهنگین را نثار شهر و شهروندان 
می کنند. اینجاست که کمی نمی اندیشیم ممکن است 
در کنار خیابان بیمارستانی باشد یا خانواده ای، بیماری 
در منزل داشته باشد؛ آنچه مهم است صدای بلندتر و 
کوبنده تر بوق هایمان است تا نشان دهیم که شادتریم 

یا بوق خودرو ما قوی تر است و بیشتر شنیده می شود.
*جریمه بوق چقدر است؟

معاون آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهور پایتخت 
گفته است: بوق زدن در محل های ممنوعه یا بوق زدن 
»غیرضروری و مکرر« مشمول 30 هزار تومان جریمه 
می شود. سرگرد »مسلم تیموری« چندی پیش در گفت 
وگو با رسانه ها افزوده است: تولید صدای نامتعارف و 
ناهنجار از بوق های شیپوری، لوله اگزوز خودرو، سامانه 

صوتی یا بلندگوی منصوب در وسایل نقلیه به 40 هزار 
تومان جریمه منجر می شود.

از  پیشگیری  به منظور  زدن صرفاً  بوق  به گفته وی، 
خطرات، حوادث و سبقت گرفتن در طول روز استفاده 
می شود. برابر آئین نامه راهنمایی و رانندگی، رانندگان 
وسایل نقلیه هنگام مواجه شدن با خطرات ناشی از تردد 
عابران پیاده، موتورسیکلت سواران و سایر وسایل نقلیه، 
مجاز به استفاده از بوق به منظور آگاه کردن طرف مقابل 

برای پیشگیری از سانحه هستند.
*بوق زنان آیا جریمه می شوند؟

آمار  گرفتن  برای  چندروز  طی  ایرنا  خبرنگار  تلاش 
اند  شده  جریمه  زدن  بوق  تخلف  علت  به  که  افرادی 
در تهران بی نتیجه ماند و متولیان پلیس راهنمایی و 
رانندگی )راهور( تهران بزرگ، تا لحظه انتشار خبر آماری 
در اختیار ما قرار نداند اما آنچه که در سطح شهر مشهود 
است اینکه کمتر پیش آمده یا مشاهده شده فردی را 
به علت بوق زدن های بیجا یا حتی در مراسم عروسی 
جریمه کرده باشند. اگر هم موردی در این زمینه بوده، 
ایرنا آمادگی دارد که اطلاعات پلیس راهور را منتشر کند.
برخی کارشناسان، همین نکته یعنی سختگیری و 
جریمه نکردن متخلفان را در عادت کردن شهروندان به 
بوق زدن های بی رویه و در نهایت جابازکردن این پدیده 
در فرهنگ رانندگی ما موثر می دانند و معتقدند غیر از 
فعالیت های فرهنگ ساز که باید انجام شود اگر با این 
پدیده ناهنجار برخورد لازم صورت گیرد به طور حتم از 

تبعات آن نیز کاسته خواهد شد.
*آلودگی صوتی و مضرات آن

بوق های بیجا عامل مهمی در آلودگی صوتی به شمار 
می روند؛ پدیده ای که براساس اعلام کارشناسان اگر 

بیشتر از آلودگی هوا مخرب نباشد، کمتر نیست.
دکتر بصیر هاشمی متخصص گوش، حلق و بینی در 
مورد زیان های آلودگی صوتی بر بدن انسان ها گفت: 
صدایی که بیش از حدمجاز در محیط انتشار پیدا کند 
آلودگی صوتی تلقی می شود که می تواند روی شنوایی 
افراد تاثیر بگذارد. به گفته وی، ریزساخت هایی که در 
گوش داخلی به عنوان سلول های »مویی« )گیرنده 
های حسی( وجود دارند به صداهای خیلی بلند حساس 
افزود: وقتی شدت صوت از حدی  هستند. هاشمی 
بالاتر برود »کاهش شنوایی از صدای بلند« رخ می دهد 
که علت آن نیز آسیبی است که سلول های حساس 
شنوایی در گوش داخلی می بینند. وی بیان کرد: در 
برود ممکن  فراتر  از حدمجاز خیلی  که صدا  صورتی 
آورد.  است افت شنوایی شدید و عمیق هم به وجود 
این متخصص گوش، حلق و بینی تاکید کرد: بنابراین 
کار و زندگی کردن در محیط های شلوغ، پرسروصدا و 
موزیک خیلی بلند، اطراف فرودگاه ها، محیط های 
آنها  در  تیراندازی  و  انفجار  که  هایی  مکان  یا  جنگی 
اتفاق می افتد می تواند این نوع بیماری و آسیب ها را به 
همراه داشته باشد. به گفته وی آسیب های وارده اغلب 
غیرقابل جبران است و معمولا در افرادی که در سنین 
بالا دچار پیرگوشی می شوند یکی از مهمترین عوامل، 
نتایج تحقیقی  آلودگی صوتی است. براساس  همین 
که سال 2014 در 29 مدرسه آلمان انجام و در سایت 
»دویچه وله« منتشر شده است، سر و صدا باعث کاهش 
اثبات  تحقیق  این  نیز می شود؛  در کودکان  یادگیری 
کرده آلودگی صوتی تاثیر منفی روی یادگیری و حافظه 
بلندمدت کودکان داشته و میزان هورمون های استرس 
زا را در آنان افزایش می دهد. همچنین در برخی دیگر 
منابع علمی آمده است: کاهش قدرت شنوایی، سر 
درد، خستگی، سر گیجه، استرس، افسردگی، افزایش 
فشارخون، تحریک پذیری و زودرنجی، ضعف سیستم 
ایمنی بدن، سوءهاضمه و مشکلات گوارشی، آسیب 
پذیری در مقابل بیماری های ویروسی و عفونی، سقط 
جنین و کاهش وزن نوزاد در بدو تولد از جمله تبعات 

آلودگی صوتی به شمار می رود.
کاهش بازده فکری و جسمی، رنگ پریدگی، کاهش 
عروقی،  و  عضلانی  انقباضات  بدن،  حرارت  درجه 
بیماری های قلبی و عصبی، بیماری ام.اس و تغییر در 
عملکرد طبیعی غدد درون ریز نیز از جمله دیگر اثرات 

آلودگی صوتی عنوان کرده اند.
*وقتی گیاهان هم بیمار می شوند

آلودگی صوتی همچنین اثرات مخربی نیز روی رشد 
گیاهان دارد؛ نتایج برخی تحقیق های علمی اثبات 
کرده که حتی پرندگانی که در شهرهای پرسروصداتر 
زندگی می کنند با صدای بلندتری آواز می خوانند تا 

شاید جلب توجهی کرده باشند.
* چرا اینقدر بوق می زنیم؟

در این میان پرسشی ساده مطرح می شود؛ باوجود 
بار است و مزاحم  آنکه می دانیم بوق زدن بیجا زیان 

دیگران، چرا اینقدر بوق می زنیم؟
در گفت وگو با چند جامعه شناس به دلایل اجتماعی 

این موضوع پرداخته ایم.
مصطفی خالق پور جامعه شناس معتقد است: این 
پدیده را می توان با مفهوم »آنومی« تحلیل کرد؛ آنومی 
وضعیتی است که در آن افراد جامعه مبنای اخلاقی برای 
رفتار خود ندارند، قدرت تمایز ذاتی بین امر اخلاقی 
و غیراخلاقی را از دست می دهند و به لحاظ رفتاری 
بلاتکلیف هستند. وی افزود: در چنین شرایطی افراد با 
علم به اینکه رفتارشان برای دیگران ایجاد مزاحمت می 

کند ولی به رفتار ناهنجار خود ادامه می دهند.
این جامعه شناس با بیان اینکه این پدیده از منظر 
مفهوم جامعه پذیری هم قابل تحلیل است توضیح داد: 
افرادی که فرآیند جامعه پذیری را به شکل متوازن طی 
نکرده اند به بلوغ اجتماعی نمی رسند و همواره رفتار 
آنان -چه آگاهانه و چه ناآگاهانه- دیگران را به دردسر 
می اندازد. خالق پور گفت: چنین افرادی چون در فرآیند 
جامعه پذیری خود به قدرت تشخیص امر »هنجارمند« و 
»ناهنجار« نرسیده اند در سنین بالا هر چقدر هم که آگاه 
باشند که کارشان دیگران را اذیت می کند، ولی چون 
در شخصیت آنان نهادینه نشده و ارزش ها به صورت 
بنیادین درونی نشده است، باز شاهد چنین رفتارهایی 
خواهیم بود. این جامعه شناس با بیان اینکه عادت واره یا 
»هپیتوس« هم مفهوم تحلیلی مناسبی برای این شکل 
براساس  از رفتار است تشریح کرد: چنین رفتارهایی 
آموزش هایی که افراد در خلال زندگی خود می بینند 
به ملکه ذهن آنان تبدیل می شود و رفتارشان حالت 
»پیشاتاملی« به خود می گیرد؛ به عبارت دیگر قبل از 

انجام عملی، به نتایج و پیامدهای آن توجه نمی کنند.
* نحوه استفاده از خودرو جاماند

شناسی  جامعه  دکترای  دانشجوی  عزیززاده  امید 
دانشگاه شهید باهنر نیز درباره این موضوع گفت: در 
براساس عرف  نانوشته  قواعد  ای یکسری  هر جامعه 
و عادت وجود دارد که از روش های مختلف به مردم 
منتقل می شود . وی کارشناس علوم اجتماعی نیز علت 
چنین رفتارهایی را در جامعه پذیری دانست و اضافه 
کرد: ما خودروهای زیادی را وارد جامعه کردیم اما شیوه 
های استفاده از آنها همچنان مبتدی و ابتدایی است و 
نتوانسته ایم فرهنگ مناسب استفاده از آنها را در جامعه 

به وجود آوریم.
*جریمه پلیس، بازدارنده است

نیز  شناسی  جامعه  حوزه  پژوهشگر  طاهری  سپهر 
چیز  همه  است:  معتقد  موضوع  این  حل  راه  درباره 
از خانواده شروع می شود؛ شاید اساسی ترین دلیل 
نقض حریم خصوصی اشخاص، در خانواده و در دوران 

کودکی و نوجوانی باشد.
ناخودآگاه،  صورت  به  ناهنجاری  این  افزود:  وی 
خودش را در جامعه بروز می دهد؛ وظیفه این فرهنگ 

سازی برعهده خانواده و دولت است.
این پژوهشگر تاکید کرد: جریمه کردن توسط پلیس را 

هم می توان از اقدامات بازدارنده و موثر دانست.
*توصیه به شهروندان

به شهروندان ساکن در تهران و نیز سایر شهرهای بزرگ 
توصیه شده است با استفاده از روش هایی ساده، هم 
مانع تولید صدا شوند و هم خودشان را از تاثیرات مخرب 

آلودگی صوتی مصون تر نگه دارند.
این روش ها به شرح زیر اعلام شده اند: رعایت سرعت 
مجاز هنگام رانندگی، استفاده از لاستیک های مناسب 
نزدن در مکان های خاص نظیر  بوق  برای خودروها، 

مناطق مسکونی، بیمارستان ها و مدارس. 
کارشناسان می گویند گرچه ممکن است ماندن در 
برای  زمانی،  مدت  گذشت  از  بعد  پرسروصدا  فضای 
انسان عادی شود و فکر کند که شرایط عادی است اما 
آلودگی صوتی تاثیر مخرب خود را روی انسان ها می 
گذارد و کاهش آستانه تحمل، استرس و بسترسازی 

برای بیماری های عصبی را نیز به دنبال دارد.

سایه مافیای فروشگاه های زنجیره ای بر »رونق تولید«

 4 هزار خواروبار فروش خرد در آستانه بیکاری

فروشگاه های زنجیره ای با اختصاص بیش از 60 درصد از بازار فروش مواد غذایی قم به 
خود، بیش از چهار هزار فروشنده قمی را با چالش تعطیلی روبرو کرده و پای خود را بر 
گردن تولیدکنندگان فشار می دهند و درحالی که یک ریال هم برای قم آورد نداشته روزانه 
ده ها میلیارد تومان از سرمایه های استان را خارج می کنند با این وجود مسئولان همچنان 

درحال حمایت و توسعه این فروشگاه ها هستند.
 »تحول« اصطلاحی با ظاهری زیباست اما گاهی بر اثر بی تدبیری با باطنی مخرب 
نمایان می شود چراکه به بهانه تحول تصمیم هایی گرفته و کارهایی می شود که در پشت آن 
چیزی به جز پشیمانی و ناامیدی نخواهد بود، هر چقدر زمان جلوتر می رود تلاش می کنیم 
به تحول بیشتری برسیم بدون اینکه به آینده آن فکر کرده و بدانیم که آیا دردی از دردهای 
ما را درمان کند؟ »فروشگاه های زنجیره ای« یکی از نمونه های تحول در عرصه توزیع کالا 
در ایران است، تجربه ای که از غرب به ایران رسیده و اکنون ما بدون هیچ توجهی به قواعد 
بازی، درحال پیاده سازی آن هستیم. فروشگاه هایی که با خرید مستقیم کالا از تولیدکننده 
با حجم های سنگین، همه مایحتاج مردم را با قیمت پایین تری در یک مجموعه در اختیار 

آن ها قرار می دهند، تحولی با ظاهری بسیار زیبا که اکنون به ابعاد پنهان آن می پردازیم.
ابتدا با ایجاد فروشگاه های زنجیره ای به فکر تحولی بزرگ در عرصه توزیع کالا در میان 
مردم بودیم اما اکنون با نبود نظارت درست با بنگاه های اقتصادی بزرگ روبرو هستیم که 
با سلایق شخصی مدیریت می شوند و نه فقط به کسب و کار جامعه ضربه زده بلکه گاهی 

چوب لای چرخه تولید و مصرف کشور هم می گذارند.
* فروشگاه های زنجیره ای خنجری در قلب کسب و کارهای خرد

یکی از سیاست های اصلی اقتصاد مقاومتی توسعه و گسترش کسب و کارهای خرد 
است اما فروشگاه های زنجیره ای با تعطیلی خرده فروشان خنجری در قلب کسب و کارهای 
خرد وارده کرده است که در صورت استمرار بی تدبیری ها شاهد فاجعه جبران ناپذیرتری 
خواهیم بود. بر اساس نظر کارشناسان، فروشگاه های زنجیره ای برای اینکه به کسب و 
کارهای خرد لطمه ای نزنند باید در مناطق تازه ساخت یا خالی از کسب و کارهای خرد 
ایجاد شوند چراکه یک فروشگاه بزرگ تا شعاع 700 متری خود در کسب و کارهای خرد 
یک منطقه اختلال ایجاد می کند اما اکنون ما در قم به میزانی شاهد افزایش فروشگاه های 
زنجیره ای هستیم که بعضا این فروشگاه ها نه تنها برای کسب و کارهای خرد بلکه برای 

فروشگاه های بزرگ دیگر نیز ایجاد مشکل می کنند.
* چهار هزار خاروبار فروش در آستانه بیکاری

به گفته معاون اتحادیه خوار و بار فروشان استان قم تعدد فروشگاه های زنجیره ای، بیش 
از چهار هزار واحد صنفی خاروبار فروشی، بغالی و سوپرمارکتی را با چالش تعطیلی و 
کم فروشی روبرو کرده است کهو هیچ مسؤولی به فریاد صاحبان این واحدها نرسیده است.
امیرحسین پیش بینی می کند با استمرار این وضعیت فعلی و با توجه به اینکه هر روز 
قدرت فروشگاه های زنجیره ای بیشتر و توان عرضه کنندگان خرد کمتر از دیروز می شود 
طی سال های آینده آینده با تعطیلی کامل کسب و کارهای خرد در عرصه توزیع کالا روبرو 
باشیم و آن وقت است که باید به فکر تحولی دیگری برای اشتغال چهار هزار بیکار دیگر 
در قم باشیم. مشکلات فروشگاه های زنجیره ای فقط به اینجا ختم نمی شود چراکه این 
فروشگاه های بزرگ فقط به خرده فروش ها ضربه نزدند بلکه بازی بازار و قوانین نانوشته 

عرصه توزیع کالا در کشور را هم بهم زدند.
زمانی که کالا در کارخانه تولید می شود در اختیار توزیع کنندگانی در سطح کشور قرار 
می گیرد که این توزیع کنندگان کالا را به استان ها ارسال می کنند و بعد از آن نیز بنکداران 
و انبارداران استانی که توانایی خرید بیشتری نسبت به فروشنده های خرد دارند اقدام به 

خرید کالا می کنند و بعد از آن، کالا در اختیار فروشنده های محلی قرار می گیرد.
هر چند ایجاد این چرخه مقداری هزینه کالا را افزایش می داد اما با ایجاد یک شبکه 
منسجم علاوه بر اینکه موجب رقابت توزیع کنندگان برای حفظ کیفیت می شد دسترسی 

مردم به کالاها را نیز تسهیل می کرد و اشتغال افراد بسیاری را نیز به دنبال داشت.
بنکداران استانی با توجه به اینکه همیشه باید نیاز فروشندگان محلی را تامین می کردند 
در انبارهای خود کالاهای مورد نیاز مردم را نگهداری می کردند اما امروزه با کاهش قدرت 
خرید فروشندگان محلی، انبارهای آن ها نیز خالی شده است و تضمینی برای آن ها وجود 
ندارد که به خرید کالا اقدام کنند. یکی از بنکداران توانمند استان قم که پیش از این اشتغال 
76 نیرو را در مجموعه خود تامین کرده بود، امروز با تعطیلی دو سالن خود روبرو بوده و 
فقط با یک سالن درحال فعالیت است به همین علت تعداد نیروهای خود را به کمتر از 
نصف کاهش داده است. مدیر این شرکت بنکداری می گوید که فشارهای مالیاتی و کاهش 
قدرت خرید مردم کار را برای بکنداران قمی سخت کرده بود اما افزایش تعداد فروشگاه های 
زنجیره ای و قدرت مند شدن آن ها تیرخلاصی بر فروشندگان محلی و در نهایت نقطه پایان 
بنکداران است. سید ابراهیم صحفی عضو هیأت رئیسه اتاق اصناف استان قم در اظهار 
نظر متفاوتی فروشگاه های زنجیره ای را به دو دسته قمی و غیرقمی تقسیم بندی می کند و 

از وجود بیش از 25 فروشگاه زنجیره ای غیربومی در این استان خبر می دهد.
از نظر وی هزینه کردها و خریدهای این فروشگاه ها موضوع بسیار مهمی است که باید 
مورد توجه دستگاه های نظارتی و مجموعه مدیریتی استان قرار گیرد چراکه کالاها و 
پول هایی که توسط این فروشگاه ها جابه جا می شود آن ها را به یک بنگاه های اقتصادی 

تاثیرگذار تبدیل کرده است.
* فروشگاه های زنجیره ای کشوری یک ریال هم از قم خرید نمی کنند

صحفی که ریاست اتحادیه بنکداران استان قم را نیز بر عهده دارد منبع تامین کالاهای 
درحالی که  می داند  قمی  کارخانجات  و  تولیدکنندگان  را  قم  زنجیره ای  فروشگاه های 
فروشگاه های زنجیره ای کشوری به صورت متمرکز کالاهای خود را از تهران به استان های 
مختلف ارسال می کنند و اجازه نمی دهند حتی یک ریال در یک استان خریدی انجام 
شود. وی با بیان اینکه آمار فروشگاه های زنجیره ای قمی به تعداد انگشتان دو دست هم 
نمی رسد، حمایت خود را از فروشگاه های زنجیره ای قمی اعلام می کند و می گوید که 
صاحبان این فروشگاه ها افرادی قمی هستند که نسبت به استان خود تعهد دارند به همین 
علت کالاها و نیروهای خود را از همین استان تامین می کنند و به هر میزانی که درآمد 
بیشتری داشته باشند بیشتر برای قم سودآوری خواهند داشت اما فروشگاه های زنجیره ای 
کشوری که در حال توسعه هم هستند حتی پول های خود را هم در بانک های قم نگهداری 

نمی کنند.
*خروج روانه ده ها میلیارد تومان سرمایه از استان قم

وی مدعی است که آمار فروش فروشگاه بزرگ کشوری در قم روزانه به 800 تا یک میلیارد 
تومان می  رسد و آن ها 60 درصد فروش بازار مواد غذایی را به خود اختصاص داده اند به 
همین علت خطر خروج روزانه ده ها میلیارد تومان سرمایه از استان قم را گوش زد می کند 
و خواستار حمایت بیشتر از فروشگاه های استانی است چراکه معتقد است تا چندی دیگر 
فروشگاه های زنجیره ای قم توان رقابت با فروشگاه های کشوری را نخواهد داشت و به 

تعطیلی کشیده می شوند.
صاحبان فروشگاه های زنجیره ای پیش از اینکه وارد عرصه توزیع شوند در عرصه تولید 
فعالیت داشتند به همین علت صاحبان کارخانه ها و برندهای مهم کشور هستند و در 
فروشگاه های زنجیره ای نیز به غیر از برندها و کالاهای خود اجازه ورود تولیدکنندگان و 

کارخانجات دیگر را نمی دهند.
به گفته صحفی با ارائه محصولات از پیش تعیین شده در فروشگاه های زنجیره ای، عموم 
تولیدکنندگان و کارخانه های کشور با چالش های جدی روبه رو شده اند و دیگر توان رقابت 
با بنگاه های اقتصادی و این اشخاص قدرتمند را ندارد حتی گاهی برای گرفتن یک قفسه 

از فروشگاه های زنجیره ای مجبور می شوند ده ها میلیون تومان هزینه کنند.
وی می گوید که در برخی از فروشگاه های زنجیره ای اگر جنس تولیدکننده به فروش 
نرسد کالا را به کارخانه بر می گردانند و تولیدکننده نمی تواند هیچ کاری انجام دهد؛ گاهی 
هم کالاهایی که تاریخ انقضای آن ها نزدیک است را با قیمت بسیار پایین خریداری و طی 

مدت کوتاهی با سود بیشتر در سطح کشور به فروش می رسانند.
اکنون کارخانه ها و تولیدکنندگان بیشتر از هر زمان دیگری نیازمند پول نقد و مبادلات 
نقدی هستند اما فروشگاه های زنجیره ای به میزانی از قدرت رسیده اند که برای خرید 
برخی از کالا از »چک« هم استفاده می کنند و تولیدکنندگانی که مکانی برای توزیع 
کالاهای خود ندارند مجبور هستند به خواسته آن ها عمل کنند و اعتراضشان به هیچ جایی 

نمی رسد.
در سالی که توسط رهبر معظم انقلاب اسلامی به عنوان »رونق تولید« نامگذاری شده 
است متاسفانه با اعمال سلایق شخصی صاحبان فروشگاه های زنجیره ای به عنوان مراکز 
اصلی توزیع کننده در کشور، شاهد عدم حمایت از عموم تولیدکنندگان هستیم که این 

خود نشان از بی تدبیری و نبود نظارت لازم بر این فروشگاه هاست.
* تاکید نمایندگان مجلس بر استمرار فعالیت فروشگاه های زنجیره ای

جالب اینجاست که امروز نه تنها مسؤولان از این راه اشتباهی که رفته اند خسته نیستند 
بلکه تاکید بر استمرار اشتباهات خود دارند و هزینه این اشتباهات را مردم باید پرداخت 
کنند؛ برخی از نمایندگان مجلس نیز در نامه ای به وزیر صنعت بر لزوم حمایت و توسعه 
فروشگاه های زنجیره ای تاکید کرده اند و در سطح استان ها نیز سازمان های صنعت، 
معدن و تجارت و به دنبال آن ها اتاق های اصناف مجبور به اجرایی کردن تصمیم مسؤولان 
ملی هستند درحالی که اگر قرار بر توسعه و گسترش است، افزایش نظارت ها باید اولویت 
نخست باشد. امیرحسین پروان معاون بازرگانی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
مدعی است که فروشگاه های زنجیره ای نه فقط لطمه ای به فروشندگان محلی وارد نکرده، 
بلکه همچنان فروشندگان خرد با رونق روبه رو هستند و برای اثبات این ادعای خود به تبدیل 

پارکینگ برخی از منازل مسکونی به خارو بارفروشی اشاره می کند.
وی می گوید که در سطح کشور همه بر توسعه فروشگاه های زنجیره ای اتفاق نظر دارند 
به همین علت در استان قم نیز ما به دنبال حمایت از این مجموعه ها هستیم و تاکنون 
اعتراضی از اتحادیه های مرتبط نیز به ما اعلام نشده است، درحالی که بر خلاف گفته او، 
میرحسین معاون اتحادیه خارو بارفروشان می گوید اعضای این اتحادیه تاکنون با ارسال 

ده ها نامه مختلف به سازمان صنعت، معدن و تجارت اعتراض خود را اعلام کرده اند.
همانگونه که ذکر شد فروشگاه ها چوب لای چرخه مصرف کشور هم می کنند چراکه 
اکنون این فروشگاه ها هستند که کالاهای اساسی کشور را در اختیار دارند و برای آن قیمت 
تعیین می کنند و حتی گاهی خود تصمیم می گیرند که هر فرد با کارت ملی خود چند کیلو 

می تواند به عنوان مثال شکر و قند خریداری کند. 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

10درصد مردم قم چاق هستند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه 10 درصد مردم قم چاق هستند، گفت: 
متأسفانه بروز چاقی در بین نوجوانان قمی بسیار شایع است و 6 درصد نوجوانان در قم 

چاق هستند.
ابوالفضل ایرانی خواه با اشاره به تشکیل پرونده سلامت برای مردم استان اظهار کرد: 
برای 95 درصد مردم پرونده سلامت تشکیل شده است که برای استان موفقیت خوبی به 

شمار می رود، چراکه ثبت شرح حال بیماران در درمان آنان نقش بسیار مهمی دارد.
وی با اشاره به اهمیت تشکیل پرونده های سلامت برای مردم تصریح کرد: در بسیاری 
از مناطق درگیر آسیب های اجتماعی شامل اعتیاد و افسردگی، وجود این پرونده ها و 
شناسایی افراد توسط بهورزان نقش مهمی در کاهش حجم بیماری ها و مراجعات شده 

است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم، از اجرای سیستم ارجاع در کشور و استان خبر داد و 
افزود: به دنبال ابلاغ وزارت بهداشت و درمان، ثبت الکترونیکی خدمات و سیستم ارجاع 
به زودی در قم عملیاتی می شود که استفاده از آن نیاز به فرهنگ سازی دارد. وی با بیان 
اینکه وضعیت استان در سرطان معده از میانگین کشور مقداری بالاتر است، یادآور شد: 
10 درصد مردم قم دارای بیماری دیابت هستند که بسیاری از آنان حتی نسبت به آن 
بی اطلاع هستند. ایرانی خواه با اشاره به شناسایی 3 درصد دیابتی ها و ارائه خدمات برای 
پیشگیری از بروز بیماری مزمن دیابت اضافه کرد: شرح حال بیماران سبب شناسایی امکان 
بیمار شدن می گردد و بسیاری از بیماران حتی با آنکه سابقه بیماری ارثی ندارند ولی در 
معرض خطر بیماری دیابت هستند. وی با بیان اینکه 10 درصد مردم قم چاق هستند، 
خاطرنشان کرد: متأسفانه بروز چاقی در بین نوجوانان قمی بسیار شایع است و 6 درصد 

نوجوانان در قم چاق هستند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم اظهار داشت: اصلی ترین دلیل پیوند کبد در کشور 
مربوط به بروز کبد چرب است که می توان با پیشگیری های حتی بدون دارو در درمان این 

بیماری اقدامات مهمی انجام داد.
 

سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد

کسب رتبه های اول و سوم اورژانس هوایی 
قم در کشور

سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: اورژانس هوایی این 
استان توانست در ارزیابی های کشوری صاحب 2 رتبه اول و سوم از نظر شاخص های 

مختلف شود.
مهدی فراهانی افزود: اورژانس هوایی 115 استان قم از بین 39 دانشگاه و دانشکده 
که اورژانس هوایی دارند، از نظر شاخص تعداد مصدومان و بیماران منتقل شده توسط 
بالگرد اورژانس هوایی در سال گذشته، موفق به کسب رتبه سوم شده است. وی اضافه 
کرد: بالگرد اورژانس هوایی استان قم در سال گذشته توانسته بود 286 مصدوم و بیمار را به 
بیمارستان های سطح استان منتقل کند که اختلاف رتبه استان قم با استان دوم، فقط یک 
مصدوم کمتر بود. به گفته وی، تمامی مصدومان و بیماران منتقل شده مربوط به حوادث 
رانندگی بوده اند و تنها 15 تَن از آن ها بیماران غیرتصادفی می باشند. فراهانی بیان کرد: 
اورژانس هوایی استان قم همچنین توانست از نظر شاخص انتقال تعداد مصدومان حوادث 
رانندگی نیز رتبه نخست را در کشور کسب کند که نشان دهنده اهمیت این پروازها بوده 
است. وی با بیان این که اورژانس هوایی استان از نظر شاخص تعداد پرواز، رتبه دهم را 
کسب کرد، گفت: این موضوع نیز نشان می دهد که بالگرد اورژانس قم موفق شده است با 
تعداد پرواز کمتر، این تعداد مصدوم را از سطح جاده ها منتقل کند. وی خاطرنشان کرد: 
بیشترین پرواز بالگرد اورژانس هوایی استان قم در سال گذشته مربوط به فروردین ماه با 22 
مورد و کمترین پرواز نیز در آبان ماه با یک مورد بوده است. معاون مرکز اورژانس 115 قم 
گفت: میانگین پروازهای صورت گرفته منجربه انتقال حداقل 2.5 مصدوم و بیمار شده 
است که طبق بررسی های صورت گرفته کمتر از 10 تَن از مصدومان و بیماران منتقل شده 
فوت شده اند. مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم دارای 20 پایگاه جاده ای، 
19 پایگاه شهری، یک پایگاه هوایی، 60 دستگاه آمبولانس، 10 دستگاه موتورلانس، یک 

دستگاه اتوبوس آمبولانس و یک فروند بالگرد است.
 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری سارق آیینه بغل خودروهای مدل 
بالا در قم

فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری متهمی که اقدام به سرقت آیینه بغل خودروهای 
مدل بالا در استان کرده بود، خبر داد. 

سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در پی سرقت های متعدد آینه بغل خودروهای 
مدل بالا در سطح استان توسط فردی ناشناس، موضوع دردستور کار ویژه  قرار گرفت.

وی افزود: در بررسی های اولیه مشخص شد متهم با استفاده از یک خودروی "پراید " 
اقدام به سرقت می کند. سردار آقاخانی ادامه داد: ماموران در تحقیقات تکمیلی پی بردند 
که متهم موصوف شغل شیشه بری داشته و آشنایی کامل به باز و بسته کردن آیینه خودروها 
دارد. فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: با انجام یک سری اقدامات پلیسی ، متهم 
مذکور شناسایی و دستگیر شد. سردار آقاخانی بیان داشت: متهم در بازجویی به عمل 
آمده به 40 فقره سرقت اعتراف کرد که پرونده تشکیل و به همراه متهم برای انجام مراحل 

قانونی به  مرجع قضائی استان معرفی شد.
*کشف بیش از 60 کیلوگرم تریاک 

فرمانده انتظامی استان قم در بخش دیگری از سخنان خود  با اشاره به کشف بیش از 60 
کیلوگرم تریاک در پوشش بار "هندوانه"، از دستگیري یک نفر متهم در این رابطه خبر داد. 

وی اظهارداشت: در پي تمرکز اقدامات پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی 
استان قم بر روي عناصر اصلي تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد فردي قصد دارد مقدار 
قابل توجهي تریاک را با یک دستگاه کامیون "رنو" از یکی از استان های جنوب شرقی به 
مقصد "تهران" منتقل و از استان "قم" عبور کند، بنابراین پیگیری موضوع در دستور کار 
مأموران این پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم افزود: در ادامه ضمن هماهنگی 
با مقام قضائی استان تیم عملیاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان به یکی از محورهای 
مواصلاتی اعزام و تلاش برای شناسایی خودروی مذکور آغاز که سرانجام شناسایي، توقیف 
و یک نفر متهم در این خصوص نیز دستگیر شد. سردار آقاخانی خاطرنشان کرد: ماموران 
در بازرسی از بار کامیون موصوف، مقدار 60 کیلو و 500 گرم مواد مخدر از نوع تریاک را 
در پوشش بار "هندوانه" و در قالب 29 بطری پلاستیکی کشف کردند. فرمانده انتظامی 
استان قم بیان داشت: متهم به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شد.

 دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم  مطرح کرد

پوست خربزه زیر پای صنعت 
کفش  ماشینی و صندل

دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: عدم تامین الکل و DOP )دی 
اکتیل فتالات( مورد نیاز صنایع کفش و دمپایی، ادامه حیات این صنعت را با چالش جدی 

مواجه کرده است.
محمد شیخ حسن با اشاره به وجود انحصار در تولید و عرضه الکل در کشور اظهار کرد: 
عدم وجود تولیدکنندگان متعدد ، نبود سقف قیمت و رقابت در بورس و عدم نظارت بر تولید، 
قیمت گذاری و توزیع الکل ادامه حیات کارخانه های کفش و دمپایی را به صورت جدی 
تهدید می کند. وی ادامه داد: قم به عنوان یک قدرت و قطب در صنعت کفش های ماشینی 
و صندل در کشور و منطقه مطرح است و علاوه بر حجم بالای مبادلات ملی و بین المللی 
این صنعت، درصد کثیری از شاغلین استان در این صنعت مشغول به فعالیت هستند . 
دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: مکاتبات و چاره اندیشی های فراوانی 
با مسؤولان استانی و ملی در این زمینه صورت گرفته، اما همچنان این مشکل مهلک به 
قوت خود باقی مانده است . وی خاطرنشان کرد: مدت مدیدی است موضوع تولید، قیمت 
گذاری، فروش و توزیع مواد اولیه پتروشیمی به عنوان یک مشکل جدی در صنایع مختلف 
کشور مطرح بوده است اما همچنان به دلایل نامشخص عزم جدی جهت حل این موضوع 

مشاهده نمی شود.
 

در ارزیابی سازمان بسیج کارمندان سپاه علی بن ابیطالب)ع(؛

پایگاه بسیج آبفا به عنوان پایگاه نمونه بسیج 
کارمندی قم معرفی شد

پایگاه بسیج شهید منتظری شرکت آب و فاضلاب استان قم از سوی سازمان بسیج 
کارمندان سپاه علی بن ابیطالب به عنوان پایگاه نمونه بسیج کارمندی در سطح استان 

قم برگزیده شد.
مسئول سازمان بسیج کارمندان سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( در نامه ای ضمن تبریک 
انتخاب پایگاه بسیج شهید محمد منتظری شرکت آب و فاضلاب به عنوان پایگاه نمونه 
بسیج کارمندی در سطح استان، خطاب به دکتر صادق پور مدیرعامل آبفای قم آورده 
است: مراتب تقدیر و تشکر خالصانه خود را از تمامی تلاش های موثر و بی دریغتان در 
اجرای ابلاغی ات و برنامه های بسیج مستضعفین و سازمان بسیج کارمندان سپاه علی بن 

ابیطالب را اعلام می دارم.
سرگرد پاسدار حسین حسن پور در ادامه این نامه اظهار داشته است: امید است این 
تلاش ها مرضی ذات اقدس الهی واقع گردیده و برگ زرینی در پرونده اخروی تان باشد؛ 
دوام توفیقات شما و مکاران محترم را در خدمت به شهر کریمه اهل بیت حضرت فاطمه 
معصومه)س(، تحت توجهات خاصه حضرت ولی عصر)عج( و رهبری های مقام معظم 

رهبری حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای از خداوند متعال مسئلت می نمایم.

چرا اینقدر بوق می زنیم؟

همه کاربردهای بوق؛ از سلام و خداحافظ تا قتل
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 بزرگترین اجتماع جمع خوانی قرآن کریم در جهان اسلام با سابقه 25 ساله هر روز ماه 
مبارک رمضان در حرم حضرت معصومه)س( برپا می شود.

مهدی بخشی سورکی: خادمان پارچه های سبز را پهن می کنند، رحل ها چیده 
می شود و قرآن ها روی آن قرار می گیرند، ساعت که به حوالی 3 عصر می رسد عاشقان 
کلام وحی خود را به حرم می رسانند؛ به شبستان بزرگ امام خمینی )ره( تا در ضیافت 

واژه های نورانی الله خود را مخاطبش قرار دهند.
از هر قشری که فکر کنی در این جمع چند هزار نفری به چشم می خورد، بانوان 
کودکانشان را هم به همراه می آورند تا آنان در همین سنین خردسالی الفت بگیرند با 
کتاب خدا. تقریباً تمام شبستان پر می شود از جمعیت، همه در صفوفی منظم کنار هم 
می نشینند چهار زانو؛ تا در ماه رحمت الهی که قرآئت یک آیه ثواب تلاوت کل قرآن را 
دارد، آیه های وحی را زمزمه کنند. قبل از جز خوانی یکی از مفسران قرآن ویژگی های آیه 
و سوره هایی که قرار است تلاوت شود را بیان و نکات تفسیری آیات را گوش زد می کند تا 
فقط به تلاوت قرآن بسنده نشده باشد. چهار نفر از قاریان با عباهای سفیدی که بر دوش 

دارند در جایگاه مستقر می شوند تا دیگران با نوای آنان، آیه ها را زمزمه کنند.
این جمع بزرگ تلاوت کنندگان قرآن کریم در حرم مطهر پاسخی است به وهابی ها که 

این گونه تبلیغ می کنند که شیعیان به قرآن توجه ندارند.
*اولین محفل جمع خوانی قرآن کریم در جهان اسلام

تلاوت دسته جمعی قرآن کریم در روزهای ماه مبارک رمضان سنت حسنه ای است 
که سابقه 25 ساله در حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها دارد و از آن به عنوان 
اولین محفل جمع خوانی قرآن کریم در جهان اسلام یاد می شود و در این سال ها نیز 

الگویی شده برای سایر اماکن مقدس هم ایران و هم کشورهای دیگر.
تلاوت کنندگان قرآن کریم در حرم مطهر پاسخی است به وهابی ها که این گونه 

تبلیغ می کنند که شیعیان به قرآن توجه ندارند
در گذشته این محفل در مسجد بالاسر برگزار می شد و پس از احداث شبستان امام 
خمینی )ره( به این مکان انتقال یافته تا افراد بیشتری بتوانند در این جمع نورانی حضور 

یابند. محل جز خوانی قرآن کریم در حرم مطهر حضرت معصومه )س( از شبکه های 
استانی و سراسری و بین المللی نیز پخش می شود و بسیاری از روزه داران در شهرهای 
مختلف کشور از گیرنده های تلویزیون خود با این جمع همراه می شوند و هر روز یک جز 

از قرآن کریم را هم نوا با این محفل بی نظیر در خانه هایشان زمزمه می کنند.
مقام معظم رهبری در روز اول ماه مبارک رمضان در جمع قاریان و محافظان قرآن 
کریم از برپایی این محفل ترتیل خوانی تمجید کردند و فرمودند »من واقعاً کاری که در 
ماه رمضان ها در مشهد و قم راه افتاده که یک جز را همه می خوانند، لذت می برم. این 
حرکت که از قم هم شروع شد خیلی کار خوبی است. این بایستی در مساجد مختلف 

در طول سال تکرار شود«.
*محفل جز خوانی جمعی در حرم بانوی کرامت سابقه ۲۵ ساله دارد

رئیس اداره تبلیغات حرم مطهر حضرت معصومه )س( می گوید: محفل جز خوانی 
جمعی در حرم بانوی کرامت سبقه 25 ساله دارد و در حدود 10 سالی می شود که این 

برنامه از شبکه های مختلف تلویزیونی پخش می شود.
حجت الاسلام زهیر ثباتی در خصوص دعوت از قاریان برای اجرا در این محفل توضیح 
می دهد که از 6 ماه قبل از ماه مبارک از مرتلین علاقمند به اجرا در این آئین دعوت به 
عمل می آید و پس از برگزاری آزمون و بررسی چگونگی تلاوت آنها از مرتلینی که توانسته 
باشند در ارزیابی ها نمره قبولی کسب کنند از آنان برای تلاوت قرآن کریم در ایام ماه 

مبارک رمضان دعوت می شود.
هر روز از سبک و الحان متفاوت در تلاوت ها استفاده شود تا مخاطبان دچار 

خستگی شنیداری نشوند
او به این نکته هم اشاره می کند که تلاش می شود تا هر روز از سبک و الحان متفاوت در 

تلاوت ها استفاده شود تا مخاطبان دچار خستگی شنیداری نشوند.
ثباتی به موضوع اهمیت تدبر در آیات الهی نیز اشاره می کند و می گوید: قبل از تلاوت 
جمعی هر روزه قرآن کریم حجت الاسلام حاج ابوالقاسمی دقایقی نکات تفسیری آیات 
مربوط به همان جز را بیان می کند و سؤالاتی نیز از بین مطالب ارائه شده طرح می شود و 
در صورت پاسخ صحیح شرکت کنندگان به قید قرعه در هر روز سفر زیارتی کربلای معلی 

و مشهد مقدس از سوی حرم مطهر به برگزیدگان اهدا می شود.
رئیس اداره تبلیغات حرم مطهر حضرت معصومه )س( در خصوص نحوه شرکت در 
این مسابقه نیز می گوید شرکت کنندگان می توانند پاسخ سوالات مطرح شده را به 
سامانه پبامکی 30000112 ارسال کنند و شرط حضور در این جمع ملاک نیست بلکه 

مخاطبان تلویزیونی نیز می توانند در این مسابقه شرکت کنند.
علاوه بر برپایی جمع خوانی قرآن کریم با حضور عموم زائران و مجاوران کریمه اهل 
بیت )ع( از ساعت 15 هر روز ماه مبارک رمضان، دو محفل دیگر تلاوت روزانه قرآن کریم 

نیز ویژه بانوان و همچنین ویژه نوجوانان در حرم مطهر بر پا می شود.
بر اساس آمار اعلام شده از سوی حرم مطهر حضرت معصومه )س(، سال گذشته 
بیش از 40 هزار نفر در جمع خوانی قرآن کریم در شبستان امام خمینی )ره( حرم بانوی 

کرامت شرکت کردند.

در ماه مبارک رمضان انجام می شود؛

بزرگترین اجتماع جمع خوانی قرآن در قم

یاسر ولیابیدگلی*
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یک کارشناس بازار ارز مطرح کرد

ردپای سوداگران بزرگ ارزی
 در بالا بردن قیمت ها

یک کارشناس بازار ارز گفت: سوداگران ارزی نقش اصلی و مهم را در تعیین نرخ ارز 
بازی می کنند و میزان تقاضای مردم به حدی نیست که قیمت ارز را بالا ببرد.

بررسی بازار ارز در هفته های گذشته گویای روند صعودی نرخ ارز داشته بطوری 
که بهای دلار از کانال 13 هزار تومانی فراتر رفته و در مرز کانال 15 هزار تومانی قرار 

گرفت.
پیرامون چرایی این رشد قیمت، به عوامل مختلفی اشاره می شود، برخی آن را 
ناشی از رخدادهای سیاسی دانسته و برخی نیز سهم اصلی را به تحولات اقتصادی 
نسبت می دهند، شماری از کارشناسان نیز رشد قیمت را ناشی از فعالیت های 

دلالان و سوداگران می دانند.
»آلبرت بغزیان« روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره نوسان های 
نرخ ارز، گفت: سوداگران بزرگ اقتصادی اکنون در بخش های مختلف از جمله بازار 
ارز مشغول قیمت سازی هستند، آنها با معاملات صوری و یا سایر روش ها اقدام به 
تعیین قیمت کرده و دلالان خرد نیز خواسته یا ناخواسته در زمین آنها بازی می کنند.
عضو هیات علمی دانشگاه تهران با بیان اینکه عوامل مختلف اقتصادی و سیاسی 
بسترهای رشد قیمت ارز را فراهم کرده اند، اضافه کرد: اکنون که در شرایط جنگ 

اقتصادی قرار گرفته ایم، هر رویداد و خبر سیاسی، تأثیر خود را بر بازار می گذارد.
بغزیان با بیان اینکه درآمدهای ارزی کشور نشانه گرفته شده، اضافه کرد: هدف 
اصلی در این جنگ اقتصادی، درآمدهای نفتی و ارزی کشور است و در این میان 

سایر کالاها حتی کالاهای غیر منقول نیز تحت تاثیر نوسان نرخ ارز قرار می گیرند.
وی با بیان اینکه مردم عادی سهم زیادی در رشد نرخ ارز ندارند، گفت: ارز مانند هر 
کالایی دارای تقاضاست، اما میزان خرید و تقاضای مردم محدود است و نمی تواند 

باعث رشد شدید قیمت ها شود.
بغزیان تصریح کرد: سوداگران بزرگ ارزی که در بازار ارز فعالیت می کنند، نقش 

اصلی و مهم را در بازار ارز و رشد قیمت ها بازی می کنند.
این کارشناس اقتصادی گفت: سوداگران حدود 11 صبح بر اساس شاخص ها 
و اخبار مختلفی که دریافت کرده اند نرخی را برای دلار تعیین و آن را به بازار تحمیل 

می کنند.
*رشد قیمت کالاها جلوتر از افزایش بهای ارز

این استاد دانشگاه تهران به تأثیر مهم نرخ ارز بر بازار های کالایی اشاره کرد و یادآور 
شد: بررسی بازار در گذشته نشان می دهد که با تغییر نرخ ارز بلافاصله نرخ کالاهای 
مختلف رشدی نداشت، بلکه بازار بررسی می کرد که آیا افزایش نرخ دلار ماندگار بوده 
و می تواند تاثیر واقعی بر بازار داشته باشد یا خیر؟ سپس در صورت رسیدن به این 

تحلیل که رشد نرخ ارز پایدار است، نرخ کالاها نیز افزایش می یافت.
بغزیان اضافه کرد: اکنون شرایط تغییر یافته به طوری که قیمت کالاها گاهی زودتر 
از رشد نرخ ارز بالا می رود، زیرا پیش بینی شده که شاید نرخ ارز در آینده رشد پیدا 

کند.
این کارشناس اقتصادی اضافه کرد: هیجانات و انتظارات غیر واقعی نیز نقش 

زیادی در افزایش نرخ ارز دارد.
*لزوم تعیین نرخ بهینه ارز با هدف شکوفایی اقتصادی 

این کارشناس اقتصادی درباره راهکار مدیریت نرخ ارز، اظهار داشت: بانک مرکزی 
برای مدیریت بازار باید نرخ ارز را به طور شناور مدیریت کرده و نرخ بهینه ارز که برای 

شکوفایی اقتصادی مفید است را تعیین کند.
بغزیان با بیان اینکه »رشد اقتصادی«، »ثبات« و »اشتغال« سه عنصر مهم شکوفایی 
اقتصادی هستند که باید همه تصمیمات اقتصادی در چارچوب تحقق آنها باشند، 
افزود: بر این اساس نرخ ارز نیز باید در محدوده بهینه، تعیین شود تا بتواند به رشد و 

شکوفایی اقتصادی کمک کند.
این استاد دانشگاه تهران اضافه کرد: پس از تعیین دامنه بهینه نرخ ارز باید اجازه 
داد که قیمت ها بر اساس شرایط اقتصادی در داخل این دامنه نوسان داشته باشد، 
اما در صورت خروج از این دامنه، نهاد ذیربط دولتی یعنی بانک مرکزی دخالت کرده 

و دوباره قیمت ها را به تعادل برساند.
این کارشناس اقتصادی افزود: پس از تعیین نرخ بهینه ارز مشخص خواهد شد که 
افزایش صادرات، کاهش واردات و یا سایر تصمیم های اقتصادی تا چه حد می تواند 

به شکوفایی اقتصادی کمک کند.
بغزیان ضمن انتقاد از کسانی که معتقدند افزایش نرخ ارز باعث رشد صادرات می 
شود، گفت: بررسی ها نشان می دهد در ماه های گذشته به دلیل رشد قیمت ارز، 

میزان صادرات بالا رفت، اما به چه قیمتی؟
وی خاطر نشان کرد: افزایش صادرات باعث شده که کالاهای اساسی از کشور 

خارج شده و سفره مردم کوچکتر شود.

یک کارشناس بازار خودرو :

خودرو دیگر گران نمی شود
یک کارشناس بازار خودرو می گوید: گرانی مجدد در بازار خودرو دیگر کشش ندارد. 

قیمت فعلی خودروهای داخلی و خارجی به ترتیب ۲۰ و 3۰ درصد حباب دارد.
قیمت مواد اولیه در بازار داخلی آن قدر به طور حباب وار افزایش یافته که همین 
موضوع قیمت خودروهای داخلی را تحت تاثیرقرار داده است. نوسان نرخ ارز یکی از 
عواملی است که باعث شده برخی ذی نفعان و تولیدکنندگان، مواد اولیه مورد نیاز را 
به موقع در اختیار خودروسازان قرار ندهند. حال سوالی که مطرح می شود، این است 
که این نوع رفتارهای پوپولستی )اعمال محدودیت ها و ممنوعیت ها( چه آثاری را در 

بازار خودرو می تواند به همراه داشته باشد؟
در همین زمینه یک کارشناس بازار خودرو در پاسخ به این پرسش که قیمت خودرو 
در دراز مدت گران خواهد شد؟ گفت: به نظر می رسد بازار خودرو همچنان هیجان 
زده باقی بماند. اینکه برخی می گویند قیمت خودرو در آینده افزایش می یابد، این 
نوع تحلیل ها صحیح نیست؛ معتقدیم قیمت خودرو به همین منوال ثابت باقی 

بماند؛ چراکه گرانی مجدد در بازار خودرو دیگر کشش ندارد.
امیرحسین کاکایی افزود: البته عدم افزایش قیمت خودرو به برخی اما و اگرها 
ارتباط دارد. چنانچه قیمت دلار ثابت باقی بماند، قیمت خودرو نیز ثابت باقی خواهد 
ماند. یعنی چنانچه ارزش پول ملی کاهش یابد به خودی خود ارزش هر کالای 
واسطه ای، سرمایه ای و مصرفی افزایش خواهد یافت. البته باید عنوان کرد که گرانی 

مجدد در بازار خودرو دیگر کشش ندارد.
او در بخش دیگر صحبت هایش در پاسخ به این پرسش که آیا قیمت فعلی خودروها 
حباب دارد یا خیر؟ پاسخ داد: در حال حاضر قیمت فعلی خودروها حباب دارد. علت 
این است که عرضه برخی خودروها به صفر رسیده یا تولید برخی مدل های دیگر 
به طور چشمگیری کاهش یافته است. معتقدیم چنانچه اوضاع تولید به هر نحوی 

مساعد شود، قیمت خودرو با افت شدیدی همراه خواهد شد.
کاکایی همچنین به حباب قیمت پراید اشاره کرد و گفت: براساس برآوردهای انجام 
شده چنانچه قیمت دلار هفت تا هشت هزار تومان شود قیمت واقعی پراید بین 35 
تا 3۶ میلیون تومان است. حال باتوجه به نوسانات قیمت دلار چنانچه قیمت دلار به 
15 هزار تومان برسد قیمت واقعی پراید ۴۰ میلیون تومان است. در حالی که قیمت 
پراید در بازار به قیمت 5۰ میلیون تومان عرضه می شود. بنابراین قیمت فعلی پراید 

حدودا 1۰ میلیون تومان حباب دارد.
او درباره علت حباب در بازار خودرو اشاره کرد و افزود: متاسفانه یکی از دلایلی که 
قیمت خودرو حباب دارد به قیمت حبابی مواد اولیه در داخل کشور باز می گردد. 
چنانچه مشکل و موانع حوزه تولید برطرف شود قطعا قیمت خودروهای داخلی 
حدود ۲۰ درصد و قیمت خودروهای خارجی در صورت آزاد شدن واردات 3۰ درصد 

ارزان می شود.

اقتصاد    ی

گفتگو: محمدجواد صابری

بالای  دهک های  از  مالیات ستانی  لزوم  بر  بغازیان  آلبرت 
درآمدی، سهمیه بندی بودجه و حمایت دولت از تولید، تاکید 
می کند و می گوید: دولت چاره ای جز ایستادگی در برابر کسانی 

که سود های سرشار می برند و مالیات نمی دهند، ندارد.
یک سال از خروج یک جانبه آمریکا از برجام می گذارد و در این 
مدت دولت ترامپ انواع و اقسام تحریم ها را بر ایران تحمیل کرده 
و فشار ها را به حداکثر رسانده است. تحریم ها تهیه مواد اولیه و 
ورود فناوری را با مشکل رو به رو کرده و از طرف دیگر افزایش قیمت 
ارز، هزینه تولید را بالا برده است. این اتفاق می تواند به کاهش 
ظرفیت تولید و حتی تعطیلی کارگاه ها و کارخانه ها بینجامد که در 

این صورت باید منتظر تعدیل نیرو و افزایش بیکاران بود.
آلبرت بغازیان ،اقتصاددان و استاد دانشگاه در گفتگوی پیش رو 
افزایش  را  کارگران  از  راهکار حمایت  تحریم،  با تشریح شرایط 
حمایت هایی دولتی می داند. او اذعان می کند که دولت با ادامه 
روند موجود، امکان حمایت از طبقات پایین جامعه را ندارد و 
راهکار موثر، مالیات ستانی از اقشار بالای جامعه به نفع کارگران 

است.
 تحریم ها چه تاثیری بر تولید می گذارند و آیا ممکن است 
فشار های اعمال شده به کاهش تولید، تعطیلی تولیدی ها و 

افزایش بیکاری بینجامد؟
 کشور ما مرحله قبل تحریم ها را تجربه کرده است. در آن زمان، 
از طرفی هم امکان واردات مواد اولیه، قطعات و فناوری وجود 
داشت و هم نرخ ارز معقول بود. در آن دوره با توجه به قدرت خرید 
افراد، تقاضا نیز در بازار وجود داشت و تقریبا امکان فروش هرچه 
تولید یا وارد می شد، وجود داشت. با بازگشت تحریم ها متوجه 
شدیم برای تولیدِ بسیاری چیزها مشکل داریم. در این شرایط ما 
با اشاره مقام معظم رهبری درباره اقتصاد مقاومتی مواجه شدیم. 
ایشان عنوان کردند باید اقتصاد را مقاوم کرد. اقتصاد مقاومتی 
یعنی مقاومت در برابر تحریم ها. یعنی به جای تمرکز بر واردات، 
بر تولید متمرکز شویم یا در بخش صنعت، فناوری تولیدِ مواد اولیه 
و قطعات اخذ شود و صنعت ما بتواند بدون وابستگی، به تولید 
بپردازد. این موضوع حتی در مورد صنعت نفت هم مطرح شد. با 
حصول برجام احتمال بازگشت مجدد تحریم ها را کنار گذاشتیم 
و می شود گفت به نوعی اقتصاد مقاومتی را فراموش کردیم، اما 
آوردند. الان  به وجود  ما  برای  بازگشتند و مشکلاتی  تحریم ها 
صنعت ما به دلیل وابستگی شدید به فناوری و قطعات وارداتی، 
دچار مشکل شده است. با بازگشت تحریم ها شرکای خودروسازان 
ما از ایران خارج شدند. اینجا باید عنوان کرد که قرارداد های امضا 
شده به گونه ای تدوین نشدند که بتوانیم جلوی فسخ یک طرفه 
آنها را بگیریم یا حداقل وقتی شرکای خارجی از همکاری سر باز 
زدند تقاضای ضرر و زیان کنیم. به هر حال شرایط به گونه ای پیش 
رفته که الان برخی از خودرو های ما که نیازمند قطعه هستند نیمه 
کاره مانده اند و قطعه سازان نیز مواد اولیه یا فناوری لازم را برای 

اتمام کار ندارند. در حال حاضر شاهد تولید کمتر از ظرفیت 
هستیم و از طرف دیگر قیمت ها هم افزایش پیدا کرده که البته 
بخشی از آن به دلیل سودجویی در داخل کشور است. در واقع، 
تولیدکنندگانی هستند که با افزایش کاذب قیمت در این شرایط 
سخت به هموطنان شان کم لطفی می کنند. در مجموع شرایط 
اینطور شده است که کارخانه ها در مواردی نمی توانند به تعهدات 
خود عمل کنند. قیمت ها افزایش یافته، احتکار انجام شده و 
قدرت خرید مردم هم پایین آمده است. ما شاهد بازار تشنه ای 
هستیم که با هر عمل و اظهارنظرِ تنش زایی دچار نوسان می شود. 
به اعتقاد من؛ بحث کاهش ظرفیت تولید، تعطیلی کارگاه ها و به 
تبع آن ایجاد بیکاری، نتیجه تحریم هاست، هرچند در بعد داخلی 
نیز مشکلاتی هست و نبود آمادگی و بالا رفتن قیمت تمام شده، 
دردسر هایی ایجاد کرده است. فراموش نشود که در شرایط فعلی 
با مشکل سودجویی برخی تولیدکنندگان نیز رو به رو هستیم یا 
افرادی کالا را احتکار کرده و عرضه نمی کنند که باید با محتکران 
برخورد کرد. در مجموع شرایط پیش آمده نشان می دهد ما هنوز 

آموزه های اقتصاد مقاومتی را جدی نگرفته ایم.
مشکلات اقتصادی چقدر ناشی از تحریم و چقدر به دلیل 

مشکلات ساختاری در داخل است؟
باید واقعیت گرا بود. وقتی حال بیماری وخیم است نمی توان 
گفت حالا خوب می شوی و ... . به هر حال تحریم ها بر اقتصاد 
اثر داشته است. اگر قرار بود اثر نداشته باشد که اصلا اعمال 

نمی شد. با این همه نباید همه چیز را به گردن تحریم انداخت. 
وقتی تولیدکننده داخلی احتکار می کند یا قیمت ها را به صورت 
کاذب افزایش می دهد، این دیگر تحریم نیست که مشکل ایجاد 
می کند، بلکه سوءمدیریت و بی اخلاقی هم در به وجود آمدن 
باعث کاهش  این مشکلات  مشکلات دخیل است. مجموعه 
بیکاری هم سر جای خودش هست.  و  قدرت خرید می شود 
افزایش کاذب قیمت ها و کاهش قدرت خرید بر عرضه و فروش 
تاثیر می گذارد و منجر به کاهش تولید هم می شود. اگر قرار باشد 
در شرایط تحریم همان تولید و اشتغال سابق را داشته باشیم که 

تحریم کنندگان برای چه دست به تحریم می زنند؟
فعلی  اقتصادی  وضعیت  از  گذاشتن  برای  راه حلی  چه 

داریم؟
عمدتا  که  کنم  عنوان  باید  بپردازیم  راه حل ها  بحث  به  اگر 
مثال  برای  هستیم.  بلندمدت  نسخه های  تجویز  شاهد 
اما  است،  مسلم  اینکه  یابد.  افزایش  بهره وری  باید  می گویند 
الان مشکلی که وجود دارد افزایش مداوم قیمت هاست. رفع 
این مشکل دیگر دست ماست. درست است که صادرات برخی 
محصولات می صرفد، اما مسئولان باید همتی داشته باشند و 
برنامه ریزی هایی انجام دهند. بازار تشنه است و هر اتفاقی منجر 
به افزایش قیمت می شود. الان ما با مشکلی به نام »قیمت گذاری 
من در آوردی« مواجه هستیم. راه حل پیش روی ما کاستن از فشار 
تحریم ها با استفاده از شرکای تجاری مانند اروپایی هاست. اگر بنا 

نداریم چنین کاری کنیم باید شیوه اقتصاد مقاومتی را در پیش 
بگیریم و بتوانیم خودمان نیاز های اولیه خودمان را تامین کنیم. 
در این شرایط به نظر می رسد چاره ای جز سهمیه بندی نداریم. 
جز  چاره ای  هیچ  تحریم،  مناسبات  در  تغییری  به  رسیدن  تا 

سهمیه بندی نیست.
همانطور که اشاره داشتید تحریم می تواند به کاهش تولید 
و تعدیل یا اخراج کارگران بینجامد. چطور می توان از افراد 

بیکار شده حمایت کرد؟
فعلا هر طرحی موقتی است. دولت ها حمایت هایی از بیکاران 
نظیر بیمه بیکاری دارند. واقعیت این است که ما در حال حاضر 
فقط قادر به تولید با منابع موجود هستیم. الان کشاورزی به صرفه 
است، اما نمی توان در مدت زمان کوتاه انتظار ایجاد ظرفیت های 
ایجاد  برای  امکان کافی  را داشت. ما در شرایط تحریم  جدید 
اشتغال نداریم و به هر حال دولت باید بار این مشکلات را بر دوش 
بکشد و دولت هم منابعی برای این کار دارد، اما ادامه روند موجود 
جز با سهمیه بندی و ایجاد نظام مالیاتی درست و دقیق ممکن 
نیست. در دوره تحریم، غول هایی رشد می کنند و مالتی میلیارد ها 
سود می برند. حداقل باید از اینها به نفع طبقات پایین و افرادی 
که از تحریم متضرر می شوند مالیات گرفت. در همین سال های 
اخیر تفاوت درآمد چشمگیری بین طبقات مختلف جامعه به 
با  است.  آزاردهنده  بسیار  طبقاتی،  فاصله  این  و  آمده  وجود 
مالیات ستانی مناسب می توان تا حدی این مشکلات را از بین برد 

و فاصله طبقاتی را کم کرد.
بر این اساس، راهکار شما برای حمایت از کسانی که بیشتر 
از تحریم ها متضرر می شوند، مالیات ستانی از طبقات بالای 

جامعه است؟
یکی از راهکار های عاجل مالیات ستانی از طبقات بالای جامعه 
راحتی  به  کار  این  است.  کارگران  نظیر  پایین  طبقات  نفع  به 
امکان پذیر است. برای مثال در نظر بگیرید که ما با افزایش نجومی 
قیمت مسکن رو به رو هستیم. به راحتی می توان از این حوزه 
مالیات گرفت و آن را به نفع کاهش فاصله طبقاتی استفاده کرد. 
یا برای مثال افزایش نجومی قیمت خودرو موضوعی است که در 
یک سال اخیر اتفاق افتاده است. به راحتی می توان در این بخش 
مالیات گرفت. اگر این اقدام را نکنیم دولت عملا با کسری مواجه 

شده و مشکلات تشدید می شود.
این مالیات ستانی ممکن است منجر به نارضایتی افراد و 

گرو هایی شود ...
مسلم است که هر قشری از منافع خودش دفاع می کند. مسلم 
است که کسی که در طبقات بالا قرار دارد به مالیات ستانی به نفع 
کارگران اعتراض می کند، اما آیا چون کارگر قدرت ندارد، نباید 
صدایش شنیده شود؟ این وظیفه دولت است که از این طبقه 
حمایت کند. اگر قرار باشد وضعیت تحریمی فعلی تحمل پذیر 
به روند موجود ادامه دهیم، دولت چاره ای جز  بتوانیم  و  شود 
ایستادگی در برابر کسانی که سود های سرشار می برند و مالیات 

نمی دهند ندارد.

آلبرت بغازیان اقتصاددان :

راهی جز سهمیه بندی بودجه و حمایت از تولید نداریم

ارزی  متشکل  بازار  اگر  معتقدند  اقتصادی  تحلیلگران 
قیمت گذاری  بازار  این  در  عبارتی،  به  و  نشود  مصنوعی 
دستوری اتفاق نیفتد، در روزهای آینده شاهد آرامش بازار ارز و 

حتی کاهش قیمت ها خواهیم بود.
نرخ ارز این روزها همچنان در بازار پرنوسان و فشار روی این 
بازار بسیار است. در حال حاضر نرخ دلار تا مرز 15 هزار تومان 
بالا رفته و بازار اسیر نوسانات شدید است؛ به خصوص در دو 
سه هفته گذشته این بالا و پایین شدن های بازار افزایش یافته 

است.
برجام  اخیر درباره  بازار معتقدند که صحبت های  فعالان 
و مهلت دو ماهه ایران، جو روانی در بازار ایجاد کرده است و 
مشخص نیست وضعیت نرخ ها چگونه بماند. البته در طول 
بیش از یک سال گذشته دولت چندین راهکار برای همچون 
دلار ۴۲۰۰ تومانی و اجرای سامانه نیما برای تعادل بخشی بازار 
و ایجاد ثبات ماندگار اجرایی کرد که هیچ یک در بازار ارز جواب 
نداد و با هر تحرک جزئی در اقتصاد و سیاست خارجی، شاهد 
جهش قیمت ها در بازار ارز بودیم که به سرعت در سایر بازارها 

هم سرایت می کرد.
اما دولت در تازه ترین تدبیر، تصمیم دارد که نرخ واقعی ارز 
را در بازار متشکل ارزی کشف و در نهایت به ساماندهی بازار 
بپردازد. بازار متشکل ارزی بنا به وعده فرهاد دژپسند، وزیر 
امور اقتصادی و دارایی قرار است از هفته جاری فعالیت خود را 

آغاز کند و قیمت واقعی دلار در این بازار مشخص شود.
بانک  اطلاعیه  به  در گفت وگویی،  دژپسند هفته گذشته 
مرکزی درباره تشکیل بازار متشکل ارزی اشاره کرد و گفت: 

فعالیت این بازار تاثیر مثبتی در بازار ارز می گذارد.
شورای پول و اعتبار هجدهم دی ماه ۹۷ »مقررات مربوط به 
بازار متشکل معاملات ارزی« را تصویب کرد که هدف از آن، 
ساماندهی و توسعه بازار شفاف، منصفانه و کاراست تا ارزها در 
آن به طور نقد مطابق مقررات این مصوبه و سایر مقررات مرتبط 

با آن در بستر الکترونیکی معامله شود.
رییس کل بانک مرکزی نیز پیش از این درباره ماهیت این 
بازار گفته بود: بازاری که تشکیل خواهد شد، فرصتی می شود 
برای کسانی که اسکناس ارز و سپس حواله خود را از طریق 
صرافی ها به بازار عرضه کنند و به پلتفرمی تبدیل خواهد شد 

که بازار ارز متشکل شود.
هدف دولت و به طور ویژه بانک مرکزی و وزارت اقتصاد این 
است که بتوان با ایجاد بازار متشکل ارزی، نرخ های متعدد 
ارز را که از کانال های غیررسمی و از سوی سوداگران تعیین 
می شود، حذف و نرخ جدید بازار متشکل را به عنوان مبنا در 

بازار جایگزین آن کرد.
*کارکرد مبهم بازار متشکل ارزی

اما در شرایطی بازار متشکل ارزی در آستانه آغاز به کار قرار 
دارد که هنوز ابهام از نحوه کارکرد و سازوکار آن وجود دارد. 
آن طور که مطرح شده، قرار بر این است که این بازار با مشارکت 
بانک ها و صرافی های مجاز و تحت نظارت و بازارگردانی بانک 
مرکزی با تمرکز بر معاملات نقدی راه اندازی شود. به عبارت 
دیگر، هدف دولت این است که این بازار را به مرجعی برای 
تعیین مبنای نرخ ارز تبدیل کند. صادرکنندگان هم که از 
جمله دارندگان منابع ارزی در کشور محسوب می شوند، می 
توانند در چارچوب مقررات، ارز موجود خود را در این بازار 
عرضه کنند. هر چند که این بازار شبیه به بورس نیست، اما 
معاملات به صورت برخط انجام می شود تا در یک بستر کاملا 

شفاف نرخ ارز کشف شود.
وجود  با  این که  است،  مطرح  میان  این  در  که  نکته ای 
این که مهار سوداگری در بازار و ساماندهی آن، هدف اصلی 
راه اندازی بازار متشکل ارزی است، اما بسیاری از تحلیلگران 

دغدغه دخالت مستقیم دولت در بازار ارز را دارند.

*تحول واقعی در بازار ارز؟
علی اصغر سمیعی، رییس هیات موسس کانون صرافان و 
تحلیلگر بازار ارز درباره بازار متشکل ارزی می گوید: قبلا هم 
گفته ام که اسامی برای بازارها تعیین کننده ماهیت آنها نیست، 
بلکه بازار با هر اسمی که باشد، فقط در صورتی حکم بازار را 
دارد که خرید و فروش در آن برای همگان آزاد باشد و قیمت 
هم در آن فقط با سیستم عرضه و تقاضا تعیین شود. در غیر 
این صورت بازار با هر اسمی که باشد، هیچ فرقی نمی کند و 

نمی تواند کارایی لازم را داشته باشد.
وی می افزاید: نمی خواهم بگویم کسانی که هر روز یک 
اسمی برای بازار ابداع می کنند، قصد و نیت خیر ندارند، ولی 
با هر نیتی که باشد، تا وقتی که به سیستم بازار آزاد و تعیین 
قیمت با روش عرضه و تقاضا اعتقاد پیدا نکنند، امید موفقیتی 

برای ایشان متصور نیست.
رییس هیات موسس کانون صرافان متذکر می شود: هر 
نوع بازاری که حضور در آن نوعی امتیاز محسوب شود، فورا 
بوی رانت از آن به مشام می رسد. این امتیاز را برای هر کسی یا 
گروهی که بخواهند در نظر بگیرند، یا با هر نیتی که باشد حتی 

با نیت های خیرخواهانه.
سمیعی عنوان می کند: راجع به بازار موسوم به متشکل هم 
فعلا فقط صحبت شده است. باید روش را تماشا کرد. اگر 
روش همانند روش های قدیمی و دادن امتیاز به گروه خاصی 
باشد که امیدی به آن نیست، مگر این که این بار ما شاهد 
یک تحول واقعی و بازاری آزاد و با نرخ واقعی و واحد و البته 
با نظارت، نهاد مسوول برای جلوگیری از نوسانات و تلاطمات 

مخرب باشیم.
وی تصریح می کند: البته این نکته را هم باید یادآوری کنم که 
در شرایط کنونی مشکل اقتصادی کشور فقط مربوط به بازار 
ارز نیست و برای رفع اشکالات اقتصادی همزمان با تصحیح 
بازار ارز می باید به نکات دیگر و از همه مهم تر، واقعی شدن 
قیمت ها از یک طرف و متوقف کردن و بلکه کاهش نرخ تورم و 

بهره و کاهش نقدینگی از سوی دیگر هم توجه کرد.
*بازار مصنوعی ایجاد نکنیم

و  و صنایع  بازرگانی  اتاق  رییس سابق  محسن جلال پور، 
معادن ایران در این خصوص که بازار متشکل ارزی می تواند 
فضای بازار ارز را آرام کند؟ می گوید: اگر بازار متشکل ارزی را 
ما مصنوعی نکنیم، مثل کاری که در بازار ثانویه انجام دادیم، 
یعنی قیمت گذاری نکنیم و کف و سقف برای آن تعیین نکنیم، 

بازار آرام می شود.
بازار  و  کنیم  ایجاد  محدودیت  دوباره  اگر  می افزاید:  وی 
دستوری شود، اتفاقی که در بازار متشکل ارزی خواهد افتاد، 

مثل بازار ثانویه است.
رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران با بیان 
این که هنوز در عمل متوجه نشدیم که چه اتفاقی خواهد 
افتاد، عنوان می کند: زمانی که بازار ثانویه را می خواستند به 
وجود آورند، ما یکی از پیگیری کنندگان این بازار بودیم، اما 

روش اشتباهی را اعمال کردند.
جلال پور متذکر می شود: بازار ثانویه سیاست درستی بود، 
اما برای ارز کف و سقف گذاشتند و این باعث شد که بازار 

سومی ایجاد شود.
ارز  اصلی  بازار  زمانی  متشکل  بازار  می کند:  تصریح  وی 
می شود که ما در آن دخالت نکنیم و دولت ورود نکند. اگر این 

اتفاق بیفتد، بازار ارز سامان پیدا می کند.
یادآور  ایران  بازرگانی و صنایع و معادن  اتاق  رییس سابق 
می شود: من اعتقاد دارم اگر ارز ۴۲۰۰ تومانی و ارز نیمایی 
برداشته شود و همه نرخ ها به بازار ارز بیاید، قیمت ارز رو به 
کاهش رود. اما اگر اختلاف قیمت ها و رانت ها وجود داشته 

باشد، باز در بازار متشکل ارزی هم موفق نخواهیم بود.

دلار آرام می گیرد؟

شمارش معکوس برای کشف قیمت واقعی دلار

رئیس اتحادیه مکانیسین های تهران گفت: کارخانجات تولید روغن موتور به صورت 
یکپارچه قیمت محصولات خود را تا ۷۰ درصد افزایش داده اند.

علیرضا نیک آئین در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: به صورت چراغ خاموش و در 
سکوت اطلاع رسانی، شرکت های تولیدکننده روغن موتور محصولات خود را تا ۷۰ درصد 
گران کرده اند و این موضوع منجر به آن خواهد شد که صاحبان خودرو دیرتر به تعویض 

روغن بپردازند و در نهایت مشکلات اساسی برای خودرو و هوای کشور ایجاد می شود.
گفت:  چیست؟  موتور  روغن  قیمت  افزایش  دلیل  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی 
کارخانجات مدعی آن هستند که قیمت مواد اولیه وارداتی تولید روغن موتور افزایش 
قابل توجهی داشته و این در حالی است که تمامی کارخانجات تولید روغن قیمت را به 

صورت همزمان و یکپارچه افزایش داده اند.
رئیس اتحادیه مکانیسین های تهران در رابطه با شرایط تعمیر و نگهداری خودرو 
خاطرنشان کرد: تا حدودی کمبود قطعات خودرو که در ایام پایانی سال گذشته ایجاد 
شده بود رفع شد اما نگرانی در حال حاضر نبود قطعات یدکی خودروهای جدید مونتاژ 

داخل است.
وی با اشاره به کمبود قطعات خودروهای مونتاژی توسط خودروسازان داخلی، تاکید 
کرد: کارکرد این دست خودروها افزایش یافته و در حال حاضر نیاز به قطعات یدکی 
همچون لنت ترمز و صفحه کلاژ پیدا کرده اند که خودروسازان باید سریعاً برای این 

موضوع با وجود تمام مشکلات راهکاری اتخاذ کنند.

گرانی به روغن موتور رسید

وزیر اقتصاد با بیان اینکه از ابتدای امسال تاکنون حدود 3 میلیارد دلار ارز دولتی برای کالاهای اساسی تخصیص یافته است، گفت: 
با باجه های VIP بانکها برخورد می کنیم. فرهاد دژپسند با اشاره به نحوه تخصیص ارز دولتی به کالاهای اساسی در سال ۹۸، اظهار 
داشت: در حال حاضر از واردات سال گذشته استفاده می کنیم و در سال جاری تاکنون حدود 3 میلیارد دلار ارز برای کالاهای اساسی 
تخصیص یافته است. وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه دولت در حال حاضر به دنبال احیای وزارت بازرگانی است تا یک وزارتخانه 
مستقل و متولی، امر توزیع و نظارت بر بازار را بر عهده داشته باشد، افزود: یعنی سیاست گذاری و نظارت بر بازار باید توسط یک دستگاه 
مستقل انجام شود، چراکه هم اکنون دستگاه های تولیدی خود این کار را انجام می دهند به همین دلیل دولت به فکر تشکیل وزارت 

بازرگانی به صورت مستقل است.
*پیگیری ویژه برای جلوگیری از رسوب کالا در بنادر

وی از تشکیل جلسه ای بین وزارت امور اقتصادی و دارایی، وزارت صنعت، معدن و تجارت و بانک مرکزی برای تعیین تکلیف کالاهایی 
که در بنادر و پایانه ها رسوب کرده خبر داد و اضافه کرد: همکاری خوبی در این بخش بین دستگاه ها وجود دارد تا سریع تر واردات 
کالاهایی که ثبت سفارش شده و منشأ ارزی آن مشخص بوده تسهیل شود. این عضو کابینه دولت دوازدهم، با بیان اینکه عده ای 
زمانی که از گمرک صحبت می کنند بنادر و پایانه ها را نیز جز گمرک محسوب می کنند، تاکید کرد: گمرک زمانی متولی امر می شود 
که اظهارنامه پر شده باشد و قبل از آن نیز گمرک تلقی نمی شود و در این راستا هر زمانی که وارد گمرکات شده ترخیص می شود و در 
حال حاضر کاغذی در گمرکات موجود نبوده و شاید در پایانه ها و بنادر وجود داشته باشد. وزیر امور اقتصادی و دارایی در خصوص 
ایجاد باجه های VIP برای ارائه خدمات به مشتریان خاص و با سپرده های بالا، تصریح کرد: گزارش وجود باجه های VIP به وزارت امور 

اقتصادی و دارایی ارائه شود تا در این راستا پیگیری های لازم صورت گرفته و با بانک های ایجاد کننده این باجه ها برخورد شود.

 معاون اقتصادی رئیس جمهمور گفت: این که مبادلات با یورو، ارز سایر کشورها و یا تهاتر انجام شود در اجرای سیاست های 
اقتصادی دولت اثری ندارد زیرا ما به دنبال فائق آمدن بر مشکلاتی هستیم که آمریکا در سیستم بانکی بین المللی ایجاد کرده است.
محمد نهاوندیان   درباره احتمال تهاتر نفت با کالاهای اساسی، گفت: نیازهای وادراتی و امکانات صادراتی ما کاملًا معلوم است 
اینکه آیا این مبادله با ارز صورت گیرد یا طریق دیگری، بسته به همین امر است. معاون اقتصادی رئیس جمهور تاکید کرد: این که 

کالاها با چه ارزی مورد مبادله قرار گیرند و یا ساز و کار تهاتر انجام شود در نوع صادرات و واردات اثری ندارد.
وی ادامه داد: به طور مثال اگر ایران به ماشین آلاتی احتیاج پیدا کند می تواند برای واردات آن ارز بدهد و یا می تواند کالا بدهد، 

نحوه تسویه حساب اثری در تعیین کالایی که وارد و یا صادر می شود، ندارد.
نهاوندیان در پاسخ به سوالی مبنی بر این که گفته می شود این شیوه تهاتر به دلیل شرایط تحریمی است که به ایران تحمیل شده 

است،  گفت: آن چیزی را که توان صادراتش را داریم صادر و آن چیزی را هم که نیاز وارداتی داریم، وارد می کنیم.
وی خاطر نشان کرد: لیست بلند بالایی از کالاها در سال جاری به دلیل شرایط کشور تهیه شده که  ورودشان ممنوع است و به 

هیچ وجه نباید وارد شود.
معاون اقتصادی رئیس جمهور ادامه داد: دولت کارهای بسیار زیادی در زمینه اقتصادی و مبادلات انجام داده و سیاست های 
تشویقی بسیاری در نظر گرفته است. وی تاکید کرد: این که مبادلات با یورو، ارز سایر کشورها و یا تهاتر انجام شود در اجرای 
سیاست های اقتصادی دولت اثری ندارد زیرا ما به دنبال فائق آمدن بر مشکلاتی هستیم که آمریکا در سیستم بانکی بین المللی 
ایجاد کرده است. نهاوندیان تاکید کرد: مطمئناً با این ساز و کارهای مختلفی که دولت در نظر گرفته است مسیرهای جدیدی برای 

تسویه حساب ارزی پیدا می شود.

وزیر اقتصاد  خبرداد

تخصیص ۳ میلیارد دلار ارز دولتی به کالاهای اساسی 
معاون اقتصادی رئیس جمهمور:

تهاتر نفت با کالا یا ارز تفاوتی ندارد
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حیدری؛ خسرو خوبان نسل طلایی استقلال 

پنجاه پاس گل و تاثیر گذاری در سمت راست استقلال موجب شد تا شماره 2 آبی 
پوشان بیش از دیگر نفرات نسل طلایی برای سال ها در ذهن هواداران این تیم ماندگار 

شود.
شامگاه پنج شنبه 25 اردیبهشت ماه هر چند روزی تلخ برای استقلال با کسب عنوان 
سومی لیگ برتر به شمار می رفت اما آنچه مسابقه پایانی لیگ هجدهم آبی پوشان 
را تحت تاثیر قرار داد وداع یکی از بهترین شماره 2 های فوتبال ایران بود؛ وداعی که 

»خسرو حیدری« آن را با سیل اشک های خود با هواداران در میان گذاشت.
شاید آن شب برخی از تیفوسی های آبی به خاطر جشن قهرمانی سرخ ها ذهن 
ناآرامی داشتند اما بدون شک هواداران منصف آبی پوش بیش از آن که از قهرمانی رقیب 
دل آزرده شوند، روزهای را تصور می کردند که دیگر شاهد سر توپ های پیش بینی 
ناپذیر خسرو در سمت راست نیستند؛ سر توپ هایی که در بسیاری از مسابقات گره از 

مشکلات تیمی استقلال باز کرد. 
آنان سکانس های را مرور می کردند که به روزگارهای گذشته و نسل طلایی برخواهد 
گشت نسلی که آخرین نفر آنان در پایان لیگ هجدهم رفت و دیگر کسی از پیروز قربانی، 
امیرحسین صادقی، خسرو حیدری، آندو تیموریان، مجتبی جباری و وحید طالبلو در 

میدان مسابقه رسمی، حرکات معجزه آفرین نخواهد دید.
اگر جباری با حرکات تکنیکی به زیدان آسیا معروف شد و آندو با جنگندگی تمام نماد 
تعصب فوتبالی بود و دروازه بان ترکه ای آن سال های استقلال در نخستین سال های 
فوتبالی خود پنالتی علی دایی آقای گل جهان را مهار کرد اما خسرو حیدری با دریبل و 

سر توپ هایی شناخته می شد که هیچگاه برای بازیکنان رقیب قابل پیش بینی نبود. 
حیدری که سه عنوان قهرمانی لیگ برتر و 2 عنوان قهرمانی جام حذفی را در کارنامه 
دارد بدون شک برای هواداران خاطرات فراوانی به جا گذاشته است خاطراتی از جنس 
گل او به بویرام یونایتد تایلند و ضربه استثایش در برابر الشباب عربستان. ضربه ای که در 

نهایت نامزد 10 گل لیگ قهرمانان آسیا شد. 
حیدری که به گواه خود در سال های نخست به دنبال راهی برای ستاره شدن در لیگ 
برتر می گشت تا به ترکیب تیم ملی برسد در نهایت با استقلال به این آرزو رسید و 59 بازی 
ملی در کارنامه دارد. بازی هایی که اوج آنان رقابت های انتخابی جام جهانی 2014 

بزریل و سه بازی حساس در این جام بود. 
حیدری باتجربه شامگاه بیست و پنجم اردیبهشت دیگر آن جوانی نبود که انتقال بی 
سر و صدایش به ابومسلم خراسان برای گذراندن دوران خدمت سربازی با بی توجهی 
هواداران روبرو شود بلکه ستاره ای بود که لحظه انتشار خبر پایان فوتبالش موجب شد تا 

هواداران استقلال و حتی تیم رقیب با حسرت به این موضوع نگاه کنند. 
حسرتی که برحق ترین وارث پیراهن »منصور پورحیدری« فقید را برای همیشه از 

دنیای حرفه ای فوتبال دور خواهد کرد.

کاپیتان پرسپولیس:

خیلی ها را رسوا می کنیم
آینده  روزهای  در  تیم  این  بازیکنان  اینکه  بیان  با  پرسپولیس  فوتبال  تیم  کاپیتان 
حرف هایی خواهند زد تا خیلی ها رسوا شوند، به صحبت های علیرضا بیرانوند درباره 

جام حذفی واکنش نشان داد.
سید جلال حسینی با اشاره به اتفاقاتی که در این مدت برای پرسپولیس رخ داد، 
گفت: اگر بخواهم وارد جزئیات شوم باید درباره خیلی مسائل صحبت کنم. وقتی کمیته 
اخلاق و کمیته انضباطی به بعضی موضوعات ورود نمی کنند هرکسی می تواند صحبت 
کند. اگر قرار بر حرف زدن باشد، ما بیشتر از همه حرف داریم. هرکسی به خودش 
اجازه می دهد درباره همه چیز صحبت کند. آنها در حد و اندازه پرسپولیس نیستند که 
صحبت کنند. وی درباره اینکه آیا منظورش از این صحبت ها مدیران و بازیکنان سایر 
باشگاه ها است؟ به رادیو تهران اظهار کرد: همه. بیشتر مدیران تیم های دیگر که با این 

حرف ها اشتباهات خودشان را گردن دیگران انداختند.
کاپیتان پرسپولیس ادامه داد: ما امسال کمتر از همه هزینه کردیم. پنجره بسته 
داشتیم که نتوانستیم بازیکن بگیریم. در نیم فصل هم بازیکنانی داشتیم که تا روزهای 

آخر نتوانستند خودشان را با تیم هماهنگ کنند.
حسینی خاطرنشان کرد: نیم فصل در اوج لیگ قهرمانان آسیا بحث تیم ملی بود که 
خیلی ها با هم دوست شده بودند به پرسپولیس ضربه بزنند. حتی بعد از آن هم باهم 
دوست شدند به پرسپولیس ضربه بزنند. خوشبختانه نتوانستند. بچه های ما کار بزرگی 
انجام دادند. ممنون هواداران هستیم. این قهرمانی کمترین کاری بود که می توانستیم 
برای هواداران انجام بدهیم. وی درباره اینکه استقلالی ها مدعی شدند همه مقامات از 
پرسپولیس حمایت کردند تا قهرمان شود، گفت: وقتی این صحبت می شود به مسائل 
نگاه کنید. ضربه ای که به پرسپولیس زدند بیشتر از سایر تیم ها بود. ما امسال اصلا 
نتوانستیم بازیکن بگیریم. هر تیمی هر کاری خواست کرد. هر صحبتی هم می خواهند 
می کنند. اینطور نیست که هرکسی حرف بزند و کمیته اخلاق و انضباطی کاری 
نداشته باشد. به هر حال همه چیز بر می گردد و بازیکنان ما هم حرف می زنند. ماه 
ها و روزهای آینده بازیکنان ما حرف های زیادی می زنند و خیلی ها رسوا می شوند. به 
خاطر هواداران کوتاه نمی آییم. کاپیتان پرسپولیس درباره اظهارنظر علیرضا بیرانوند که 
گفته بود نمی گذارند پرسپولیس در جام حذفی قهرمان شود، گفت: ما روز دوشنبه بازی 
سختی مقابل السد قطر داریم. بهتر است تمرکزمان روی این بازی باشد. بعد از آن با تمام 
قوا برای بازی سپاهان آماده می شویم و به مسائل حاشیه ای کاری نداریم. هر کاری می 
خواهند انجام بدهند به ما مربوط نمی شود. بعد از السد آماده بازی سپاهان می شویم.

حسینی درباره گلایه برانکو از مشکلات مالی در هفته های گذشته خاطرنشان کرد: 
مشکلات مالی خیلی ما را اذیت کرد. زیاد صحبت نکردیم چون هدفمان قهرمانی بود. 
برانکو حق داشت. او حدود هفت، هشت ماه هیچ دریافتی نداشت. باشگاه از نظر ارزی 
مشکل داشت و به سختی توانست این مبلغ را جور کند ولی کاملا حق با برانکو بود. او 
از اول فصل پولی نگرفته بود. وی افزود: ولی خیلی تیم ها راحت بازیکن خارجی می 
گرفتند و راحت بازیکن و مربی جابجا می کردند و کسی در اینباره صحبت نمی کرد. 
الان هم دریافتی ما 50 تا ۶0 درصد است. مدیرعامل و هیات مدیره در تلاش هستند. 

هومن افاضلی:

قیمت ویلموتس نسبت به سابقه اش زیاد است
کارشناس فوتبال ایران می گوید مارک ویلموتس سابقه موفقی ندارد و قیمت توافقی 

این مربی با توجه به گذشته اش زیاد است.
هومن افاضلی درباره انتخاب مارک ویلموتس به عنوان سرمربی تیم ملی فوتبال ایران 
گفت: ویلموتس در گذشته بازیکن خوبی بوده است. به نظرم برند بازیکنی او از برند 
مربیگری اش بزرگتر است. وی ادامه داد: ویلموتس در عرصه مربیگری هم در تیم های 
خوبی بوده است. بلژیک هفت، هشت سال است که جزو تیم های خوب اروپا است. 
ساحل عاج هم تیم خوبی است ولی ویلموتس با آنها موفقیتی به دست نیاورده و مسائل 
ریز و درشتی داشته است. مسائلی مثل اینکه نمی تواند بازیکنان بزرگ را به خوبی 
مدیریت کند. کارشناس فوتبال ایران تاکید کرد: ویلموتس سابقه موفقی ندارد و عدم 
موفقیتش در تیم ملی او را از ابتدا زیر فشار می برد. با این اتفاق، فدراسیون فوتبال هم 
زیر فشار خواهد رفت. افاضلی با اشاره به توافق مالی فدراسیون فوتبال با ویلموتس هم 
یادآور شد: قیمت ویلموتس زیاد است. به نظرم قیمت ویلموتس از سابقه اش بیشتر 
است. به هر حال نمی دانم او برای ایران مربی خوبی می شود یا نه ولی مترها و معیارهای 
اصلی را ندارد؛ معیارهایی از جمله آشنایی با منطقه ما، آشنایی با فوتبال آسیا، آشنایی با 

سبک فوتبال ایران و مسائلی از این دست. اینها معیارهای مهمی است.

کافه سی سی کام قهرمان لیگ مینی گلف 
بانوان استان قم شد 

رقابت های لیگ مینی گلف بانوان استان قم با قهرمانی تیم کافه سی سی کام به 
پایان رسید. در روز پایانی این رقابت ها در مسابقه فینال تیم کافه سی سی کام موفق 
شد با شکست تیم جوانان هلال احمر، مقام قهرمانی این رقابت هارا از آن خود کند. تیم 
جوانان هلال احمر با این شکست بر سکوی دوم رقابت ها ایستاد. همچنین در مسابقه 
رده بندی الماس با شکست کافه تلخ موفق شد جایگاه سوم رقابت هارا از آن خود کند. 
کافه تلخ با این شکست به رده ی چهارمی این رقابت ها بسنده کرد. در پایان این مسابقه 
در حضور ریاست هیئت دکتر رضا دلاوری، رییس کمیته مینی گلف آقای مجید کربلایی 
و مسئول برگزاری مسابقات سرکار خانم نرگس محمدی از تیم های اول تا سوم با اهدای 
کاپ قهرمانی تقدیر شد. لازم به ذکر است این مسابقات با حضور 8 تیم و به مدت ده 
هفته بصورت مچ پلی در زمین مینی گلف ورزشگاه حیدریان برگزار گردید. گفتنی است 
تیم مینی گلف روزنامه ایمان هم در جمع هشت تیم نخست قراردادشت ولی موفق به 

صعود به مراحل بالاتر نشد.

غفار میرزایی *

پرسپولیس پیش از برانکو با من تمام کرده بود

افشین قطبی:  شاید ویلموتس با ایران بزرگ شود
گفت وگو از پریسا زنگنه منش

سرمربی تیم فوتبال فولاد خوزستان با بیان این که می خواهد 
بماند و خیلی انگیزه دارد که کار ناتمامش را تمام کند، گفت: 
من  است.  گرفته  صورت  همکاری  ادامه  برای  اولیه  توافقات 
خوزستانی ها را خیلی دوست دارم و علاقه مند هستم که به آن ها 

کمک کنم ولی مردم خوزستان هم باید صبر داشته باشند.
به گزارش ایسنا، افشین قطبی نهم آذرماه سال 1۳9۷ پس از 
هشت سال به ایران برگشت تا این بار برخلاف آن سال هایی که 
هدایت تیم پرسپولیس و تیم ملی را برعهده داشت، سرمربی تیم 
فولاد خوزستان شود. مسئولان فولاد با آوردن این مربی به دنبال 
برگرداندن روحیه به سرخ پوشان خوزستانی و نمایش بازی های 
هجومی تر و تماشاگرپسند بودند؛ هدفی که به نظر می رسد، پس 
از 1۶ بازی با هدایت قطبی حاصل شد تا فولاد در ادامه مسیر 
با برنامه ریزی و یارگیری بهتر به بازگشت به کورس رقابت برای 

قهرمانی در فصل نوزدهم لیگ برتر امیدوار باشد.
پیش از این که افشین قطبی ایران را ترک کند و برای استراحت 
نزد  فولاد،  با  آینده  فصل  در  همکاری  برای  نهایی  تصمیم  و 
خانواده اش در هلند برود، ایسنا  گفت وگویی با این مربی انجام 

داده است که در ادامه می خوانید.
* از بازی زیبای فولاد در هفته پایانی برابر تراکتور شروع 
کنیم. تا دقیقه ۹۰ از حریف عقب بودید ولی شما و تیمتان 
تسلیم نشدید و در نهایت با تساوی از زمین خارج شدید. 
البته در نشست خبری گفتید که پنج نفر از هواداران تسلیم 

شده بودند.
روحیه جنگندگی  دادیم که  نشان  و  بود  بازی خیلی خوبی 
داریم و تا زمانی که داور سوت را به صدا در نیاورده است، از پا 
نمی نشینیم. بعد از بازی هم که بازیکنان بسیار خوشحال بودند و 
شادی آن ها تا رختکن نیز ادامه داشت. من می دانم که هواداران 
هم مثل من و تیمم تسلیم نشده بودند و همانطور که قبلًا هم 

گفتم، تنها پنج نفر تسلیم شده بودند.
* افشین قطبی پس از هشت سال دوباره به ایران بازگشت 
ولی این بار نه برای حضور در پرسپولیس و تیم ملی، بلکه 

برای سرمربیگری در فولاد خوزستان.
دوستی به نام آقای حاج باقر در ایران دارم که بزرگ ترین خانواده 
محبت  من  به  همیشه  خانواده اش  و  او  و  است  ایران  در  من 
داشته اند و زمانی که از ایران دور بودم نیز همیشه از من حمایت 
کرده است و همیشه با او صحبت بازگشت به ایران را داشتم. این 
موضوع را هم تاکنون نگفته ام و خوب است که در این مصاحبه 
آن را بگویم. قبل از این که برانکو سرمربی پرسپولیس شود، من 
با پرسپولیس تمام کرده بودم و قرار بود من سرمربی پرسپولیس 
همان   95 دقیقه  در  ولی  بود  گرفته  صورت  توافقات  شوم. 
باعث شد که من سرمربی پرسپولیس  پرده  دست های پشت 
نشوم. من آن زمان ناراحت شدم زیرا دوست داشتم به پرسپولیس 
برگردم. وقتی این اتفاق افتاد، من هم برای کار به چین و تایلند 
رفتم. وقتی کارم در چین تمام شد، در حال استراحت و مراقبت از 
یکی از نزدیکانم که شدیداً بیمار بود، بودم که آقای حاج باقر با من 
تماس گرفت که فولاد چنین مشکلاتی دارد و اگر دوست داری 
برگرد و کمک کن که این یک کار زیبای فرهنگی نیز است. در 
مورد خوزستان اطلاعاتی داشتم ولی باز هم خیلی مطالعه کردم و 
بازی های فولاد را دیدم که آن زمان احساس مسئولیت و همچنین 
انجام یک کار زیبای فرهنگی و مأموریتی که شاید خیلی ها آن را 
نمی پذیرفتند باعث شد احساس کنم که شاید خدا می خواهد در 
این زمان من به فولاد کمک کنم و به همین دلیل این مسئولیت را 

قبول کردم. من انسانی هستم که خیلی با دلم تصمیم می گیرم.
* لیگ هم که با قهرمانی تیم سابق شما به پایان رسید؛ چه 
تفاوتی بین این قهرمانی و کسب همین عنوان با شما وجود دارد؟
به هر حال قهرمانی در هر شرایطی شیرین است، چه در دقیقه 
اما آن چه مهم  باشد  از هفته ها قبل مشخص شده  و چه   9۶
است، میل به خواستن و امید به تحقق آرزوها است. قهرمانی 
پرسپولیس در آن سال در حالی به دست آمد که کسر شش امتیاز 
کمی همه را ناامید کرده بود و من وظیفه داشتم که این امید را 
در دل بازیکنانم زنده کنم که اگر آن ها بخواهند هر سدی را برای 
ممانعت از قهرمانی پرسپولیس می توانند بشکنند. بازیکنانم نیز 
یکدل و مصمم بودند که با پیروزی در آن بازی، قهرمانی را به 
دست آورند. در اواخر بازی ناگهان نگاهم به هواداران که ساعت ها 
روی سکوها نشسته بودند، افتاد. همه دستان خود را به آسمان 
بلند کرده بودند و نگاهشان را به نقطه ای دوخته بودند. اشک در 
چشمانم حلقه زد و از خدا خواستم که نگذارد حق این بچه ها از 
بین برود. ته دلم نیز روشن بود که به آن چه حق ماست خواهیم 
احساس  فراگرفت.  را  آرامش خاصی وجودم  لحظه  آن  رسید. 
عجیبی داشتم. احساس می کردم که حتماً به پیروزی خواهیم 
رسید و بعد از هفت سال قهرمان لیگ می شویم. لحظه موعود فرا 
رسید؛ لحظه ای که هواداران منتظرش بودند. آن ها می خواستند 
که بعد از هفت سال بر فوتبال آقایی کنند و حق مسلم پرسپولیس 
هم قهرمانی لیگ بود. مدیریت حبیب کاشانی، غیرت بازیکنان، 
همبستگی هواداران فقط با قهرمانی قابل جبران بود. اتفاقی که 
همه منتظرش بودند نیز افتاد و با گل دقیقه 9۶ سپهر حیدری، 
پرسپولیس قهرمان لیگ شد. فقط یک جمله توان ترسیم حال و 
هوای آن روز ما را دارد، "خدایا شکرت". امسال هم پرسپولیس 
برای سومین سال متوالی قهرمان شد. این تیم شرایط سختی را 
در سه سال گذشته تجربه کرده است و به عنوان مثال می توان به 
محرومیت از پنجره نقل و انتقالات بازیکنان اشاره کرد. همچنین 
لازم است که بگویم قهرمانی های پرسپولیس از زمان اسطوره این 
تیم یعنی سلطان علی پروین، افشین قطبی و برانکو همه مدیون 
غیرت بازیکنان و حمایت و صبر هواداران و مدیریت مدبرانه است.

* سطح لیگ هجدهم را چطور دیدید؟
آن چه امروز نظر هر مربی را به خود جلب می کند، انجام به 
موقع برنامه اعلام شده سازمان لیگ است. قبلًا وقتی به جدول 
نگاه می کردی تعداد بازی تیم ها با هم خیلی فرق داشت ولی 
الان نظم خاصی در لیگ است. سازمان لیگ باید برای تیم های 
حاضر در مسابقات برون مرزی امتیازات خاصی را در نظر بگیرد تا 
این دسته از تیم ها با خستگی ناشی از بازی های داخلی مقابل 
تیم های دیگر قرار نگیرند. یقین بدانید که استقلال و پرسپولیس 
از فشردگی بازی های لیگ در مسابقات آسیایی ضربه خوردند، 
در حالی که این دو تیم لیاقت حضور در رده های بالای جدول 
مسابقات را داشتند. در دنیا هم برای این گونه مسابقات امتیازاتی 
را برای تیم ها قائل می شوند، البته ممکن است بعضی ها بگویند 
که در اغلب کشورها فاصله بازی های داخلی با بین المللی نیز سه 
تا چهار روز است که باید گفت آیا این دوستان به فاصله شهرهای 
دور توجه کرده اند و آیا امکانات سفر برای حضور در مسابقه را 
مورد بررسی قرار داده اند؟ گاهی دیده شده که تیم های حاضر در 
لیگ قهرمانان آسیا باید با دو پرواز برای شرکت در مسابقات لیگ 
داخلی سفر کنند و برای برگشت به شهر خود نیز ساعت ها در 

فرودگاه بیتوته کنند، سپس یک روز قبل از یک ریکاوری مناسب 
عازم مقصد بعدی برای انجام مسابقه شوند. پس با این برنامه ریزی 
چه توقعی می توانیم از تیم های خود داشته باشیم؟ ما تیم خود را 
کشته ایم و حالا توقع داریم که برود، بجنگد، پیروز شود و به دور 
بعد هم صعود کند؟ نکته دیگر این است که جمع حقوق تمام 

بازیکنان ما معادل دو یا سه نفر بازیکنان تیم مقابل است.
* در دوران فعالیت شما در فولاد گفته شد که قطبی کمتر 
این  به  بارها  بازی داد، هرچند که شما  بومی  بازیکنان  به 
موضوع اشاره داشتید که هر بازیکنی که آماده باشد وارد 

میدان می شود.
من در تیمم تمام بازیکنان را یکی و ایرانی می بینم و سعی 
می کنم بهترین نفراتی را که می توانند تیم خوبی باشند به زمین 
به همه  اجازه می دهد که  بفرستم. کار کردن در هفت کشور 
حرفه ای و فوتبالی نگاه کنی. من می دانم مردم خوزستان عاشق 
فوتبال، استان و نژادشان هستند و دوست دارند در بازی ها نیز 
پیروز شوند. زمانی که من به فولاد آمدم، بازی های حساس و 
سختی را پیش رو داشتیم و اگر در آن چهار بازی 10 امتیاز را کسب 
نمی کردیم، تیم مانند استقلال خوزستان و نفت مسجدسلیمان 
وارد روزهای سختی می شد و من واقعاً نمی خواستم تیم وارد آن 
سطح شود و برایم مهم بود که از بهترین ها در زمین استفاده کنم. 
متأسفانه تیم هم بالانس لازم را نداشت و در برخی پست ها خیلی 
مهره و تقریباً در یک سطح داشتیم و در خیلی پست ها هم تنها 

دو سه نفر را داشتیم.
* بهترین بازیکن فصل هجدهم فوتبال ایران از نظر شما 

چه کسی است؟
اشکان دژاگه بهترین و به نظرم او امسال بی نظیر بود.

* به نظر شما چرا استقلال خوزستان که قهرمان لیگ 
پانزدهم بود، امسال به لیگ یک سقوط کرد؟

استقلال خوزستان تیم خیلی خوبی بود. به هر حال موفقیت 
به مدیریت و برنامه ریزی طولانی و امکانات برمی گردد. متأسفانه 
در فوتبال ایران، مدیران مختلف ابزار و امکانات متفاوتی می آورند 
و نبود ثبات نیز باعث می شود که تیم ها یکسال خوب باشند و یک 

سال هم شرایط شان بد باشد.
* موضوعی که اواخر لیگ کمی سر و صدا کرد، شرط بندی 

بود. به نظر شما در لیگ ایران شرط بندی صورت می گیرد؟
اگر شرط بندی صورت بگیرد که واقعاً متاسف هستم چرا که با 
احساسات مردم، عشق وطن و عشق به این ورزش که در قلب 
انسان ها عمیق است، بازی می شود. دعا می کنم که این اتفاق 

نیفتند و در لیگ ایران هم نباشد.
* پس از بازی با تراکتور هم که اعلام کردید، توافق اولیه 
برای ادامه همکاری با فولاد صورت گرفته است. آیا تصمیم 

شما برای ماندن جدی است؟
من می خواهم بمانم و خیلی انگیزه دارم که کار ناتمام را تمام 
کنم. صحبت ها صورت گرفت و به توافقات اولیه رسیده ایم. من 
خوزستانی ها را خیلی دوست دارم و علاقه مند هستم که به آن ها 
کمک کنم ولی مردم خوزستان هم باید صبر داشته باشند و این 
صبر هم نیاز به زمان دارد زیرا ساختن تیمی که بتواند در هر بازی 

خوب باشد و پیروز شود، نیازمند زمان است.
* به سال های قبل برگردیم، زمانی که افشین قطبی متوجه 

شد به فوتبال علاقه بسیاری دارد.
از زمانی که یادم می آید و می توانستم راه بروم، توپ جلوی 
پاهای من بود. از سه سالگی و در خیابان های تهران بازی فوتبال 
را شروع کردم. به دلیل این که پدر و مادرم معلم بودند، درس 
خواندن در خانواده ما بسیار مهم بود و دوست نداشتند که من 
فوتبالیست شوم ولی هر زمانی که آن ها حواسشان نبود، من با 
توپ بودم و در خیابان ها با همه فوتبال بازی می کردم. یک مورد 
جذابی که در آن زمان وجود داشت، این بود که بچه ها در هر 
سنی با یکدیگر فوتبال بازی می کردند. آن موقع بچه ها اصلًا به 
هم رحم نمی کردند و یادم است که با آجر، دو گل کوچک درست 
و با توپ پلاستیکی فوتبال بازی می کردیم و برخی مواقع که 
خودرویی وارد خیابان می شد باید همه می ایستادیم تا آن خودرو 
برود و بعد هم دعوا می شد که باید بازی را از کجا شروع کنیم )با 
خنده(، یا این که توپ زیر خودرو می رفت و همه با هم زیر آن 
ماشین می رفتیم و تلاش می کردیم توپ را خارج کنیم. به هر 
حال فوتبال همیشه در قلب من بوده و از همان سه سالگی نیز 

می دانستم که من می خواهم فوتبالیست شوم.
* در حالی که سن زیادی نداشتید، پدر و مادر شما از هم 
جدا شدند ولی آن زمان هم شما می دانستید که برای زندگی 

هدف دارید و برابر سختی ها تسلیم نشدید.
زمانی که پدر و مادرم از هم جدا شدند، من هفت سال داشتم 
و در ایران بودیم. آن موقع با یک زندگی خیلی سخت جلو رفتیم 
زیرا من و پدرم با یک چمدان خانه را ترک کردیم. پدرم معلم زبان 
می کرد،  تدریس  پدرم  که  کلاسی  آن  در  مدتی  برای  ما  و  بود 
روی زمین می خوابیدیم. این سختی ها خیلی به من کمک کرد 
تا بتوانم خیلی قوی و روی پای خودم باشم و وقتی از دل شیر 
می گویم، حاصل همین سختی هایی است که به من برای ادامه 
در سه کلاس  موقع  آن  پدرم  بودن کمک کرد.  و قوی  زندگی 
مختلف تدریس می کرد تا بتواند هزینه خانواده اش را تأمین کند 
زیرا پدر، مادر و خواهرش نیز که تومور مغزی داشت را حمایت 
می کرد. برخی مواقع با هم زندگی خیلی سختی داشتیم ولی این 
زندگی سخت ما را به هم نزدیک کرد. من در این مدت نیز همیشه 
به دیدار مادر می رفتم. او شخص خیلی با نظمی بود و یادم است 
وقتی چهار ساله بودم، ساعت پنج صبح من را بیدار می کرد که با 

هم خانه را تمیز کنیم. این اتفاقات به من کمک کرد.
* ۱۳ سالگی به همراه پدرتان ایران را به مقصد کالیفرنیا 
ترک کردید و شاید از همان جا بود که روی دیگر فوتبال را 

دیدید.
در  و  کرد  ازدواج  مجدداً  پدرم  رفتیم،  ایران  از  که  این  از  بعد 
کالیفرنیا به فوتبال ادامه دادم. فوتبال آن موقع ورزشی بود که 
کم کم در کالیفرنیا در حال شروع شدن بود. تیم لس آنجلس 
گلکسی نزدیک خانه ما بود و این به من برای ادامه فعالیت در این 

رشته کمک کرد.
* بعد هم تحصیل در رشته مهندسی برق.

من 1۷ سالگی در دانشگاه کالیفرنیا مهندسی برق را خواندم 
و بیشتر دانشجویان این رشته، ایرانی، هندی یا از کشور چین 
بودند و خیلی کم از کشور آمریکا در این رشته درس می خواندند. 
زمانی که آمریکا رفتم در یک کلاس بالاتر مشغول به تحصیل 
شدم و به خاطر همین همیشه جوان تر از بقیه بودم. زمانی که 
1۷ ساله بودم با بازیکنان بزرگ تر از خودم بازی می کردم. من از 
نظر فیزیکی از دیگران کوچک تر بودم و این موضوع به من کمک 
کرد تا بتوانم با هوش و فن خود موفق باشم. در گذشته خیلی 
از فوتبالیست ها سنشان را کمتر می کردند تا موفق شوند، در 
حالی که این موضوع به آن ها صدمه زد زیرا وقتی 14 ساله نشان 
می دادند ولی واقعاً 1۷ سال داشتند، کارایی لازم در آن سن را 
نداشتند و شاید در کوتاه مدت به آن ها کمک کند ولی وقتی به 

سطح بالاتر می رسیدند، این مهم به آن ها ضربه می زد.
* از ۱۴ سالگی هم که کار در آکادمی فوتبال آمریکا را شروع 

کردید.
آکادمی  یک  من  معلم  می خواندم،  درس  که  مدرسه ای  در 
فوتبال داشت و وقتی دید من عشق به فوتبال دارم و فنی نیز 
تا 10 ساله را تمرین دهم  از من خواست که نفرات ۶  هستم 
و من بر این اساس کار را آغاز کردم. معلم من هر کسی که را 
نمی توانست فوتبال بازی کند برای آموزش به من می سپرد و 
هر نفری را که خوب بود خودش آموزش می داد. )با خنده( این 
موضوع هم به من کمک کرد زیرا با هنرنمایی و فضا ساختن باید 

شاگردانم را مشغول می کردم تا عاشق فوتبال شوند.
* پس از ۱۴ سالگی مربیگری را شروع کردید.

بله، فکر کنید من فوتبال بازی می کردم و بعد مربیگری هم 
می کردم. مربیگری هم یک فن و هم دانش کلمات برای ارتباط 
برقرار کردن برای ساختن یک فضاست تا همه بتوانند انگیزه 
یادگیری داشته باشند. آن موقع یک تیم به من داده شد که پدر و 
مادرها کار من را دوست داشتند و به من پول هم می دادند. نکته 
جالب این است که من 14 ساله بودم و شاگردانم نیز 14 سال سن 
داشتند و حتی یک عکس دارم که قد من نصف بازیکنان است و 
جالب تر هم این که تیم ما قهرمان شد و پدر و مادرهای تیم دیگر 
می گفتند که تیم حریف تقلب کرده و یک مربی حرفه ای آورده 
است ولی من حرفه ای نبودم و تنها 14 سال داشتم )باخنده(. آن 

دوران خیلی لذت بخش بود.
به  این که  تا  را یکی یکی طی کردید  پله های پیشرفت   *

عنوان دستیار در تیم ملی آمریکا مشغول به کار شدید.
من برای چهار سال مربی تیم یوسی ال ای زنان آمریکا بودم. آن 
موقع فوتبال بانوان مثل الان خیلی رشد نداشت. پیشنهاد این 
کار به من شد و پذیرفتم زیرا به کمک مالی برای تأمین هزینه هایم 
نیاز داشتم. بعد از آن هم سر تمرین تیم ملی مردان آمریکا می رفتم 

و اصلًا وقتم هدر نمی رفت.
* چرا با برکناری سرمربی تیم ملی آمریکا، شما هم از تیم 
را  تیم  ترک  از شما  باشگاه  رفتید، در حالی که مسئولان 

نخواسته بودند؟
با این اصول زندگی کرده ام که هر وقت کمک یک  همیشه 
سرمربی هستم، با کنار رفتن او، من هم کنار بروم و فکر می کنم 
این حرفه ای است. من آن زمان هنوز مدرسه فوتبالم را داشتم و 
وقتی جام جهانی 98 تمام شد، من به محل کارم در آن مدرسه 

برگشتم.
* بعد هم کار در تیم ملی کره جنوبی.

من تنها فردی بودم که ایرانی و پرورش یافته آمریکا بودم که 
توانستم به مقام چهارم جهان برسم و این افتخار خیلی بزرگ برای 
یک ایرانی است، در حالی که هنوز تیم ملی ایران در جام جهانی 
نتوانسته است به مرحله دوم راه پیدا کند. افتخار دیگر من این 
است که همراه با دو تیم مختلف در دو جام جهانی شرکت کرده ام 

و دوست دارم چهارمین و پنجمین جام جهانی را هم تجربه کنم.
* سال ۸۶ و حضور در ایران و تیم پرسپولیس.

وقتی پنج سال با تیم ملی کره بودم و در چند بازی هم رو 
در روی تیم ایران قرار گرفتیم، مسئولان و مدیران فوتبال در 
ایران متوجه شدند که یک ایرانی به این صورت وجود دارد. 
پرسپولیس هم به من پیشنهاد داد و من هم قبول کردم زیرا 
برای من جذاب بود که پس از ۳0 سال به ایران برگردم. جالب 
این که من در این ۳0 سال تنها یک بار مادرم را آن هم در هلند 
دیده بودم و زمانی که به ایران رسیدم و مادرم را دیدم احساساتی 
که در قلبم بود، بی نظیر بود. البته این احساسات به ایران نیز 
زمانی که برای سفر به تهران سوار هواپیما شدم، شروع شد و 
نمی دانستم پس از ۳0 سال باید چه احساسی برای برگشت به 
خاک و وطنم داشته باشم. وقتی به آن لحظات برمی گردم واقعاً 

اشک در چشمانم جمع می شود.
یک  شوید،  پرسپولیس  سرمربی  این که  از  پیش  شما   *

پرسپولیسی بودید؟
بله من یک پرسپولیسی بودم. تیم های استقلال و پرسپولیس 

تیم های بزرگی هستند. زمانی که بچه بودم خیلی علی پروین و 
کلانی را دوست داشتم و البته ناصر حجازی را هم خیلی دوست 
داشتم. به نظرم حجازی و روشن دو اسطوره تیم تاج بودند ولی 

پرسپولیس همیشه باشگاه مردم بود و من هم آدم مردم هستم.
* و تجربه یک قهرمانی شیرین با پرسپولیس.

من هنوز هم با هیجان از آن پیروزی یاد می کنم زیرا مردم به 
من خیلی لطف داشتند و هر جا که رفتم پرسپولیسی ها من را 
تنها نگذاشتند. پس از آن تجربه، هر وقت به کشوری می رفتم به 
یک باره صدایی می شنیدم که یکی می گفت افشین و بعد یک 
ایرانی و پرسپولیسی بود که به سمت من می آمد و مرا در آغوش 
می گرفت، مثل این که من یکی از اعضای خانواده او هستم و این 
برای کسی که نتوانسته همیشه در جایی که به دنیا آمده است، 
زندگی کند، خیلی مهم است. به نظرم کسانی که از وطن خود 
دور شده اند باید خیلی تلاش کنند تا موفق شوند. هر زمان که 
با سایر  به خاطر احساسات مردم، حسم  ایران کار کرده ام  در 
جاهایی که کار کرده ام، متفاوت بوده است ولی در فوتبال همیشه 
حس کرده ام که همکارانم در ایران مرا مانند یک مربی خارجی 
دیده اند و این برخی مواقع سخت بوده است. شاید هم به دلیل 

احساسات و تفکرات خیلی متفاوت من نسبت به ایران است.
* چرا از تیم محبوبتان جدا شدید؟

زمانی که من رفتم، احساس کردم اتفاقاتی اطراف تیم در حال 
رخ دادن است و حاشیه هایی وجود دارد که واقعاً نمی خواست 
اجازه دهد پرسپولیس در آن سال موفق شود. فکر کردم اگر 
خودم را دور کنم، اجازه می دهم پرسپولیس به اوج خود برگردد 
و این تفکر من برای خودم نبود و بیشتر برای کمک به پرسپولیس 
برای موفقیت بود. در واقع تیم مورد علاقه ام را اولویت قرار دادم و 
همیشه به همین صورت کار کرده ام. هر وقت مسئولیت پدری 
یک تیم از نظر فنی برعهده من است، فکر می کنم که چه تصمیم 

بهتری می توانم برای بازیکنان و هواداران آن تیم بگیرم.
بار برای  ایران، این  * اردیبهشت سال ۸۹ و بازگشت به 

هدایت تیم ملی.
همیشه در زندگی آرزو داشتم که سرمربی تیم ملی ایران شوم و 
بتوانم هدایت تیم را در جام جهانی برعهده داشته باشم و بتوانم 

تیم ملی کشور را در سطوح بین المللی سربلند کنم.
* بازی حساس با تیم ملی کره که اگر ایران چند دقیقه دیگر 

تحمل می کرد، به جام جهانی می رفت.
کار سخت بود زیرا در 11 روز سه بازی داشتیم. آن زمان کشور 
هم شرایط سختی داشت و اتفاقات بدی هم در کشور افتاد که 
اثرات زیادی روی تیم گذاشت. در دیداری حساس به مصاف کره 
جنوبی رفتیم و این را هم بگویم که نمی دانم چرا آن زمان بازی 
تیم ها به صورت هم زمان نبود زیرا حداقل می توانستیم به پلی آف 
برویم. در هر صورت تیم ما خیلی خوب بازی کرد و در سه بازی 
9 امتیاز کسب کردیم ولی متأسفانه در وقت های اضافه نتیجه را 

به کره واگذار کردیم.
* چه تفاوتی بین تیم ملی افشین قطبی و تیم ملی فعلی 

ایران وجود دارد؟
من فکر می کنم تیم ما خیلی هجومی تر بود و تیمی بودیم که 
خیلی از بازی ها را کنترل می کردیم. تفکر من این بود که برای 
بازی های دوستانه برابر حریفان خیلی سخت قرار بگیریم. اگر 
با برزیل بازی کنیم و شکست بخوریم خیلی بهتر است که برابر 
یک تیم ضعیف به پیروزی برسیم. در دوران من با تیم بوسنی که 
یکی از تیم های خوب اروپا است، بازی کردیم. این تیم آن موقع 
در مرحله پلی آف برای حضور در جام جهانی تلاش می کرد که با 
حساب ۳ بر 2 در زمین حریف بردیم و این اولین پیروزی تیم ایران 
در خاک اروپا برابر یک تیم اروپایی بود. بعد هم با نتیجه ۳ بر صفر 
برابر برزیل شکست خوردیم که البته خیلی هجومی بازی کردیم 
و درس هم گرفتیم. می توانستیم تمام بازیکنان را برابر دروازه مان 
نگه داریم تا با تساوی از زمین خارج شویم ولی تلاش ما پیشرفت 

و بهبود وضعیت تیم ملی بود.
* بعد هم که از تیم ملی برکنار شدید.

خیر، من برکنار نشدم. من پیش از جام ملت ها هم اعلام کرده 
بودم که از تیم ملی می روم. به هر حال وقتی احساس کردم که 
مسئولان به دنبال سرمربی خارجی هستند، فکر کردم که بعد از 
جام ملت ها فرصت خوبی است که تجربه ام را به کشور دیگری 
ببرم. از ژاپن هم پیشنهادی برای من آمد و تصمیم به جدایی 
گرفتم. موضوعی است که برای اولین بار می خواهم در گفت وگو 
با ایسنا بگویم؛ زمانی که برابر کره جنوبی بازی را با حساب یک 
بر صفر از دست دادیم، من به سفارت ایران در قطر دعوت شدم 
که رئیس فدراسیون و سفیر نیز آن جا بودند که به من گفتند اگر 
می توانی بمان و به کارت در تیم ملی ادامه بده و آیا مایل به ماندن 
هستی؟ که من هم از آن ها تشکر کردم و گفتم که با یک تیم ژاپنی 
قرارداد امضا کرده ام و خیلی خوب است که فرد دیگری مسئولیت 

هدایت تیم ملی ایران را قبول کند.
* از آن زمان که همراه پرسپولیس و تیم ملی بودید تا الان 
که هدایت فولاد را برعهده داشتید، پیشرفت فوتبال ایران 

را چطور دیدید؟
فوتبال در ایران چهارچوب لازم را ندارد، البته فوتبال ایران در 
خیلی موارد پیشرفت کرده و حرفه ای تر شده است. بازیکنان از 
نظر جسمی، فنی و تاکتیکی بهتر شده اند و امکانات نیز بهتر 
شده ولی اگر با یک سرعت پیش می رویم، کشورهای دیگر با 
سرعت خیلی بیشتری پیش می روند و هر چه زمان می گذرد، اگر 
نتوانیم فوتبالمان را بهتر و حرفه ای تر کنیم، عقب می مانیم. اکنون 
با عشق و استعداد می توانیم خودمان را در آسیا نگه داریم ولی 
دیگر کشورها سرمایه گذاری خیلی سنگین و برنامه ریزی با دقتی 

انجام می دهند و اصولی تر هم پیش می روند.
* اکنون مارک ویلموتس، گزینه جدی سرمربیگری تیم ملی 

ایران است. این مربی را چطور می بینید؟
فکر می کنم باید صبر کنیم تا عملکرد او را ببینیم. من همیشه 
گفته ام که پاسپورت نباید تصمیم بگیرد چه کسی مربی تیم ملی 
است و باید به عملکرد آن شخص نگاه کرد. همیشه در مورد 
مربی بزرگ خارجی برای فوتبال ایران صحبت شده و واقعاً شاید 

ویلموتس با ایران بزرگ شود زیرا مربی بزرگی نیست.
* از زندگی در اهواز هم بگویید.

من در اتاقم یک آکواریوم دارم که در آن چند ماهی کوچک قرار 
دارد. برای ماهی هایم اسم انتخاب کرده ام و با توجه به این که در 
اتاق تنها هستم، برخی مواقع با آن ها صحبت می کنم. در مورد 
غذاهای این جا هم باید بگویم که حسابی چرب و پرنمک هستند 

و البته اهواز بستنی و فالوده های خوشمزه ای دارد.
*حرف پایانی...

1۶ بازی با تیم فولاد همکاری داشتم و از ته قلبم از بازیکنانم که 
با قلب و کیفیت در تمرینات شرکت می کردند، تشکر می کنم. من 
از همکاری با آن ها لذت بردم. واقعاً هر روز پیشرفت آن ها را دیدم و 
احساس می کنم آینده خیلی روشنی دارند همچنین از مسئولان 

باشگاه فولاد و حمایت هایشان نیز قدردانی می کنم.

ورزشی

مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال گفت: نتیجه ای که استقلال در این فصل گرفت, 
دومین عنوان سومی پاک این تیم بود, چراکه رفتارهای نهان و پیدایی تلاش می کردند که 

این تیم نتیجه نگیرد.
امیر رضا واعظ آشتیانی درباره عملکرد باشگاه استقلال در هجدهمین دوره لیگ برتر 
فوتبال اظهار داشت: فارغ از مباحثی که در مجموعه مدیریت استقلال در فصل گذشته 
رخ داد, باید به تغییر و تحولات هیئت مدیره این باشگاه اشاره کنم. هیئت مدیره فعلی با 
هیئت مدیره قبلی هیچ تفاوتی ندارد و هر دو هیئت مدیره، پرحرف و تناقض گو بودند. وی با 
اشاره به قرار گرفتن استقلال در رتبه سوم جدول رده بندی لیگ برتر, عنوان کرد: نتیجه ای که 
استقلال در این فصل گرفت, دومین عنوان سومی پاک این تیم بود, چراکه رفتارهای نهان و 
پیدایی تلاش می کردند که استقلال نتیجه نگیرد اما این استقلال با همه فراز و نشیب هایی 
که داشت بدون اینکه متوسل به رفتارهای نامتعارف شود و در حالی که عوامل مختلف دست 
به دست هم داده بودند تا استقلال نتیجه نگیرد توانست در رتبه سوم قرار بگیرد. با همه 
تلاش هایی که شد تا استقلال حتی رتبه ای دو رقمی داشته باشد, کسب جایگاه سومی 
کمتر از قهرمانی نبود. جا دارد به باشگاه پرسپولیس نیز تبریک بگویم, آنها زحمت کشیدند 

و توانستند در این فصل نیز به هدف شان برسند. مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال, تصریح 
کرد: افراد علاقه مند به استقلال, عاشق این تیم هستند و همه آنها از اینکه استقلال قهرمان 
نشد ناراحتند, اما باید بدانیم که این »سومی« پاک ترین نتیجه  بود. عده دیگری نیز عاشق 
استقلال هستند اما عاشق رانت باشگاه استقلال. این افراد همواره دوست دارند در کنار 
استقلال باشند و از شرایط این باشگاه به نفع خودشان, باند شان و جماعتی بهره ببرند. واعظ 
آشتیانی تاکید کرد: این روزها فضای مجازی شرایط خوبی را سپری نمی کند و مسائل به 
سمت بد اخلاقی می رود اما از سوی دیگر عده ای برای این بد اخلاقی هزینه می کنند و 
خودشان را در ادامه در نقش یک موعظه گر نشان می دهند. متاسفانه در فضای فوتبال ما 
افراد چند چهره زیادی وجود دارند, هر چند گذشته این افراد کاملاً  روشن است اما عده ای به 
دنبال عوام فریبی و »لُمپن« بودن هستند. ورزش و فوتبال ما نیاز به آفت زادایی دارد. این کار 
جزو وظایف فرهنگی وزارت ورزش است. انجام این کار شجاعت می خواهد که امیدوارم در 
این دوره محقق شود. وی افزود: وزارت ورزش نتوانسته در امور ورزشی و فرهنگی موفق باشد 
اما اگر آنها می خواهند از خودشان افتخاری به جای بگذارند برخورد با این مسائل می تواند 
خاطره خوبی را از آنها در آینده تداعی کند, چرا که فضای ورزش ما طوری است که باید 

افراد بااخلاق در آن حضور داشته باشند اما عده ای باعث می شوند آلودگی هایی با واسطه 
عوام فریبی ایجاد شود. مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال درباره اینکه فرهاد مجیدی اشاره 
کرده بود که فوتبال کثیف است,  گفت: در بازی با صنعت نفت وقتی که هنوز توپ به خط 
اوت نرسیده و گل استقلال را نادرست تشخیص دادند یاد فصل هشتم استقلال در زمان 
مدیرعاملی خودم افتادم. در بازی استقلال و پیکان در ورزشگاه آزادی نیم متر توپ از خط 
عبور کرده بود اما داور اوت نگرفت و این توپ وارد دروازه استقلال شد. در ادامه وقتی از 
داور پرسیدند که چرا این تصمیم اشتباه را گرفته است به جای معذرت خواهی گفت »گل 
شده که شده«. واعظ آشتیانی خاطرنشان کرد: در این بین برخی می گویند فوتبالِ کثیف و 
برخی می گویند فوتبالِ ناپاک؛ اما باید بدانیم که مجموعه ورزش ما پاک است ولی آلودگی 
فکری, ذهنی و عملی برخی ها باعث می شود که مجموعه فوتبال تحت الشعاع این مسائل 
قرار بگیرد. من 10 سال پیش درباره فوتبال ناپاک صحبت کردم اما عده ای این بحث را جدی 
نگرفتند و گفتند که فوتبالمان پاک است ولی الان می بینیم که در یک بازی حساس انتهای 
فصل این اتفاقات رقم می خورد. افرادی که 10 سال پیش می گفتند فوتبال پاک است حالا 

باید پاسخگو باشند که چه اتفاقاتی رخ داده است.

 واعظ آشتیانی: سومی استقلال، پاک بود
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مذاکره با تهران موفقیت دیپلماتیک بزرگ 

ترامپ و انتظار برای تماس از تهران
برخی رسانه ها و تحلیلگران در غرب بروز اخبار متناقض از رویکرد کاخ سفید در 

مقابل ایران را به اهداف منفعت طلبانه »دونالد ترامپ« و نیاز وی برای مذاکره با تهران 
به عنوان موفقیت دیپلماتیک بزرگ مربوط می دانند.در چند هفته اخیر خبرهای ضدو 
نقیض فراوانی از آماده شدن ایالات متحده برای رو در رویی با ایران در رسانه ها منتشر 
شد. مهمترین توجیه برای بسیاری از این تحلیل ها خبر حرکت ناو هواپیمابر آبراهام 
لینکلن ایالات متحده به سمت خلیج فارس و ورود چند هواپیمای بی 52 به منطقه بود. 
اما گزارش روزنامه »نیویورک تایمز« مبنی بر برنامه ریزی کاخ سفید برای آماده سازی 
و گسیل کردن 120 هزار نیروی نظامی آمریکا اضافی به خاورمیانه مهمترین موضوعی 
بود که ضمن بالا بردن میزان حساسیت شرایط، اوضاع را حتی تاحدودی به ضرر جنگ 

طلبان در آمریکا تغییر داد.
*قول ترامپ به افکار عمومی آمریکا 

داغ شدن تنور تقابل واشنگتن با تهران و حتی خبرها در مورد افزایش تحرکات 
نظامی آن ها از دو جهت مورد تحلیل قرار گرفته است. از یک نگاه برخی رسانه ها خبر 
این روزنامه آمریکایی را درست و قطعی فرض کردند و از به صدا در آمدن ناقوس جنگ 
سخن گفتند. از طرف دیگر افکار عمومی و رسانه ها در آمریکا این اقدام احتمالی دولت 
ترامپ را ضربه بزرگی به اعتبار وی دانستند زیرا یکی از مهمتری شعارهای انتخاباتی وی 
مخالفت با دخالت واشنگتن در هر جنگ جدید و پایان دادن به حضور آمریکایی ها در 
جنگ های خارجی بود.خبرگزاری »اسوشیتدپرس« نوشت پس از دو هفته ای که فضای 
ملتهبی ناشی از تهدید جنگ علیه ایران در رسانه ها وجود داشت اکنون اوضاع آرام شده 
و رئیس جمهوری آمریکا می گوید خبرهای جعلی باعث چنین شرایطی شده است. البته 
این تنش از سال گذشته و با خروج کاخ سفید از توافق هسته ای با ایران آغاز شد که در 
دوره اوباما به امضا رسیده بود. این خبرگزاری چنین خط مشی در مورد ایران را چالشی 
برای ترامپ دانست و افزود: در حالی که وی در مورد دشمنان خارجی خود لحن تندی 
را به کار می گیرد درگیری نظامی با ایران ترامپ را در مسیر انتخاب دوباره دچار مشکل 
می کند زیرا وی مدعی شده بود که واشنگتن را از تنش های خارجی دور نگاه می دارد. 

* ترامپ و جنگ طلب ها
به نظر می رسد دومین تحلیل با واقعیت های ایالات متحده همخوانی بیشتری داشت 
زیرا درست پس از این تحولات بود که رئیس جمهوری این کشور موضع صریح خود 
را نسبت به نادرست بودن پیش بینی ها در مورد جنگ آمریکا با ایران ابراز کرد و عنوان 
داشت که کاخ سفید تصمیمی برای درگیری با ایران ندارد. وی همچنین در یک پیام 
توئیتری، برخی رسانه ها را به ساختن اخبار جعلی و نادرست متهم ساخت و از نحوه 
پوشش این خبرها انتقاد کرد. این شرایط متناقض حتی باعث شد برخی رسانه ها شایعه 
هایی را در زمینه برکناری »جان بولتون« مشاور امنیت ملی کاخ سفید منتشر کنند. 
بولتون رویکردهای ضدایرانی بسیار شدیدی دارد و در کنار حکام عرب حوزه خلیح فارس 
بر طبل جنگ با تهران می کوبد.رسانه ها در غرب عنوان می کنند نارضایتی ترامپ از 
رسانه ها و برخی نزدیکانش باعث شده است تا وی صراحتا به مشاوران خود اعلام کند 
به دنبال جنگ با ایران نیست. روزنامه نیویورک تایمز هم از وجود اختلاف میان ترامپ و 
مشاور امنیت ملی در مورد ایران خبر داد و آورده است برخلاف رئیس جمهوری آمریکا، 
جان بولتون خواهان درگیری نظامی با ایران است و نارضایتی خود را از خط مشی ترامپ 
ابراز می کند. علاوه بر این، ترس از دخالت خواسته های شخصی برخی افراد و گروه ها، 
ناراحتی و نگرانی قانونگذاران آمریکایی را هم برانگیخته است. به تازگی روسای سه کمیته 
روابط خارجی، اطلاعات و نیروهای مسلح از »مایک پومپئو« وزیر امور خارجه آمریکا 
خواستند به منظور جلوگیری از تحریف اطلاعات در مورد ایران، اسناد مربوط به توانایی و 

اقدامات ایران را به آن ها نیز ارائه کند. 
*ترامپ منتظر تماس از تهران

به اعتقاد برخی کارشناسان، در حقیقت دونالد ترامپ از طریق افزایش فشار و 
وادارسازی ایران به مذاکره همان رویکردهای پیشین واشنگتن را دنبال می کند. نیویورک 
تایمز در این مورد آورده است دیدگاه های ترامپ در تقابل با ایران به شدت به نگاه باراک 
اوباما نزدیک شده است. بنابر تحلیل فوق پس از یک هفته اخبار متفاوت و اظهارنظرهای 
مختلفِ مقام های آمریکایی در مورد جنگ با ایران، مشاوران نزدیک اولویت های ترامپ 
را مذاکره و نه تقابل می دانند. در گزارش این روزنامه آمریکایی چنین آمده است که 
رئیس جمهوری آمریکا می داند چه چیزی را نمی خواهد. وی دوست ندارد توافق اوباما با 
ایران را تایید و اجرا کند. ترامپ به این دلیل از آن خارج شد که رئیس جمهوری پیشین 
آمریکا آن را امضا کرده بود. نیویورک تایمز اضافه کرد: پیش از این هم برای ترامپ شرایط 
مشابهی در مورد کره شمالی اتفاق افتاد؛ اگرچه در ابتدا میان دو رهبر تهدید خشم و 
آتش مطرح شد اما آن ها با یکدیگر ملاقات کردند و اکنون از نظر ترامپ تهدید هسته 
ای کره شمالی تمام شده است. با اینحال در گزارش فوق تاکید شده است ترامپ دیدار 
با حسن روحانی را می خواهد. تجربه هم می گوید بازنویسی توافق هسته ای با ایران 
چندان تغییری را در توافق هسته ای اوباما ایجاد نمی کند. بازنویسی توافق نفتا با مکزیک 
و کانادا چیزی را تغییر نداد. با این حال ترامپ می داند قواعد یک بازی استراتژیک و هسته 
ای متفاوت است. برخی رسانه ها و کارشناسان بر این باورند که ترامپ به دنبال استفاده 
تبلیغاتی از موضوع مذاکره با تهران است. وی می خواهد از موضوع کشاندن ایران به پای 
میز مذاکره مجدد، برای شکست رقیبان در انتخابات سال 2020 استفاده کند. وی به 
همین دلیل شماره تلفن مستقیمی را ایران پیشنهاد داد تا این ارتباط راحت تر برقرار شود. 
تارنمای شبکه خبری سی.ان.ان در گزارشی با عنوان »ایران، لطفا با ترامپ تماس بگیر« 
آورده است ترامپ منتظر صدای زنگ تلفن است تا پس از تنش های دیپلماتیکی که از 
دهه 1980 آغاز شد روابط مستقیمی را میان دو وزارت امور خارجه برقرار سازد.طبق این 
تحلیل رئیس جمهوری آمریکا می خواهد زمینه مذاکرات دوجانبه ای را آماده کند که 
امضای وی را پای توافق داشته باشد. برای این منظور ترامپ به حضور بولتون و پومپئو در 
کنار خود نیاز داشت. این دو نفر افرادی ایدئولوژیک هستند که رویکردهای تندی را علیه 
ایران نشان می دهند و دونالد ترامپ هم صحنه گردانی این نمایش را بر عهده دارد. ترامپ 
می گوید تنها خواسته وی آن است که ایران نتواند به سلاح هسته ای نزدیک شود. رئیس 
جمهوری آمریکا همزمان تاکید می کند: ما نمی خواهیم به ایران صدمه بزنیم.بنابر تحلیل 
این شبکه خبری، سیاست های دونالد ترامپ صرفا در جهت منافع و تقویت موقعیت 
وی ارزیابی می شود. ترامپ به شدت خواهان تماس ایران و دیدار به مقامات تهران است. 
خوش بینی رئیس جمهوری آمریکا به اندازه ای افزایش یافته است که می گوید ایران می 

خواهد و به زودی تماس می گیرد.

دلیل مخالفت ها با شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طبان چیست؟

حکیمی پور: یک محفل خاص 
به دنبال حذف تاثیرگذاری احزاب هستند

طرح پارلمان اصلاحات بین احزاب عضو شورای عالی سیاستگذاری، موافقان و 
مخالفان جدی دارد. حزب اراده ملت از جمله احزابی است که از پیش نویس ارائه شده به 

شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طبان حمایت کرده است.
احمد حکیمی پور گفت: سابقه پارلمان اصلاحات و تشکیل این نهاد مهم مربوط به 
یکی دو سال گذشته نیست این پیشنهاد به گذشته دور بازمی گردد و مکانیزمی برای رفتار 
عادلانه و سهم واقعی احزاب بر اساس اصل برابری بوده است. در دوره جدید نیز تشکیل 
پارلمان اصلاحات باقدرت بیشتری در دستور کار قرارگرفته و این امید وجود دارد که حال 
که شورای عالی اصلاحات پاسخگوی تصمیماتی که در ادوار گذشته گرفته، با توجه به 

تجربیات گذشته مجدد این موضوع و مسئله در دستور کار قرار بگیرد.
عضو پیشین شورای شهر می گوید: خوشبختانه به رغم بسیاری از مخالفت ها، بند های 
مختلفی از پیش نویس پارلمان اصلاحات در شورای هماهنگی جبهه اصلاحات به تصویب 
رسیده و حتی مهم ترین وجه اختلاف در تشکیل این نهاد مهم نیز در آخرین جلسه 
شورای هماهنگی اصلاحات مورد تصویب جمع حاضر قرار گرفت، اما با این وجود شاهد 
هستیم که بعد از عبور از این گردنه مهم بازهم در مصاحبه های مختلف اعضای شورای 
هماهنگی که دل در گروی شورای عالی اصلاحات دارند به موضع گیری در مورد پارلمان 
اصلاحات می پردازند که این مورد کاملا نقض غرض است و انتظار چنین رفتار غیر 

تشکیلاتی از اصلاح طلبان شناخته شده نمی رود.
دبیر کل حاما می گوید: این مخالفت ها در رابطه با پارلمان اصلاحات در حال افزایش 
است که همه معترض اقدامات و تصمیمات و سیاست گذاری های شورای عالی اصلاحات 
هستند، اما با این وجود با هرگونه تغییر و تحول برای رسیدن به اینده ای بهتر برای جریان 

اصلاحات بر موضع اشتباه خود اصرار دارند.
او افزود: پارلمان اصلاحات از سال 9۶ در دستور کار شورای هماهنگی قرار دارد، 
اما هر بار حلقه ای مشخص و در هنگام به نتیجه رسیدن آن تصمیم به انعکاس اشتباه 
آن در رسانه ها می گیرند. سؤال مهم در این  ارتباط آن است که چگونه است که 
پیش نویس پارلمان اصلاحات از نظر این افراد کامل نیست، اما در دو سال گذشته این 
موضوع به صورت مداوم در شورای هماهنگی جبهه اصلاحات در دستور کار قرار داشته و 
چکش کاری شده و احزاب و حتی شخصیت های مختلف نیز دراین ارتباط نظرات موافق 

و مخالف و اصلاحی خود را اعلام کرده اند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب می گوید: اوایل سال گذشته اعضای شورای هماهنگی 
جبهه اصلاحات با محوریت تشکیل پارلمان اصلاحات به آقای خاتمی دیداری صمیمی بر 
گذار کردند. در آن دیدار بعد از اینکه ایشان به صورت کامل در جریان پارلمان اصلاحات 
و نحوه تشکیل آن قرار گرفتند تأکید کردند که این نهاد هر چه زودتر باید تشکیل شود 
تا همگان از آثار آن بهره مند شوند، زیرا چنین تصمیماتی اساسا موجب رشد و شکوفایی 

تحزب در کشور می شود.

نکتـه

خبــر

با اعلام کاهش تعهدات برجامی ایران و اولتیماتوم ۶0 روزه به 
شرکای توافق هسته ای، تحرکات دیپلماتیک به میزان قابل توجهی 
افزایش یافته است.محمد جواد ظریف هفته گذشته در میانه کارزار 
دیپلماتیک روزهای شلوغی را طی کرد و در رایزنی با شرکای سنتی 

ایران مواضع جمهوری اسلامی را تبیین کرد.
آمریکا در آخرین اقدام خصمانه علیه ملت ایران در هفته های 
اخیر معافیت های هسته ای مندرج در برجام را لغو کرد تا به زعم 
خود ضربه دیگری به پیکر توافق هسته ای وارد کرده باشد. لغو 
معافیت برای خریداران نفت ایران هم برگ دیگری بود که ترامپ 
علیه ملت ایران رو کرد. به نظر می رسید خویشتنداری یک ساله 
ایران در قبال عهد شکنی های آمریکا و بی عملی دیگر شرکای 
برجام ترامپ را به این نتیجه رسانده بود که تا هرکجا بتواند می تواند 

در مواجهه با ایران پیش برود.
با این حال اعلام کاهش تعهدات برجامی ایران و ارائه مهلت ۶0 
روزه برای اعاده وضعیت این توافق، و اینکه در غیر این صورت ایران 
بخش دیگری از تعهدات خود را در این مهلت کاهش می دهد، نشان 
داد که ایران برگ هایی در اختیار دارد که بتواند مقابل زیاده خواهی 
ها و بدعهدی های ترامپ بایستد. اگر ایران در روزهای پس از خروج 
غیرقانونی ایالات متحده از توافق هسته ای در 18 اردیبهشت ماه 
سال گذشته، از خود صبوری پیشه کرد و با خویشتنداری تلاش 
کرد در گفت وگو با شرکای برجامی مانع از اقدامات یکجانبه آمریکا 
علیه برجام و اعمال مجدد تحریم ها علیه کشورمان شود، اکنون با 
گذشت یک سال از آن زمان و پس از اخذ تصمیم برای کاهش و 
توقف برخی از تعهدات برجامی و دادن اولیتماتیوم به شرکای توافق 
هسته ای، می کوشد با منطق گفت وگو و زبان دیپلماسی همچنان 
راه همکاری های اقتصادی ایران با کشورهای مختلف به ویژه شرکای 
سنتی خود را هموار نگه دارد. به همین خاطر، ظریف تور دیپلماتیک 
خویش را از سفر از پیش تعیین شده خود را از عشق آباد شروع 
کرد و سپس به دهلی نو، توکیو و پکن رفت تا پیام ایران را به گوش 

آنهایی که باید بشوند، برساند. 
*جای خالی چهره ها 

چه بخواهیم و چه نخواهیم، ایران در جنگ اقتصادی با آمریکا 
قرار دارد و ایالات متحده با اعمال مجدد و غیرقانونی تحریم ها 
تلاش دارد ایران را به میز مذاکره ای فرابخواند که هم یک طرفه 
است و هم بسیاری، نتیجه آن را از پیش مشخص شده و مطلوب 
نظر ساکنان کاخ سفید می دانند. دولت ترامپ با در پیش گرفتن 
سیاست فشار حداکثری و با هدف به صفر رساندن فروش نفت ایران 
تلاش می کند مقاومت ملت ایران را در هم بشکند. آنها همچنین 

با در پیش گرفتن تاکتیک ارعاب و فشار همه جانبه با چاشنی 
جنگ روانی و تبلیغاتی تلاش می کنند اراده کشورهای دیگر به 
ویژه شرکای برجامی را تضعیف کرده و مناسبات تجاری و اقتصادی 

جمهوری اسلامی ایران با کشورهای دیگر را مختل کنند.
یکی از اهداف اعلام شده ترامپ ایجاد شکاف در داخل جامعه 
ایران است.مواجهه با چنین شرایطی نیازمند همراهی همه اقشار، 
طیف های سیاسی و نهادهای مختلف حاکمیتی است. کشورها 
قرار می گیرند، همه دستگاه های  در شرایط دشوار  زمانی که 
حاکمیتی، احزاب، گروه ها و افکارعمومی اختلافات درونی و جناحی 
را کنار گذاشته و تلاش می کنند با یکدستی و همراهی، از شرایط 

ایجاد شده عبور کنند.
همچنین در چنین شرایطی، چهره ها و افراد معتبر و بین المللی 
هر کشوری تلاش می کنند تا با تاثیرگذاری بر افکارعمومی و دولت ها 
بخشی از بار مواجهه با دشمن خارجی را برعهده بگیرند ومانع از 
اجماع جهانی علیه کشورشان شوند. در این باره، تفاوتی هم پیدا 
نمی کند که چهره مورد نظر، از جنس و در چه حیطه و قلمرویی 
فعالیت می کند؛ گاه ممکن است این فرد می تواند سیاستمداری 
مشهور، قهرمانی ملی، نویسنده ای فرهیخته، دانشمندی نام آشنا، 

هنرمندی پرآوازه، ورزشکاری محبوب، کارآفرینی با شهره جهانی 
یا هر چیز دیگری باشد. همچنین در چنین مواقعی، دیپلمات های 
مجرب پیشین هر کشور که کوله باری از تجربه و دانش را بر 
دوش دارند، برای اثرگذاری بر اندیشکده ها و مراکز تصمیم سازی 
کشورهای مختلف وارد عمل می شوند. تجارب پیشین کشورهای 
مختلف نشان داده است که اثرگذاری دیپلماسی عمومی و رسانه ای 
گاه بر دیپلماسی رسمی و معمول چربیده و دارای تاثیرگذاری بسیار 

بیشتری بوده است. 
ایران نیز همانند هر کشور دیگر ده ها و حتی صدها چهره معتبر 
و نام آشنای در حوزه های مختلف دارد؛ هم سیاستمداران محبوب 
و مشهور، هم نویسندگانی با شهرت جهانی دارد، هم دانشمندانی 
نامدار دارد، هنرمندانی پرآوازه دارد و هم ورزشکارانی در سطح 
بین المللی. دستگاه سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران هم 
در چهل سال گذشته آنقدر دیپلمات های زبده و کاربلد تربیت کرده 
است که از توان اثرگذاری بر دولت و همراه ساختن اندیشکده ها 
برخودار باشند. اما آنچه بیش از پیش در شرایط کنونی، جلوه 
بیشتری یافته و خود را نشان می دهد، یک حلقه مفقوده در زنجیره 
دیپلماسی ایران است و آن، عدم حضور این چهره ها و بهره گیری از 

آن در عرصه دیپلماسی عمومی است، چهره هایی می توانند در این 
برهه حساس به مسئولیت اجتماعی خود عمل کنند

* یک مرد جنگی به از صد هزار 
در فقدان حلقه بهره گیری از ظرفیت های موجود در دیپلماسی 
عمومی در زنجیره سیاست خارجی، به نظر می رسد محمدجواد 
ظریف جور همه را یک تنه بر دوش می کشد. گذشته از رایزنیها در 
سطوح رسمی، محمد جواد ظریف در عرصه شبکه های اجتماعی 
هم نقش غیر قابل انکاری در مواجهه با سیاستهای خصمانه ترامپ 
و تیم بی دارد. سخنرانی در مجامع و نشست های بین المللی 
و توییت های به موقع ظریف توانسته نقش غیر قابل انکاری در 
کارزار نابرابر رسانه ای با دشمن داشته باشد. وی می داند چگونه در 
مواقع حساس ورق را به سود جمهوری اسلامی ایران برگرداند. او با 
بهره گیری قابلیت های فردی و استفاده از زبان روز دنیا توانسته است 
پیام آور صلح جمهوری اسلامی ایران در زمانه ای باشد که همگان 
از جنگ سخن می گویند و بر طبل اختلاف و درگیری می کوبند. 
نمونه این مسئله را می توان در ابتکار اخیر وی در تور دیپلماتیک 
چند روزه اش به چند کشور آسیایی می توان مشاهده کرد که با 
تحرکات خود دریچه های امید برای همکاری و صلح را همچنان باز 
نگه داشت. نمونه دیگر آن را می توان در سفر چند هفته پیش وی 
به نیویورک می توان مثال زد. در آن موقع، کاخ سفید با تروریستی 
اعلام کردن سپاه و افزودن بر لیست تحریم ها، می خواست هزینه 
همکاری با ایران را به صورت غیرقابل باوری افزایش دهد اما ظریف 
با افشای طرح »تیم بی« توانست نقشه  های جنگ طلبان آمریکایی، 
اسرائیلی، سعودی و اماراتی را افشا کرده و مکر آنها را به خودشان 
برگرداند؛ مسئله ای که به نظر می آید وزیر امور خارجه در اجرای آن 
موفق بوده و نشانه های از شکاف در میان دولتمردان آمریکایی در 
مورد نحوه برخورد با ایران به صورت عام و به صورت خاص، میان 

ترامپ و جان بولتون پدیدار شده است. 
ظریف نشان داده است که به عنوان یک سرباز مومن و مورد 
اعتماد توانسته ماموریت های خویش را به خوبی و فراتر از انتظار به 
پایان برساند اما این مسئله موجب نمی شود چشم هایمان نسبت به 

بهره گیری از سایر ظرفیت های کشور ببندیم.
هرچند قاطعیت رهبر انقلاب اسلامی، و آمادگی نیروهای 
مسلح جمهوری اسلامی از موانع جدی هر گونه اشتباه محاسباتی 
دشمنان ایران شده است با این حال در میانه کارزار همه جانبه 
ای که دشمنان ایران به راه انداخته اند، باید از همه ظرفیت ها و 
قابلیت های موجود در عرصه های داخلی، منطقه ای و بین المللی 

استفاده کرد. 

انتخابات هیات رییسه مجلس دهم در سال چهارم در شرایطی 
پنجم خرداد 98 برگزار می شود که هنوز سه فراکسیون نمایندگان 
ولایی، امید و مستقلین ولایی نظر نهایی خود را اعلام نکرده اند و 
رایزنی های درون فراکسیونی ادامه دارد.همزمان با نزدیک شدن 
به انتخابات هیات رییسه در سال چهارم که آخرین سال مجلس 
دهم است شاهد کاهش رایزنی ها نسبت به سه سال گذشته در 
میان فراکسیون ها هستیم.فراکسیون های سیاسی مجلس شورای 
اسلامی که در سه سال قبل نتوانستند به وحدت برسند، این بار 
نیز تاکنون جلسه مشترکی برگزار نکردند و به نظر می رسد که در 
سال چهارم هم فراکسیون های سیاسی نتوانند به ائتلاف برسند.این 
هفته نتیجه نهایی نظرات سه فراکسیون سیاسی مجلس شورای 
اسلامی در مورد انتخابات هیات رییسه مجلس برای سال دهم 
نهایی می شود.محمدرضا عارف ریاست فراکسیون امید مجلس، 
کاظم جلالی ریاست فراکسیون مستقلین ولایی و حمیدرضا حاجی 
بابایی ریاست فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس دهم را بر عهده 
دارند.آخرین انتخابات هیات رییسه دهمین دوره مجلس شورای 

اسلامی روز یکشنبه پنجم خرداد ماه برگزار می شود.
*کمیته انتخابات هیات رییسه مجلس در فراکسیون 

امید تشکیل شد
فاطمه سعیدی سخنگوی فراکسیون امید در این زمینه گفت: 
این فراکسیون در خصوص هیات رییسه مجلس هنوز به جمع بندی 
نرسیده و تا این لحظه برای هیچ یک از کرسی های هیات رییسه 
تصمیم خاصی نگرفته است.وی افزود: کمیته انتخابات هیات رییسه 
مجلس در فراکسیون امید تشکیل شده و مشغول مذاکره و ارزیابی 

شرایط برای کرسی های هیات رییسه هستیم؛ البته بر خلاف برخی 
شایعات جهت دار و هدفمند فراکسیون تا این لحظه برای هیچ یک 
از کرسی های هیات رییسه تصمیم خاصی نگرفته است.وی در 
خصوص استراتژی فراکسیون برای ورود به انتخابات هیات رییسه 
گفت: در خصوص ارکان هیات رییسه مجلس و چگونه عمل کردن 
فراکسیون هنوز به جمع بندی نرسیده ایم؛ راه های مختلفی پیش 
رو داریم که در نهایت با نظر جمعی اعضای فراکسیون یکی از این 

راه ها انتخاب می شود.
* اکثریت اعضای فراکسیون ولایی موافق ائتلاف با سایر 

فراکسیون ها نیستند
سید حسین نقوی حسینی سخنگوی فراکسیون نمایندگان 
ولایی مجلس هم گفت: ما درمورد انتخابات هیات رییسه مجلس در 
سال چهارم ، جلسه ای را با اعضای این فراکسیون داشتیم و کلیات 
موضوع را بررسی کردیم.وی افزود: هنوز به صورت مصداقی وارد 
بررسی موضوع نشده ایم، یعنی به طور مشخص در مورد این که 
کدامیک از نمایندگان برای انتخابات هیات رییسه مجلس نامزد شوند، 
بررسی نکردیم.سخنگوی فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس یادآور 
شد: به احتمال زیاد در جلسات بعدی فراکسیون به این موضوع ورود 
پیدا می کنیم.نقوی حسینی اظهار داشت: ائتلاف با سایر فراکسیون 
ها و ارائه لیست واحد بعید به نظر می آید، اکثریت اعضا موافق ائتلاف 

نیستند و معتقدند فراکسیون باید مستقل کاندیدا معرفی کند.
* جلسه فراکسیون مستقلین در مورد انتخابات 

همچنین بهروز نعمتی عضو فراکسیون مستقلین ولایی مجلس 
شورای اسلامی گفت: قرار است روز یکشنبه نخستین جلسه این 

فراکسیون در مورد انتخابات سال چهارم هیات رییسه مجلس دهم 
برگزار شود.وی افزود: ما پیش از این جلسه ای در این باره نداشتیم و 

احتمالا در جلسه فردا در این مورد تصمیم گیری می کنیم.
* هیات رییسه مجلس در سال اول مجلس دهم

در سال اول مجلس دهم، علی لاریجانی)مستقلین( در رقابت 
جدی با محمدرضا عارف به عنوان رییس مجلس شورای اسلامی 
انتخاب شد، مسعود پزشکیان )امید( و علی مطهری)امید( نواب اول و 
دوم مجلس شدند.غلامرضا کاتب)مستقلین(، امیرحسین قاضی زاده 
)ولایی(، اکبر رنجبرزاده )ولایی(، علی اصغر یوسف نژاد)امید( و احمد 
امیرآبادی فراهانی )ولایی(، محمدعلی وکیلی )امید( پنج نماینده ای 
بودند که به عنوان دبیر هیات رییسه مجلس انتخاب شدند.محمد 
آشوری تازیانی)مستقلین(، بهروز نعمتی)مستقلین( و محمد قسیم 
عثمانی)امید( هم به عنوان سه کارپرداز هیات رییسه در سال اول 
مجلس دهم برگزیده شدند.بر این اساس در سال اول مجلس دهم، 
4 نماینده از فراکسیون مستقلین، پنج نماینده از فراکسیون امید و 

سه نماینده از فراکسیون ولایی به هیات رییسه مجلس راه یافتند.
* اعضای هیات رییسه مجلس در سال دوم مجلس دهم

نمایندگان مجلس در سال دوم مجلس دهم برای دومین بار 
علی لاریجانی)مستقلین( را به عنوان رییس مجلس شورای اسلامی 
انتخاب کردند و علی مطهری)امید( و مسعود پزشکیان)امید( بار 
دیگر نواب اول و دوم رییس مجلس شدند.نمایندگان همچنین اکبر 
رنجبرزاده)ولایی(، محمدحسین فرهنگی)مستقلین(، امیرحسین 
قاضی زاده هاشمی)مستقلین(، غلامرضا کاتب)ولایی(، محمدعلی 
وکیلی)امید(، احمد امیرآبادی فراهانی)ولایی( را به عنوان پنج دبیر 

هیات رییسه در سال دوم انتخاب کردند.محمد آشوری تازیانی 
)مستقلین(، بهروز نعمتی)مستقلین( و اسدالله عباسی)ولایی( نیز 
به عنوان سه کارپرداز مجلس برای سال دوم انتخاب شدند.بنابراین 
در سال دوم مجلس دهم، چهار نماینده از فراکسیون مستقلین، 
سه نماینده از فراکسیون امید و چهار نماینده از فراکسیون ولایی به 

هیات رییسه مجلس راه یافتند.
* اعضای هیات رییسه در سال سوم مجلس دهم 

در سال سوم مجلس دهم، علی لاریجانی از فراکسیون مستقلین 
به عنوان رییس مجلس شورای اسلامی انتخاب شد و مسعود 
پزشکیان و علی مطهری از فراکسیون امید به عنوان نایب رییس 
اول و دوم مجلس انتخاب شدند.محمد علی وکیلی )امید(، علی 
اصغر یوسف نژاد)امید(، امیرحسین قاضی زاده هاشمی)ولایی(، 
علیرضا رحیمی)امید( و احمد امیرآبادی فراهانی )ولایی(، اکبر 
رنجبرزاده)ولایی( به عنوان پنج دبیر هیات رییسه مجلس در سال 
دهم انتخاب شدند.اسدلله عباسی )ولایی(، بهروز نعمتی)مستقلین(، 
محمد آشوری)مستقلین( به عنوان سه کارپرداز مجلس در سال 
سوم انتخاب شدند.به این ترتیب در سال سوم مجلس دهم، سه 
نماینده از فراکسیون مستقلین ولایی، پنج نماینده از فراکسیون 
امید و چهار نماینده از فراکسیون نمایندگان ولایی در هیات رییسه 
مجلس شورای اسلامی حضور داشتند.انتخابات هیات رییسه سال 
سوم مجلس دهم، نشان داد که نمایندگان مجلس گرایش بیشتری 
به سمت اعضای امیدی ها دارند.حال باید منتظر ماند ترکیب هیات 
رییسه مجلس شورای اسلامی برای سال چهارم مجلس دهم به 

کدام سمت فراکسیونی می رود.

تبیین مواضع ایران در رایزنی با شرکای سنتی

ظریف در خط مقدم کارزار دیپلماتیک

رایزنی های درون فراکسیونی همچنان ادامه دارد 

انتخابات هیات رییسه؛ ایستگاه پایانی مجلس دهم

یک کارشـناس آمریکایی، با تشـریح مواضع اخیـر پوتین دربارۀ ایران معتقد اسـت 
که مسـکو از تنش میان تهران-واشـنگتن منتفع می شود.

مارک کاتز، استاد "سیاست و حکومت" در دانشگاه جرج میسون آمریکا در تحلیلی 
با عنوان:" روسـیه و بحران ایران و آمریکا" در وبسـایت تحلیلی لوبلوگ به موضع گیری 
و واکنـش مسـکو در قبـال تنـش های فعلـی ایـران و آمریـکا پرداخته اسـت. وی می 

نویسد:
همچنانکه تنش میان ایران و آمریکا بالا می گیرد، مسـکو در تلاش اسـت تا موضع 
محتاطانه تری در قبال بحران فعلی داشـته باشـد. پوتین در کنار بسـیاری از متحدان 
واشـنگتن، سیاسـت ترامپ در خروج از توافق هسته ای را به باد انتقاد گرفت. مسکو در 
کنار سـایر امضاکنندگان توافق هسته ای- انگلیس، آلمان، چین، فرانسـه و ایران تلاش 
تـلاش کـرد تا توافق حفظ شـود. طـی روزهای اخیر به محـض اینکه ایـران اعلام کرد 
که از برخی تعهداتش در توافق هسـته ای می کاهد، پوتین شـخصا از تهران درخواست 
کرد تا در توافق هسـته ای باقی بماند. رئیس جمهور روسـیه در اظهاراتی هشـدار داد: 
" بـه محـض اینکه ایران در راسـتای سیاسـت تلافی جویانـه گام بـردارد و بگوید که از 
توافـق خـارج می شـود، فـردا روزی همه فرامـوش خواهند کرد که این واشـنگتن بوده 
که توافق را نقض کرده اسـت. متعاقبا، ایران مقصر شـناخته خواهد شد و افکار عمومی 

جهان نیز مسیرشـان را تغییر خواهند داد.
پوتیـن همچنیـن تصریح کرد کـه به رغم مخالفـت اروپایی ها بـا رویکرد تهاجمی 
ترامـپ، اروپـا عمـلًا ناتوانـی اش در موقعیت فعلـی را ثابت کـرد. پوتین تلویحا به عجز 
اروپایـی هـا در معاملـه با ایران و همچنین مجازات های سـنگین آمریکا علیـه اروپا در 
صـورت ادامـه تجـارت با ایران اشـاره کرد. پوتین در نهایت آب پاکی را روی دسـت همه 
ریخـت و صراحتـاً اعلام کرد که مسـکو در وضعیت فعلی کار زیادی از دسـتش برنمی 

آید و "اصولا مسـکو آتش نشـان نیسـت کـه بتواند همه را نجـات دهد".
از اظهـارات پوتیـن اینگونه بر می آید که عدم توانایی روسـیه برای تأثیرگـذاری و یا 
جلوگیری از افزایش تنش میان ایران- شریکش در سوریه- و آمریکا بدین معناست که 

مسـکو نـه توان حـل بحـران را دارد و نه توانایی تأثیرگـذاری بر روند فعلـی. این موضع 
قاعدتـاً در تضـاد بـا رویکرد دیرینۀ پوتین اسـت که همـواره بر قدرت و نفوذ روسـیه به 

عنـوان یک ابرقدرت تأثیرگذار تأکید داشـت.
بـا ایـن حـال این نکتـه را نباید از نظر دور داشـت که مسـکو از تنش میـان ایران و 

واشـنگتن منتفع می شود:
اول اینکـه مخالفـت اروپایـی ها با رویکـرد ترامپ، یعنی افزایش دشـمنی بـا ایران، 
پوتیـن را بـه هدفـش نزدیکتر خواهـد کرد؛ یعنی همـان اختلاف نظر میـان متحدان 
ناتـو. حتـی بیـش از سـال 2003 ؛ زمانـی کـه مسـکو در مخالفت با حملۀ بوش پسـر 
به عراق به چند کشـور اروپایی ) به طور مشـخص فرانسـه و آلمان( پیوسـت. آنهم در 
حالـی کـه برخی دیگـر از کشـورهای اروپایی از جمله انگلیس و لهسـتان از ایـن اقدام 
حمایـت کردنـد. اما مسـکو امروز در کنـار همه کشـورهایی اروپایی قرار گرفتـه که در 

حـال مخالفت بـا رویکرد ترامـپ دربارۀ ایران هسـتند.
در صورتـی کـه تنـش میان تهران و واشـنگتن تشـدید شـود، این احتمـال وجود 
خواهد داشـت که متعاقب مخالفت اروپایی ها با سیاسـت های ترامپ، آنها حمایتشـان 
را از تحریم های آمریکا علیه روسـیه- در مسـائلی همچون اوکراین و یا سایر موضوعات 

کم کنند؛ هدفی که مسـکو بدنبال آنسـت.
بـه عـلاوه، پوتیـن در کنـار مخالفـت با سیاسـت هـای واشـنگتن در قبال ایـران و 
همچنین ارسـال این سـیگنال که مسـکو توانایـی چندانی بـرای تأثیرگذاری بـر روی 
وضعیت فعلی ندارد، امیدوار اسـت که بتواند رابطه کشـورش با چهار متحد خاورمیانه 
ای روسـیه- یعنی اسراییل، عربستان سـعودی، امارات عربی متحده و بحرین که از قضا 
رابطـه خصمانـه ای بـا ایران دارند- را بهبود ببخشـد. مسـکو مترصد این فرصت اسـت 
که بتواند رابطه اقتصادی کشـورش با سـه کشـور اول را گسترش دهد )یعنی اسراییل، 

عربسـتان سـعودی، امارات عربی متحده(.
بدون شـک، ایران در دعوایش با واشـنگتن انتظار حمایت بیشـتری از سوی مسکو 
دارد و انتظار ندارد که مسـکو چنین رابطه خوبی با دشـمنان ایران داشـته باشـد. با این 

حـال ایـران گزینـه های زیـادی نـدارد و باید به روسـها اعتمـاد کند. هر قـدر اختلاف 
میـان تهـران و مسـکو زیاد باشـد، ایران قادر به کاسـتن از سـطح تعاملاتش با مسـکو 
نیسـت، آنهم زمانی که چنین سـطحی از تنش میان ایران و آمریکا وجود داشـته باشد.

* رقابت تهران و مسکو بر سر سوریه
مسـئلۀ دیگر سـوریه اسـت. حال که ایران و روسـیه توانسته اند با همکاری یکدیگر 
حکومت بشار اسد را به ثبات برسانند و مخالفان را شکست دهند، گزارشهایی از رقابت 
میان دو کشـور بر سـر نفوذ و تأثیرگذاری میان دو طرف در سـوریه شـنیده می شـود. 
ایران، حزب الله و سـایر گروههای شـیعی حضور نظامی گسـترده تری در سـوریه در 
مقایسه با روسیه دارند. از این رو مسکو در موقعیتی نیست که بتواند سخنی از کاهش 
نفـوذ آنهـا در سـوریه بـه میـان آورد. مسـئله ای که دولت ترامپ، عربسـتان سـعودی، 
اسـراییل و سـایر متحـدان خواهـان آن هسـتند. اما این احتمال هسـت که بـه میزان 
افزایش فشارهای واشنگتن بر تهران، دامنه نفوذ و تأثیرگذاری تهران در سوریه محدود 
شـود و در آن صـورت مسـکو قـادر خواهـد بود تا نفـوذش را با هزینه تهران در سـوریه 
گسـترش دهـد.از سـویی در صورتی که ترامپ موفق شـود صادرت نفت ایـران را قطع 
کنـد، سـایر تولیدکنندگان نفت از جمله روسـیه نیـز قادر خواهند بود بـا هزینه تهران 

صـادرات نفت شـان را افزایش دهند.
از سـویی، مادامـی کـه دولت ترامپ همه تمرکزش را بر روی فشـار بر ایـران بگذارد، 
توجه کمتری به سـایر مناقشـات با روسـها خواهد داشـت- و شـاید هدفش این باشـد 
که به روسـها آزادی عمل بیشـتری در قبال اوکراین، بلاروس و سـایر موضوعات بدهد.

روسـیه در مقایسـه بـا ایـالات متحـده آمریـکا، جمعیـت، اقتصـاد و تـوان نظامی 
محدودتری دارد. ایالات متحده آمریکا )هنوز( شـبکه گسـترده ای از متحدانش را دارد 
و ایـن در حالی اسـت که روسـها نسـبتا متحد کمتـری دارند. چیزی که پوتیـن در آن 
مهارت دارد، اینسـت که از اشـتباهات مخالفان روسـیه به نحو احسن در راستای منافع 
کشـورش بهره بـرداری کند. و در یک کلام اینکه سیاسـت ضدایرانـی ترامپ می تواند 

فرصـت هـای بی نظیری را برای روسـیه به همراه داشـته باشـد.

سـخنگوی پیشـین وزارت خارجه سـفیر پیشـین ایران در فرانسـه در پاسخ به این 
سـوال کـه تنش هـای موجـود در منطقه تا چه میـزان این فرصـت را بـه اروپا می دهد 
تـا علیرغم اولتیماتوم تهران، بـه عدم اجرای تعهدات خود تداوم ببخشـد گفت: امیدوار 
هسـتیم اروپـا بـه ایـن میزان عاقل باشـد کـه بی عملی خـود در قبـال برجـام را پایان 

ببخشد.
حمیدرضا آصفی، در ارزیابی تحولات اخیر منطقه خاورمیانه گفت: روشن است که 
شـرایط منطقه متشـنج اسـت و در این تردیدی نیسـت. اتفاقاتی هم در فجیره امارات 
بـه وقـوع پیوسـته کـه البته کشـورهایی مثل آلمـان اعلام کردند که مشـخص اسـت 
هیچ ردپایی از جمهوری اسـلامی ایـران در این اتفاقات وجود نـدارد.وی ادامه داد: واضح 
اسـت کـه اگر ایـران به گونه ای در این مسـاله دخالت داشـت، در یکی دوسـاعت اول با 
خبرسازی و طراحی تبلیغاتی در بوق و کرنا کرده و انواع موضوعات را مطرح می کردند؛ 
اینکـه مدتـی هم از این ماجرا گذشـته آنها در حال تفکر هسـتند که چگونه می توانند 
طراحی هـای جدیدی انجام دهند.این دیپلمات پیشـین گفـت: در همین رابطه برخی 
رسـانه های عربی هم مطالبی منتشـر کردند مبنی بر اینکه نیرویی می تواند این کار را 
انجام دهد که علاوه بر دارا بودن سـرویس های اطلاعاتی پیشـرفته با برخی کشـورهای 
عربـی هـم در ارتبـاط بوده و اطلاعات ریزی داشـته باشـد.وی افزود: آنهـا در نهایت هم 

این گونـه نتیجه گیـری کـرده بودند کـه تنها طرفی کـه با این شـرایط مطابقـت دارد، 
رژیم صهیونیسـتی اسـت و با توجه به اینکه اسـرائیل تلاش می کند پای آمریکا بیش 
از گذشـته به منطقه باز شـود، ماجرای فجیره اگر کار عربسـتان نباشـد قطعا کار رژیم 

صهیونیستی است.
سـفیر پیشـین ایـران در امـارت متحـده عربـی در واکنش بـه ادعای وزیـر خارجه 
پیشـین عربسـتان سـعودی مبنی بر این که انصارالله یمن به دسـتور تهران تاسیسات 
آرامکـو را هـدف قـرار داده  اسـت، گفت: انصارالله یک گروه مسـتقل در یمن هسـتند و 
دولـت مسـتقر دارنـد. اگرچه یمـن به دلیـل دخالت های سـعودی و امـارات و حمایت 
آمریکا عملا تجزیه شـده اسـت اما به هرحال دولتی هسـتند که اقدامت شـان در پاسخ 
بـه جنایـات سـعودی ها صـورت می گیـرد. انصاراللـه نیز اعـلام کـرده  تحرکاتش هیچ 

ارتباطـی به جمهوری اسـلامی ایران نـدارد.
وی ادامـه داد: اساسـا مسـاله انصاراللـه و سـعودی ها موضـوع بیـن طرفین اسـت و 
ریشـه اش را هـم بایـد در جنایات سـعودی ها جسـت وجو کرد. البته در همین مسـاله 
یمـن اختلافات جدی بین عربسـتان سـعودی و امـارت در حال بروز اسـت. ریاض باید 
ریشـه اقدامـات انصاراللـه را در جنایات و تجاوزات روزمـره خود علیه مردم بی دفاع یمن 

جسـت وجو کند.

آصفـی در رابطـه با اختلاف های کاخ سـفید در خصوص نوع برخورد بـا ایران گفت: 
بعید می دانم در نوع نگرش و نوع رویکرد به ایران اختلافی در واشـنگتن وجود داشـته 
باشـد، ولـی در روش قطعـا اختلافاتی وجـود دارد کما اینکه بین اوبامـا و ترامپ هم در 

روش اختـلاف وجـود داشـت اما هر دو به دنبال تضعیف حداکثری تهـران بودند.
وی ادامه داد: در کاخ سـفید هم نسـبت به روش ها ممکن اسـت تفاوت دیدگاه باشد 
و البتـه برخـی احتمـال می دهند این تفاوت دیدگاه تقسـیم کار اسـت که بولتـون در 
اظهاراتـی تهـران را تهدیـد کرده و بعـد ترامپ صحبت های دیگـری را مطرح کند ولی 
ممکن اسـت اختلاف نظر هم وجود داشـته باشـد. البته ما به زمان انتخابات در آمریکا 
هـم نزدیـک می شـویم و ترامپ سـر دوراهـی مانده اسـت. جنـگ، آرای رئیس جمهور 
فعلـی ایـالات متحـده را پایین مـی آورد و از جنگ چیزی عایدش نخواهد شـد؛ چراکه 
وی پیش تـر هـم گفتـه بود علاقـه ای به جنگیـدن نـدارد و آغاز جنگ جدیـد، خلاف 

ادعاهای انتخاباتی وی اسـت.
سـفیر پیشـین ایران در فرانسـه در پاسـخ به این سـوال کـه تنش های موجـود در 
منطقـه تـا چـه میزان این فرصـت را بـه اروپا می دهد تـا علیرغم اولتیماتوم تهـران، به 
عـدم اجرای تعهدات خود تداوم ببخشـد هم گفت: امیدوار هسـتیم اروپـا به این میزان 

عاقل باشـد کـه بی عملی خود در قبـال برجام را پایان ببخشـد.

تنش میان تهران- واشنگتن و موضع کرملین

آیا پوتین پشت تهران را خالی کرد؟

حمیدرضا آصفی:

اروپا به بی عملی خود در قبال برجام پایان دهد
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خداوند بر هر شیطان سركشى، هفتاد فرشته گماشت. 
او رها نمى شود تا این ماهتان سپرى گردد. آگاه باشید 
كه درهاى آسمان از نخستین شب این ماه، گشوده اند 

و دعا در آن، پذیرفته است

یکشنبه - 29اردیبهشت  1398- سال بیست و دوم - شماره  4805

نامحـرمانه
جزئیات دستگیری استاد ایرانی در آمریکا 

رئیس دانشگاه تربیت مدرس اعلام کرد: ادعای نقض تحریم توسط استاد دانشگاه تربیت مدرس 
ادعای پوچی است جلسات برگزاری دادگاه در امریکا به دلیل نداشتن مستندات ۲ بار با تعویق مواجه 
شده است.محمدتقی احمدی درباره زندانی شدن یکی از اساتید دانشگاه تربیت مدرس در آمریکا و 
دلایل زندانی شدن وی گفت: این استاد دانشگاه برای فرصت مطالعاتی با ویزای رسمی و با هماهنگی 
دانشگاه عازم فرصت مطالعاتی بوده است.وی ادامه داد: وی قرار بود حدود ۶ ماه در یک دانشگاه تحقیقات 
مشترک داشته باشد، ولی در بدو ورود در فرودگاه وی را دستگیر کردند.رئیس دانشگاه تربیت مدرس 
افزود: جرم این استاد دانشگاه این بوده که به نام وی یک ماده شیمیایی مربوط به بحث پزشکی 
آزمایش های خون شناسی توسط شرکتی که به آن سفارش داده شده بود از آمریکا خریداری شده 
است.وی ادامه داد: این در حالی است که وی خود به صورت مستقیم خریدی انجام نداده بلکه سفارش 
دهنده بوده است و این جرمی که مطرح شده واقعاً جرم مضحکی است به صورت محکمه پسند نیز 
قابل قبول نیست.رئیس دانشگاه تربیت مدرس افزود: موضوع بازداشت وی یک عملیات ایذایی است، 
با کمک هیئت امنای دانشگاه و خانواده وی مخارج گرفتن وکیل تأمین شده تا وکیل بگیرند.وی ادامه 
داد: در دادگاه آمریکا هم این جرم قابل اقامه نیست در آنجا هم این مساله محکمه پسند نیست منتظر 
برگزاری جلسه بودیم که یک یا دو بار به وسیله FBI به تعویق افتاد چرا که مدرکی ندارند می خواهند 

مدرک بیشتری جستجو کنند.

آذری جهرمی به ترامپ: منشاء فیک نیوز، مشاورانت هستند
محمد جواد جهرمی شنبه در توئیتر ضمن درج این مطلب درباره ترامپ نوشت: به نظر می رسد که 
وی از سایه خودش هم می ترسد.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین به شبکه »فاکس نیوز« و 
برنامه »فاکس اند فرندز« )fox and friends( توصیه کرد که آن ها برای مشاوران نابخرد ترامپ، شامل 
استیو بَنِن )استراتژیست پیشین کاخ سفید و مشاور پیشین و جنجالی رئیس جمهوری آمریکا(، جان 
بولتون )مشاور امنیت ملی کاخ سفید(، »جرد کوشنر« )داماد ترامپ(، و »استیون میلر« )مشاور پیشین 
سیاسی(، یک برنامه آموزشی تهیه کنند.دونالد ترامپ روز جمعه در حساب توئیتری خود نوشت: بود 
رسانه های خبری دروغین با پوشش خبری شدیداً نادرست در مورد ایران به کشور ضربه می زنند، اما 
دستکم ایران سر درگم شده که چه خبر است؛ چی درست و چه چیزی نادرست است که اتفاقاً شاید 
خیلی هم بد نباشد. وی یک روز قبل از آن گزارش های نیویورک تایمز و واشنگتن پست را جعلی دانسته 

و مدعی شده بود: مطمئن هستم ایران بزودی خواستار مذاکره خواهد شد.

واکنش فلاحت پیشه به سخنگوی شورای امنیت ملی 
فلاحت پیشه در حساب کاربری توئیتر خود به اظهارات سخنگوی شورای عالی امنیت ملی واکنش 
نشان داد.خسروی، سخنگوی شورای عالی امنیت ملی اخیرا در واکنش به اظهارات فلاحت پیشه گفته 
است: مجموعه سیاست های راهبردی نظام در حوزه های مختلف در فرآیندی تعریف شده و از سوی 
شورای عالی امنیت ملی تعیین و ابلاغ می شود.وی در این خصوص تصریح داشته که برخی اخبار منتشر 
شده در مورد چگونگی تعیین و اجرای سیاست های مربوط به مدیریت تنش های منطقه ای که به یکی 
از نمایندگان مجلس شورای اسلامی منتسب گردیده اظهار نظر شخصی است و تنها نهاد صاحب 
صلاحیت برای اظهار نظر در موضوعات راهبردی کشور، دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی بوده و اطهار 

نظرهایی که خارج از این مجرا بیان می گردد، فاقد وجاهت است.

طائب مسئول اطلاعات سپاه شد 
حجت الاسلام حسین طائب در مراسمی با حضور فرمانده کل سپاه به عنوان مسئول اطلاعات 
سپاه معرفی شد. حجت الاسلام حسین طائب در مراسمی با حضور سردار سرلشکر حسین سلامی به 
عنوان مسئول اطلاعات سپاه و سردار سرتیپ پاسدار حسن محقق نیز به عنوان جانشین اطلاعات سپاه 
معرفی شدند.در این مراسم از خدمات سردار سرتیپ پاسدار حسین نجات قدردانی شد.پیش از این نیز 
حجت الاسلام طائب رییس سازمان اطلاعات سپاه بوده است. سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در حکمی سردار سرتیپ پاسدارحسین نجات را به عنوان معاون فرهنگی و 
اجتماعی سپاه منصوب کرد .گفتنی است؛ پیش از این سردار محمدرضا نقدی معاون فرهنگی سپاه بود 

که وی با حکم فرمانده کل قوا به عنوان معاون هماهنگ کننده سپاه منصوب  شده است.

بخشنامه وزارت فرهنگ: استفاده غیرواقعی از دکتر و مهندس، ممنوع 
محمد مهدی احمدی مدیرکل حوزه وزارتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی روز شنبه ۲8 اردیبهشت 
98 با ابلاغ بخشنامه ای خطاب به معاونان وزیر، روسای سازمانهای تابعه و مدیران کل استان ها با تاکید 
بر انتشار مدارک  تحصیلی مدیران در سایت وزارت ارشاد از آنان خواست تا در "مکاتبات، ارجاعات و 
جلسات و نیز همایش ها و بنرهای تبلیغاتی از ذکر عناوین نامعتبر و غیر واقعی برای اشخاص به ویژه 
مدیران" پرهیز شود.بنا به این گزارش، در این بخشنامه با "ناپسند" خواندن ذکر عناوینی همچون "دکتر 
و مهندس برای موارد غیر واقعی"، درخواست شده تا وزارت ارشاد در مقابله با "این عادت ناپسند" الگو 
باشد.بنا به این نامه، در صورت استفاده از عناوین غیر واقعی، مسئولیت رفع و اصلاح آن بر عهده شخص 

مدیر خواهد بود.

اعلام آمار مشمولان غایب 
سردار موسی کمالی رییس اداره سرمایه انسانی سرباز ستادکل نیروهای مسلح با بیان اینکه غایبان 
باید خود را معرفی کرده و راهی جز این ندارند، تصریح کرد: متولدین سال ۵۵ به بعد سرباز محسوب 
می شوند، امسال نیز متولدین سال 8۰ نیز جزء مشمولان محسوب می شوند بنابراین در این بازه زمانی 

۳۵ ساله در حدود بیش از ۲ میلیون مشمولان غایب داریم.

یادداشت های شهر سیل زده/15
محمد خامه یار

گفت حاجی اگر سیل همه چیز را با خود برد ولی خوبی های زیادی را هم با خود آورد و مهربانی 
فراوانی هم به وجود آورد. می گفت ما دو برادر هستیم که دو سالی با هم قهر و از حال هم بی خبر 
بودیم. سیل به برادرم که در این سوی رودخانه زندگی می کند آسیبی نرساند اما خانه و کاشانه ام را در 
آن سوی رودخانه شست و با خود برد. پس از این اتفاق برادرم و خانمش سراغ مان می آیند و دست 
من و زن بچه مان را می گیرند و به خانه خود می برند و انگار نه انگار ما با هم قهر هستیم و دو سالی 

از هم بی خبر بودیم..
این حرف ها مرا یاد صحنه های زیبای دیگری می اندازد. یاد آن روز که بچه های لشکر فاطمیون، 
همان بچه های مدافع حرم که هنوز گرد و غبار جبهه های نبرد با از خدا بی خبران داعش از چهره 
آنان پاک نشده بود، خودشان را به پل دختر رسانده و برای کمک به مردم بیل به دست داشتند تا خانه 

ها را پاکسازی کنند.
این حرف مرا به یاد حرف های حاج آقا میرعمادی نماینده حضرت آقا در استان می اندازد که به ما 
می گفت: عده ای از مردم مسلمان شش کشور منطقه برای کمک، خودشان را به لرستان رساندند و این 

نشان از بالا بودن ظرفیت کشورهای اسلامی است.
من در این دوران که در لرستان به سر می برم شاهد صحنه های زیبای فراوانی هستم. یاد شب 
هایی که  در پخش غذا و آذوقه مردم به فکر دیگران بودند و آن یکی می گفت: حاجی همسایه ما بچه 
یتیم دارد... مستاجر است...  آن یکی می گفت: توی این خانه بغلی چند خانواده ساکن شده اند اگر غذا 

کم است ما نمی خواهیم..

رئیس اتحادیه بنکداران و عمده فروشان استان قم :

شهرک تخصصی بنکداران در قم 
احداث می شود 

رئیس اتحادیه بنکداران و عمده فروشان استان قم گفت:تفاهم نامه ای بین اتحادیه بنکداران قم و 
شرکت شهرک های صنعتی استان منعقد و قرار شد بخشی از شهرک شهاب به اعضای این اتحادیه 

واگذار شود و مقدمات ساخت شهرک فراهم و مجوز آن صادر شود. 
سید ابراهیم صحفی اظهار داشت:با توجه به گسترش شهر و ازدیاد جمعیت قم و جهت تأمین و ایجاد 
دپوی کافی جهت اقلام کالای اساسی و مواد غذائی ، بهداشتی و لبنیات ، احداث شهرک بنکداران و 
ساخت انبارهای بزرگ و جابجایی بنکداران و عمده فروشان مواد غذائی از هسته مرکزی شهر در دستور 
کار قرار گرفت.وی افزود: حضور بنکداران در خیابان های مولوی ،هدف ،حائری، عمار یاسر و دیگر مناطق 
شلوغ و پرتردد شهر سبب ترافیک و مشکلاتی برای شهروندان شده است که با توجه به برنامه ریزی 

صورت گرفته سه سال پیش انتقال آن ها به شهرک تخصصی بنکداران در دستور کار قرار گرفت.
رئیس اتحادیه بنکداران و عمده فروشان استان قم تصریح کرد: تفاهم نامه ای بین اتحادیه بنکداران قم 
و شرکت شهرک های صنعتی استان منعقد و قرار شد بخشی از شهرک شهاب واقع در کیلومتر ۵ اتوبان 
قم _ تهران به اعضای این اتحادیه واگذار شود و مقدمات ساخت شهرک فراهم و مجوز آن صادر شود.

صحفی ادامه داد: با این رویکرد اتحادیه ورود پیدا کرد و تعداد زیادی زمین به بنکداران واگذار کردیم 
که با استقبال خوبی هم از طرف اعضای اتحادیه مواجه شدیم ولی متأسفانه حدود سه سال از واگذاری 

زمین می گذرد و اقساط زمین ها هم تمام شد ولی مجوز ساخت صادر نشده است.
وی گفت: شاهد عدم هماهنگی بین ادارات مختلف قم و کارشکنی و ایجاد اخلال در انجام این پروژه 
بزرگ استانی هستیم درحالی که این پروژه می تواند سبب عدم تردد تریلی و کامیون در سطح شهر 
و تخلیه و بارگیری روزانه ده ها کامیون و کامیونت شود و با توجه به نقشه مهندسی شهرک و تأمین 

پارکینگ به تعداد کافی و سایر امکانات می تواند نمونه و الگو باشد.
رئیس اتحادیه بنکداران و عمده فروشان استان قم عنوان کرد: چنانچه شرکت شهرک های صنعتی 
قم به تعهدات خود عمل می کرد اکنون شاهد ساخت تعداد زیادی انبار بزرگ در شهرک و راه اندازی 
شهرک بنکداران قم بودیم، با توجه به افزایش قیمت ساخت  و ساز در چند سال گذشته همکاران ما 
متحمل خسارات زیادی شده اند و تاکنون هم پاسخ قانع کننده ای در مورد صدور مجوز ساخت از سوی 

شرکت شهرک های صنعتی دریافت نکردیم. 

چوب شعبده تحریم آمریکا دردست سودجویان و دزدان داخلی!کاریکاتور

محمدعلى رجبى

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم عنوان کرد 

ایجاد نشاط اجتماعی با تکیه بر 
استعدادهای بومی در شب های فیروزه ای

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم ایجاد نشاط اجتماعی 
به وسیله استعدادها و توانمندی های بومی شهر قم را دو هدف مهم در 
برگزاری جشن خانوادگی شب های فیروزه ای عنوان کرد .مهدی کلانترزاده 
در حاشیه نخستین شب برپایی جشن خانوادگی شب های فیروزه ای اظهار 
کرد: شهرداری قم حسب ماهیت این شهر به خاطر وجود حرم مطهر 
حضرت معصومه )س(، مسجد مقدس جمکران، حوزه های علمیه و نگاه 
نافذ مراجع معظم تقلید بابت رسالت های ذاتی که دارد در زمان هایی از 
سال مثل ماه مبارک  رمضان و ایامی که شرایط برگزاری مراسم در فضای 
باز وجود دارد یک دورهمی شاد و خاطره انگیزی را با حضور خانواده ها در 
شان شهر قم برگزار می کند.وی خاطر نشان کرد: دستگاه های دولتی هر 
شهری رسالتی را برای شناسایی، پرورش و هدایت استعدادها بر عهده دارند 
به همین جهت اداره کل ارتباطات و امور بین الملل و سازمان فرهنگی 
هنری شهرداری با همکاری یکدیگر در برگزاری این جشن دو هدف را 
سرلوحه کار خود قرار دادند.مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
قم ایجاد نشاط اجتماعی با حفظ و رعایت شئونات اسلامی و استفاده از 
استعدادها و توانمندی های کاملا بومی شهر قم  را دو هدف مهم در برگزاری 
جشن شب های فیروزه ای عنوان کرد. کلانترزاده در ادامه اظهار کرد: از همه 
هنرمندان در زمینه های مختلف از جمله قرائت قرآن، هنرهای انفرادی، 
رزمی، ورزشکاران، استندآپ و هنرهای دیگر دعوت می کنیم که در برنامه 
شب های فیروزه ای حضور داشته باشند.وی یادآور شد: طبق سنوات 
گذشته برای شب های قدر شهرداری نقش مهمی را ایفا خواهد کرد؛ در 
قسمت خدمات شهری و پشتیبانی به ویژه در هفت مرکز پر تردد و پر 
جمعیت شهر وظایفی را بر عهده خواهد داشت.وی در پایان تصریح کرد: 
شهرداری تلاش می کند شهر را برای برپایی و برگزاری هر چه با شکوه تر 
نماز عید سعید فطر نیز آماده کند.جشن خانوادگی شب های فیروزه ای 
تا دوشنبه ۳۰ اردیبهشت همزمان با شب میلاد امام حسن )ع( در مقابل 

ساختمان شهرداری قم برگزار خواهد شد.

قائم مقام شهردار قم :

تملک برای اجرای 
پروژه های مهم  ادامه می یابد

قائم مقام شهردار قم گفت: ادامه تملک پروژه هایی چون بلوار جمهوری 
اسلامی، فاز پنج عماریاسر، سجادیه و پروژه هایی که جزو شریان های حیاتی 
شهر است در دستور کار شهرداری است.ابراهیم معتمدی با بیان اینکه 
چند اولویت مهم در بودجه سال 98 شهرداری است که متمایز با سال های 
گذشته است اظهار کرد: نخستین مساله نگاه ویژه شهرداری به حوزه مسائل 
فرهنگی و اجتماعی و آسیب های اجتماعی در حوزه شهری است که با 
تقویت سازمان فرهنگی هم به جهت منابع مالی و پشتیبانی هم از نظر 
اتفاقات نیروی انسانی قرار است در حوزه فرهنگ شهروندی و نشاط و امید 
کار ویژه شود.وی از برگزاری ویژه برنامه های مختلف در محلات، مساجد و با 
همکاری نهادهای مختلف در شهر خبر داد و افزود: ادامه تملک پروژه هایی 
چون بلوار جمهوری اسلامی، فاز پنج عماریاسر، سجادیه و پروژه هایی که 
جزو شریان های حیاتی شهر است در دستور کار شهرداری است.قائم مقام 
شهردار قم با بیان اینکه پیگیری های خوبی در خصوص پروژه های اطراف 
حرم مطهر شده است خاطرنشان کرد: اگر قول و قرارهایی که گذاشته شده 
محقق شود سال 98 سال شروع ساماندهی ویژه اطراف حرم مطهر از جمله 
محورهای شیخان، گذر خان و غیره خواهد بود.معتمدی پیگیری اجرای 
پروژه نهضت پارکینگ سازی در شهر قم را مورد توجه قرار داد و افزود: در 

سالهای اخیر پیگیری های زیادی در این زمینه انجام شده است.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم :

پرداخت الکترونیک کرایه تاکسی در قم 
اجرایی می شود

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از انجام 
مقدمات برای پرداخت الکترونیک کرایه تاکسی ها در قم خبر داد و گفت: 
مقدمات این طرح فراهم شده و در آینده شاهد اجرایی شدن آن خواهیم بود.

مرتضی عزتی با اشاره به مشکل رانندگان و مسافران در خصوص تامین پول 
خرد و پرداخت کرایه اظهار کرد: در راستای خدمات رسانی به شهروندان 
گرامی طرح پرداخت الکترونیک کرایه تاکسی در دستور کار قرار گرفته 
است و مقدمات آن نیز فراهم شده است.وی خاطرنشان کرد: این طرح ابتدا 
در تاکسی های خطوط که نرخ کرایه ثابتی دارند اجرایی شده و بعد از مدتی 
برای سایر کاربری های تاکسی نیز اعمال خواهد شد.مدیرعامل سازمان 
مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم سیستم پرداخت الکترونیک 
کرایه تاکسی را QR Code عنوان کرد و گفت: برای تشویق و رعایت حال 
شهروندان و تشویق به پرداخت الکترونیک نرخ کرایه با این روش ارزان تر 
خواهد بود.وی یادآور شد: این طرح در حال حاضر به صورت آزمایشی انجام 
شده و موفقیت آمیز بوده است و در آینده شاهد اجرایی شدن آن خواهیم 
بود.پرداخت با QR Code یک روش پرداخت بدون تماس است که با 
اسکن یک QR Code از طریق موبایل انجام می گیرد. این روش پرداخت 
یک جایگزین برای انتقال وجه الکترونیکی با استفاده از درگاه پرداخت است.

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای شهر قم :

ایمن سازی کوه خضر در قم
تابستان به اتمام می رسد

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم گفت: با کمک 
شورای شهر، شهرداری قم و اداره کل اوقاف و امور خیریه استان اقدامات 
مناسبی برای ایمنی مسیر کوه خضر نبی)ع( انجام شده است که موضوع 

ایمن سازی آن تابستان به اتمام می رسد.
حسن مالکی نژاد اظهار داشت: با کمک شورای اسلامی شهر، شهرداری 
قم و اداره کل اوقاف و امور خیریه استان اقدامات مناسبی برای ایمنی مسیر 
کوه خضر انجام شده است.وی افزود: شهرداری قم در این زمینه به تعهدات 
خود عمل کرده است و اداره کل اوقاف وامور خیریه باید بودجه بیشتری 
اختصاص دهد تا مشکلی برای اتمام طرح ایمن سازی کوه خضر نداشته 
باشیم.رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: با 
توجه به اینکه طی سال های اخیر چند نفر از کوه خضر سقوط کردند و این 
کوه قطب فرهنگی، ورزشی، تفریحی، مذهبی است و مزار شهدای گمنام 
در این مکان قرار دارد موضوع ایمن سازی آن در حال انجام است.مالکی نژاد 
ادامه داد: از سال گذشته موضوع ایمن سازی کوه خضر نبی)ع( آغاز شد که 
۵۰ درصد کار برعهده شهرداری و ۵۰ درصد دیگر نیز توسط اداره کل اوقاف 
و امور خیریه انجام می شود.وی بیان کرد: پیمانکار شهرداری زیر نظر ما است 
و اوقاف مصالح خود را می آورد و قرار شده با پیمانکار مجدد قرار داد بسته 
شود و اوقاف مصالح خود را برای پیمان کار بیاورد و موضوع ایمن سازی کوه 

خضر نبی)ع(  تابستان به اتمام می رسد.

شهردار منطقه دو قم تاکید کرد

ضرورت توجه به مقوله مقاوم سازی بناها 
شهردار منطقه دو بر ضرورت توجه به مقوله مقاوم سازی بناها در کنار 

رعایت مقررات ملی ساختمان در ساخت و ساز تاکید کرد.
رضا رحیمی ساخت و ساز اصولی با رعایت مقررات ملی ساختمان را 
عامل موثر در پیشگیری از تبعات حوادث غیرمترقبه و رخ دادهای طبیعی 
دانست و اظهار کرد: از آنجایی که حوادث طبیعی می تواند به خسارت های 
گوناگون منجر شود، ابتدایی ترین و در عین حال مهم ترین روش برای 
پیشگیری از بحران، توجه به مقوله مقاوم سازی بناها و رعایت مقررات ملی 
ساختمان در ساخت و سازهای جدید شهری است.شهردار منطقه ۲ با اشاره 
به آسیب دیدگی جزئی تعدادی از ساختمانهای سطح منطقه در بارندگی 
های اخیر افزود: در کنار ساخت و ساز ایمن، باید به مقوله مقاوم سازی 
بناهای موجود توجه بیشتری شود تا در صورت بروز حوادثی این چنینی 

شاهد کمترین خسارت ها باشیم.

اخبــار

در  انتخابات  برگزاری  قم  استاندار 
چارچوب قانون و با شاخص های سلامت،  
امنیت، قانونمندی و مشارکت حداکثری 
را در دستور کار دست اندرکاران انتخابات 

دانست.
دکتر بهرام سرمست استاندار قم در 
اولین جلسه ستاد انتخابات استان قم که 
در سالن جلسات استانداری قم برگزار شد، 
با بیان اینکه طی چهار دهه گذشته بطور 
میانگین هر سال یك انتخابات برگزار شده 
است اظهار کرد: این مساله نمایانگر توجه 
ویژه به مردم سالاری در نظام بوده  و این 
مشارکت سیاسی مردم،  پشتوانه و سرمایه 

مهم نظام جمهوری اسلامی است.
نظم  اقتصادی،  عدالت  قم  استاندار 
سیاسی، نظم حقوقی و اجتماعی و نظم 
فرهنگی و ارزشی را بخشی از کارکردهای 
دولت های مختلف عنوان و اضافه کرد: در 
کنار اهمیت این موارد توجه به نظم بین 
الاذهانی است که نتیجه آن وفاق بین ارکان 
مختلف قوای حاکم و اعتماد و همدلی با 
مردم است و فصل مشترک این کارکردها 
در انتخابات متبلور می شود.سرمست به 
آغاز رسمی زمانبندی اجرای انتخابات اشاره 
کرد و با بیان اینکه تعامل و هماهنگی هیات 
های اجرایی و ناظر در برگزاری انتخابات 
کرد:  تصریح  است  ضروری  امری  سالم 
برگزاری انتخابات در چارچوب قانون و با 
شاخص های سلامت،  امنیت، قانونمندی 

و حضور حداکثری بعنوان سیاست های 
کلی ابلاغی مقام معظم رهبری؛ بایستی 
اندرکاران برگزاری  در دستور کار دست 
انتخابات قرار گیرد.استاندار قم آموزش را 
از مؤلفه های اساسی در برگزاری دقیق 
انتخابات دانست و گفت: اگرچه اعضای 
ستاد انتخابات استان از تجربه کافی در 
زمینه برگزاری انتخابات برخوردار هستند، 
برای  حقوقی  و  فنی  های  آموزش  اما 
مهم  حماسه  این  بهتر  هرچه  برگزاری 
سیاسی ضروری است.سرمست همچنین 
شفافیت و نیز مدیریت در هزینه وزمان را 
از نکات مهم در برگزاری انتخابات دانست 
انتخابات  برگزاری  کرد:  نشان  خاطر  و 
الکترونیک این موارد را بخوبی  بصورت 
تامین می کند.استاندار قم در پایان ضمن 
تاکید بر یکپارچگی در بیان اخبار مربوط 

و  امنیتی  سیاسی،  معاون  انتخابات،  به 
اجتماعی استانداری قم را بعنوان رئیس 
و سخنگوی ستاد انتخابات استان معرفی 
کرد.لازم به ذکر است در پایان این جلسه 
احکام اعضای ستاد انتخابات استان قم 

توسط استاندار ابلاغ شد.
*  ضرورت تبیین نگرش سیستمی 

و پرهیز از بخشی نگری 
جلسه  در  همچنین  قم  استاندار 
کمیسیون نظارت ، هماهنگی و برنامه 
ریزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان 
ضرورت تبیین نگرش سیستمی و پرهیز 
از بخشی نگری در مدیریت استان گفت 
: پدیده هایی چون قاچاق باید با استفاده 
از نظرات کارشناسان و نخبگان دانشگاهی 
مطالعه و جهت سیاست گذاری صحیح در 
مبارزه با آن اقدام شود.وی افزود: در ابتدای 

سال باید برنامه ریزی های لازم تدوین و 
در طول سال اجرا  و از بازخورد جلسات 
نیز برای اصلاح و تکمیل این برنامه ها بهره 
برداری جست .استاندار قم با بیان ضرورت 
تبیین نگرش سیستمی و پرهیز از بخشی 
نگری در مدیریت استان، اضافه کرد: پدیده 
هایی چون قاچاق باید با استفاده از نظرات 
کارشناسان و نخبگان دانشگاهی مطالعه و 
جهت سیاست گذاری صحیح در مبارزه با 
آن اقدام شود.سرمست گستردگی فعالیت 
قاچاقچیان کالا و ارز را مورد توجه قرار داد و 
تصریح کرد: دستگاههای متولی بطور دائم 
برای بروز رسانی شیوه های مبارزه با این 
مقوله کار کنند و روش های نوین مبارزه با 

قاچاق کالا و ارز را در پیش گیرند.
تاکید  با  استان  مقام عالی دولت در 
بر اهمیت اقدامات بخش های مختلف 
استان قم در مبارزه با قاچاق، ادامه داد: در 
مسیر مبارزه اصولی با این پدیده، توفیقاتی 
چون حمایت از تولید کنندگان و فعالان 
اقتصادی قم و نیز برخورد با قاچاقچیان در 
زمینه حاصل می شود، که لازم است این 
اقدامات بطور شفاف اطلاع رسانی شود.

وی همچنین کسب رتبه ی دوم استان قم 
در زمینه ارزش کالاهای مکشوفه را مورد 
توجه قرار داد و ضمن قدردانی از تلاش 
مسئولان استان قم اظهار کرد: این دستاورد 
بایستی در سالهای آتی نیز با اهتمام جدی 

مسئولان ادامه یابد

در اولین جلسه ستاد انتخابات استان قم مطرح شد

توصیه های »سرمست« به دست اندرکاران انتخابات درقم

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم با تاکید برلزوم تقویت زیرساخت های 
گردشگری گفت: استارتاپ های دانشگاهی یکی از ظرفیت های خوب توسعه صنعت 
گردشگری است که نباید از آنها غافل شویم چرا که نقش زیادی در رونق این صنعت 

دارند.
یونس عالی پور در پنجمین همایش توسعه گردشگری استان های، قم، اصفهان و 
مرکزی اظهار کرد: هم اکنون اگر یک سرمایه گذاربخواهد در حوزه میراث فرهنگی وارد 
شود باید چندین ماه معطل صدور یک مجوز باشد به همین علت بخش خصوصی رغبت 

نمی کند وارد این حوزه شود که این مسئله گویای ضعف قوانین است.
وی با تاکید بر لزوم ورود دبیر خانه همایش توسعه گردشگری سه استان در فاز 
عملیاتی تصریح کرد: حوزه گردشگری پول ساز است ولی فعال نیست؛ برای نمونه طرح 
کویر نمک و دریاچه نمک چند سال است که مصوب شده است ولی تا کنون هیچ کار 
عملیاتی صورت نگرفته است.معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم با تاکید برلزوم 
تقویت زیرساخت های گردشگری گفت: استارتاپ های دانشگاهی یکی از ظرفیت های 
خوب توسعه صنعت گردشگری است که نباید از آنها غافل شویم چرا که نقش زیادی 

در رونق این صنعت دارند.عالی پور برگزاری همایش توسعه گردشگری سه استان را در 
تقویت این صنعت برای استان های قم، اصفهان و مرکزی مهم دانست و اظهار کرد: با 
توجه به موقعیت و نزدیکی استان سمنان به ما امیدواریم که در همایش سال آینده استان 
سمنان نیز به این جمع افزوده شود و همچنین استان تهران نیز می تواند در این زمینه 

وارد شود چرا که قطب جدیدی از گردشگری در کشور ایجاد خواهد شد.
وی توریسم درمانی و سلامت را از جمله ظرفیت های قم و اصفهان برشمرد و بیان 
کرد: با توجه به شرایط کشورهای حوزه خلیج فارس در زمینه بیماری های موجود در این 
کشورها در قم و اصفهان ظرفیت بیمارستانی جاذبه خوبی برای پذیرش بیماران غیرایرانی 
دارد.معاون استاندار قم با تاکید لزوم عملیاتی کردن برنامه های دبیر خانه همایش توسعه 
گردشگری سه استان افزود: در این زمینه نیازمند ورود افرادی هستیم که با تجربه و 

متخصص باشند.
عالی پور با مثبت ارزیابی کردن تشکیل دبیرخانه همایش توسعه گردشگری قم، 
اصفهان و مرکزی گفت: امیدواریم هر سال شاهد افزایش استان هایی باشیم که در مسیر 

توسعه صنعت گردشگری استان خود به تعامل با استان های دیگر رو آورده باشند.

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم تاکید کرد

لزوم تقویت زیرساخت های گردشگری 

دریـچه

خبــر

همزمان با سراسر کشور، طرح بسیج 
ملی کنترل فشارخون در استان قم آغاز 

به کارکرد.
دانشگاه  عمومی  روابط  گزارش  به 
علوم پزشکی قم، طرح بسیج ملی کنترل 
فشارخون از روز ۲7 اردیبهشت ماه آغاز 
به کارکرده است که در مرحله اول تا 17 
خردادماه اطلاع رسانی و آموزش صورت 
گرفته و در مرحله دوم از 18 خرداد تا 
1۵ تیر عملیات سنجش فشارخون انجام 
می شود،  که هدف از اجرای این طرح، 
ایجاد حساسیت موضوعی در آحاد جامعه، 
افزایش آگاهی و سواد سلامت جامعه در 

زمینه فشارخون بالا، بسترسازی مناسب 
کنترل  به  توجه  برای  اطلاع رسانی 
فشارخون بالا به مثابه یک فرهنگ رفتاری، 
شناسایی و کشف موارد فشارخون بالا 
ایرانی  ابوالفضل  بود.دکتر  خواهد  و.... 
خواه رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در 
جلسه آغاز به کار طرح بسیج ملی کنترل 
فشارخون استان قم گفت: فشارخون بالا 
به عنوان بیماری خاموش و عامل اصلی 
برای بسیاری از بیماری های خطرناک 
و تهدیدکننده سلامت مردم به شمار 
می رود که این عامل خطر تا حدود زیادی 

قابل پیشگیری و قابل کنترل است. 

وی بیان داشت: شناسایی و پیگیری 
به موقع مبتلایان به این بیماری، می تواند 
روند پیشرفت آن را کند کرده و زندگی 
هزاران نفر و تعداد بیشتری از خانواده ها 
را نجات و در هزینه های مربوط به سلامت 
صرفه جویی ایجاد شود.دکتر ایرانی خواه 
عنوان داشت: وزارت بهداشت به عنوان 
متولی امر سلامت کشور، توجه به مقوله 
فشارخون را در دستور کار خود قرار داده و 
با آغاز طرح »بسیج ملی کنترل فشارخون 
« این موضوع را در اولویت برنامه های 

بهداشتی سال جاری گذاشته است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 

تمامی  گفت:  جلسه  این  در  نیز  قم 
به منظور  اقدامات لازم  و  برنامه ریزی ها 
قرارگرفته  کار  دستور  در  طرح  اجرای 
است و در حال حاضر در فاز اطلاع رسانی 

مباحث دنبال می شوند.
دکتر حسن ایزانلو تصریح کرد: مراکز 
بهداشتی و ایستگاه های سیار در اجرای 
طرح، فعالیت می کنند و از سوی دیگر 
وب سایتی با آدرس salamat.gov.ir نیز 
راه اندازی شده که همشهریان می توانند با 
مراجعه به آن ثبت نام و به منظور غربالگری 
ارجاع داده  از مراکز بهداشتی  به یکی 

شوند.

همزمان با سراسر کشور  صورت گرفت 

آغاز طرح بسیج ملی کنترل فشارخون در استان قم


